
و در آیین نامه جدید دولت وط مهم واردات خودر شر
هیئت وزیران در مصوبه عصــر دیروز، آئین نامه جدیــدی برای واردات 

خودرو ابلاغ کرد.
هیئت وزیران در مصوبــه، آئین نامه جدیدی بــرای واردات خودرو ابلاغ 
کرد. در بخشی از این مصوبه، منابع ارزی مورد نیاز با رعایت ضوابط ارزی 
بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران از محل ارز حاصل از صادرات اعم 
از کالا و خدمات، ســرمایه گذاری خارجی با اولویت حمل و نقل عمومی 
با تأیید سازمان ســرمایه گذاری خارجی و ســایر منابع مورد تأیید بانک 
مرکزی جمهوری اســلامی ایران از جمله منابع ارزی با منشــأ خارجی 

تأمین خواهد شد.
دولت البته به این نکته تاکید داشــته که ثبت سفارش صادره پس از ورود 

خودرو به کشور جهت ترخیص خودرو از گمرک فاقد اعتبار است.
همچنین تخلیه خودرو بدون ثبت ســفارش در گمرکات کشــور ممنوع 

اعلام شده و در صورت تخلیه، خودرو ظرف یک ماه مرجوع می شود.
در بخش دیگر این مصوبه، واردات خودروهای موضــوع این آئین نامه از 
سوی اشــخاص حقوقی منوط به اخذ تاییدیه تأمین قطعات یدکی و ارائه 

خدمات پس از فروش از وزارت صنعت، معدن و تجارت شده است.
همچنین تمام مســئولیت های حقوقی مرتبط با اصالت و انطباق ارکان 
اصلی خودرو با مدارک شناسایی، سوابق اظهار شده تعمیرات و تصادفات 
خودروی وارداتی بر عهده واردکننده اســت و در صــورت عدم انطباق، 

خودروی مورد نظر مرجوع خواهد شد.
واردات خودروی نو و کارکرده هیبریدی و پلاگین با حجم موتور احتراقی 
بالای ۲۵۰۰ سی سی ممنوع اســت و حداکثر حجم موتور احتراقی برای 

خودروهای بردافزا یا ای آر ای وی ۱۵۰۰ سی سی اعلام شده است.
همچنین، خودروی با کارکرد کمتر از ۹۹ کیلومتر بر اســاس نام تجاری 
و نوع مدل با نوع سال خودرو کمتر از یکســال بر اساس ویژگی مرتبط در 
شماره شناسایی خودرو در زمان ورود به کشــور خودروی نو تعیین شده 

است.
حداکثر ارزش خودروهای نو این آئین نامــه، ۴۰ هزار یورو و خودروهای 

کارکرده ۲۰ هزار یورو تعیین شده است.
دولت همچنین در این مصوبه، واردات خودروی فرمان راســت را ممنوع 
اعلام و تاکید کرده است: باتری مورد استفاده در خودروهای موضوع این 
آئین نامه می بایست از نوع لیتیوم- یون باشد؛ ضمن اینکه واردکنندگان 
حقوقی مکلف به ارائــه گارانتی باتری های خودروهــای مذکور به مدت 

حداقل ۵ سال یا کارکرد یکصد هزار کیلومتر می باشند.
همچنین در خصوص شــاخص اتمام عمــر باتری خودروهــای برقی و 
بردافزا، بر دارا بودن قابلیت حداقل ۷۵ درصد پیمایش اولیه با یک بار شارژ 
کامل تاکید شده که بر اساس آن شــاخص اتمام عمر باتری خودروهای 
هیبریدی و پلاگین دارا بــودن قابلیت حداقل پیمایــش ۶۰ کیلومتر با 

محرکه تنها موتور برقی با یک بار شارژ است.
بازده موتور الکتریکی خودرو برقی در حالت نو، حداقل ۸۵ درصد اســت 
و مســئولیت اجرای دقیق این موارد نیز به عهده شرکت های واردکننده 

گذاشته شده است.

و خودر وهای چینی  وهای کارکرده به سرنوشت خودر وش خودر خدمات پس از فر
دچار می شود؟

خریدار  پس از کــش  و قوس های فراوان 
بالاخــره آیین نامــه واردات خودروهــای 
کارکرده با اصلاحاتی ابلاغ شــد؛ اما سوال 
اصلی این اســت تکلیف خدمــات پس از 
فروش خودروهای دســت دوم چه خواهد 
بود؟ کــه در همین زمینه رئیــس اتحادیه 
صنف فروشندگان لوازم یدکی معتقد است 
که برای حل این مشکل لازم است که دولت 
صرفا نقش نظارتی داشــته باشد تا همچون 
خودروهای چینی شــاهد کمبود قطعات 

نباشیم.
 با گذشت ۲ سال از مصوب شدن آیین نامه 
واردات خودروهای کارکرده بالاخره پس از 
صحبت های قالیبــاف - رئیس مجلس - در 
روز گذشــته و گله منــدی وی در خصوص 
عــدم اجرایی شــدن این آیین نامه  شــب 
گذشته آیین نامه مربوطه پس از اصلاحاتی 
ابلاغ شــد؛ اما ســوال اصلی این اســت که 
تکلیف خدمات پــس از فروش خودروهای 
دســت دوم با کارکرد کمتر از ۵ ســال چه 

خواهد بود؟
 نگاهی بــه بــازار خدمات پــس از فروش 
خودروهــای مونتاژی نشــان می دهد که 
این خدمــات چندان چنگی بــه دل نزده و 
مشتریان شاکی در این زمینه کم نیستند؛ 
حال باید دیــد خودروهای کارکــرده نیز 
وضعیتشــان به همان شــکل خواهد بود یا 
قرار است مسوولان مربوطه راه های تامین 

قطعات را هموار کنند؟
طبق قانون خودروسازان باید خدمات پس 
از فــروش ارائه دهند که این شــامل عرضه 
قطعات هم می شــود. در حال حاضر یکی از 
چالش ها این است که برخی خودروسازان، 
به ویژه مونتاژی ها بــه تکالیف قانونی خود 
عمل نمی کنند و ضعف هایی دارند که باعث 
شده مصرف کننده با کمبود قطعات مواجه 
باشد. حالا در شرایطی که اعلام شده امکان 
واردات خودروهای دســت دوم وجود دارد، 
پیش بینی می شود به دلیل نبود نمایندگی 

برخی خودروها، مصرف کننده برای تامین 
قطعات با مشکلات عدیده مواجه شود.

در همین زمینــه با رئیــس اتحادیه صنف 
فروشــندگان لوازم یدکی خودرو و ماشین 
آلات تهران به گفت وگــو پرداخته که وی 
عنوان کرد برای حل مشــکل خدمات پس 
از فروش خودروهای وارداتی لازم است که 

دولت صرفا نقش نظارتی داشته باشد.
احمد حسینی با بیان اینکه هیچ هماهنگی 
با بخــش خصوصی بــرای انجــام واردات 
صورت نگرفته اســت، اظهار کــرد: تامین 
قطعات خودرو از کشورهایی مانند ژاپن و یا 
خودروسازهایی که سابقه حضور در ایران را 
داشتند برای بخش خصوصی  کار آسان تری 
اســت. چالش بزرگی که اکنون با آن مواجه 
هســتیم تامین قطعات خودروهای چینی 
است، خودروســازانی که قبل از ممنوعیت 

واردات، خودروهایشــان در بــازار ایــران 
وجود داشــت و تکلیف داشــتند مانند هر 
خودروســاز دیگری خدمات پس از فروش، 
گارانتی اعم از تهیه قطعات، تامین خدمات 
تعمیرگاهی و آموزش هــای خدماتی را به 

مکانیک های ما بدهند.
کــه  اقدامــی  علی رغــم  افــزود:  وی 
خودروســازهای معروف کره ای و اروپایی 
در ســال های گذشــته در این حوزه انجام 
دادنــد، متاســفانه در ســال های اخیر از 
خودروســازهای چینی دیده نشــد و این 
خودروســازان برای تامیــن قطعات هیچ 
تعهدی ندارند، باید دید که در قراردادهایی 
که بــا دولتمــردان منعقد شــده بــه این 
موضوعات توجه نشــده و یا اینکه آن ها به 
تعهدات خود عمــل نکرده اند کــه بنده از 
این موضوع بی اطلاع هســتم امــا آنچه در 

ســطح بازار دیده می شــود این اســت که 
مصرف کننــدگان با کمبود و عــدم وجود 

قطعات مواجه هستنند.
رئیــس اتحادیه صنف فروشــندگان لوازم 
یدکی خــودرو و ماشــین آلات تهــران با 
تاکید بر اینکه یکسری از قطعات خودروها 
کم مصرف هســتند و زمان مصــرف آن ها 
شاید طولانی باشــد، لذا برای فعالان بخش 
خصوصــی واردات آن  مقــرون به صرفــه 
نیســت، اما ممکن اســت یک خودرو بر اثر 
حادثه نیازمند آن قطعه باشد که تامین آن 
جزو تکالیف خودروساز است، گفت: بخش 
خصوصی ممکن اســت قطعاتی مانند لنت 
ترمز که مصرفی است را به سرعت وارد کند، 
اما برای قطعات دیگــر مانند بدنه  کمتر این 

اتفاق می افتد.
به گفته حسینی اینگونه قطعات باید از ابتدا 

توسط خودروســاز تامین شود که در حوزه 
خودروهای چینی شاهد این اتفاق نبودیم 
و بعضا مشــاهده می شــود قیمت برخی از 
قطعات خودروها در بــازار از قیمت قطعات 

مشابه ژاپنی و یا اروپایی گران تر است.
وی با اشاره به میزان واردات قطعات یدکی 
خودرو، گفــت: در حال حاضر مــواد اولیه 
خیلی از قطعاتی که در داخل تولید می شود، 
وارداتی بوده و چالــش اصلی با تولیدکننده 
نماها اســت کســانی که به علت رانتی که 
در بــازار ارز نیمایی ایجاد شــده از این فضا 
اســتفاده می کننــد تولید کننــده واقعی 
نیســتند، می توان گفت اکنون حدود ۷۰ 
درصد از قطعات یدکــی خودرو و مواد اولیه 

وارداتی هستند.
رئیس اتحادیه صنف فروشــندگان لوازم 
یدکــی خودرو و ماشــین آلات تهــران با 
اشاره به راهکارهای حل این چالش، اظهار 
کرد: این چالش به راحتی قابل حل اســت، 
امــا متاســفانه اراده ای بیــن دولتمردان 
برای حل این چالــش وجود نــدارد، اگر 
دولتمــردان از حوزه متولی گری دســت 
بردارند و به حوزه نظارت گــری بپردازند، 
کار را به دســت فعالان بخــش خصوصی 
بســپارند و از ظرفیت کارشناســان خبره 
فعلی اســتفاده کنند و صرفا به امور نظارت 
داشــته باشــند به راحتی این مشکلات و 

چالش ها قابل حل است.
به گفته حســینی باید شــرایط به گونه ای 
پیش برود که بخش خصوصــی متولی امر 
باشــد و دولت صرفا امور نظارتی را پیگیری 
کند، بخش خصوصــی به عنوان متخصص 
می تواند برنامــه اصولی و راهبــردی ارائه 
دهد و اینگونه کار کارشــناس انجام شود، 
باید توجه داشت که دولتمردان متخصص 
نیســتند و به جای اینکه در حــوزه نظارت 
بایســتند وارد بخش هــای دیگر شــدند و 
همین موضوع موجب ایجاد چالش شــده 

است که باید برای آن چاره اندیشی شود.

رییس کل بانک مرکزی:

ودی عملیاتی می شود  ریال دیجیتال به ز

 دبیر کمیسیون صنایع و معادن مجلس: دبیر کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

افزایش قیمت نتیجه تورم است افزایش قیمت نتیجه تورم است 
اما تورم زا نیست!اما تورم زا نیست!
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اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی
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K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y

 رئیس سازمان توسعه تجارت: 

 تفکر ضد واردات را باید کنار گذاشت

رهبر معظم در دیدار هزاران نفر از بسیجیان سراسر کشور:

حکم اعدام نتانیاهو باید صادر شود

وزیر ارتباطات عنوان کرد
 ارتباط معنادار غیرقابل انکار میان استفاده از 
فیلترشکن و حمله به زیرساخت های بانکی

معاون بانک مرکزی :
 پرداخت موبایلی تا پایان سال اجرایی می شود

وزیر نفت:
 نگران صادرات نفت نیستیم
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 رشد اقتصادی مبتنی بر بهره وری
 هدفی فراموش شده در بودجه ۱۴۰۴

میرســامان پیشــوایی، رئیس ســازمان ملی بهره وری ایران  دستیابی 
به آرمان های متعالی گام دوم انقلاب اســلامی در این برهــه زمانی، منوط به 

موفقیت نظام حکمرانی کشور در رفع تنگنای معیشتی مردم دارد.
 این تنگنا ریشــه در تحریم هــای ظالمانه نظام اســتکبار جهانــی و برخی 
ســوءتدبیرها و بی تحرکی ها در دهه ۹۰ دارد که رکود تورمی و کاهش رشــد 
تولید ناشــی از آن همچنان گریبان معیشــت مردم را رها نکرده است. رشد 
اقتصادی کمتر از یک درصد در دهه ۹۰، علی رغم هدف گذاری رشــد هشت 
درصدی در برنامه های پنج ســاله کشــور، نماگر مناســبی برای تایید ادعای 

فوق الذکر است. 

یادداشت

مشکل کشور ناترازی است

صفحه3

محمدرضا بهرامــن، نایب رئیس اتــاق ایران با 
بیان اینکه رشــد ۱۳ درصدی معــدن نیازمند 
جذب ســرمایه ۵۵ میلیارد یورویی است تأکید 
کــرد: بدون حل مشــکل FATF جــذب این 
ســرمایه ممکن نخواهد بــود. نایب رئیس اتاق 
بازرگانــی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایران، 

با بیــان اینکه بخش خصوصــی تلاش می کند 
مذاکرات خود را با طرف های خارجی را با وجود 
موانع تحریمی، پیش برده و کانال های ارتباطی 
خود را حفظ کند، گفت: دغدغــه اصلی ما این 
اســت که وقتی می خواهیم در نقل و انتقالات 
مالی پیش برویم بــا زنجیر قدرتمند FATF به 

دور دســت هایمان مواجه می شویم.محمدرضا 
بهرامن، ادامه داد: FATF هزینه های تجارت ما 
را به شدت بالا برده و موجب شده تا شرکت های 
بزرگ حاضر بــه همــکاری با ما نشــوند. این 
موضوع جدا از تحریم های آمریکاســت و کلید 

رفع آن در دستان خودمان است.

بدون حل مشکل FATF تحقق رشد ۱۳ درصدی معدن ممکن نخواهد بود

صفحه 8
  سوییفت را کنار گذاشتیم                                                استفاده از پول های ملی در تسویه مبادلات با اعضای بریکس

ک  جناب آقای هومن عظیمی 
سرپرست محترم اداره کل مطبوعات و خبرگزاری های داخلی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامیتبری

 احتراما، انتصاب شایسته جنابعالی را  به سمت سرپرست اداره کل مطبوعات و خبرگزاری های داخلی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی تبریک عرض نموده و یقین داریم با عنایت به شایستگی و تجارب جنابعالی و استعانت از خداوند متعال شاهد رشد و 

       روزنامه خریدارشکوفائی هرچه بیشتراین حوزه خواهیم بود.     



امیر حاتمی: نتوانستند جلوی دستیابی ما به علم و فناوری را بگیرند

رهبر معظم در دیدار هزاران نفر از بسیجیان سراسر کشور:

حکم اعدام نتانیاهو باید صادر شود

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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 حداقل حقوق کارمندان ۱۳ میلیون تومان 
تعیین شد

عضو کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ســال ۱۴۰۴ گفت: بر اســاس 
مصوبه این کمیســیون، حداقل مبلــغ مندرج در حکــم کارگزینی و 
قرارداد منعقــده ماهانه حقوق بگیــران به میــزان ۱۳۰ میلیون ریال 

تعیین شد.
جبار کوچکی نژاد  با اشاره به مصوبات جلســه کمیسیون تلفیق لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۴، گفت: به موجب مصوبه کمیسیون تلفیق، حداقل 
مبلغ مندرج در حکم کارگزینی و قرارداد منعقده ماهانه حقوق بگیران 

شامل این تبصره، به میزان ۱۳۰ میلیون ریال تعیین می شود.

موافقت اولیه تل آویو با آتش بس در لبنان
یک روزنامه عبری زبــان از موافقت اولیه رژیم صهیونیســتی با آتش 
بس در لبنان خبر داد. به نقل از المیادین، روزنامه عبری زبان یدیعوت 
آحارونوت گزارش داد که رژیم صهیونیســتی به صــورت اولیه با آتش 

بس در لبنان موافقت کرده است.
در ادامه این گزارش آمده است، پیشــرفت در مذاکرات مربوط به آتش 
بس بعد از آن صورت گرفت که حزب الله طی تنها یک روز بیش از ۲۵۰ 

خمپاره و موشک به سمت اراضی اشغالی شلیک کرد.
روزنامه عبری زبان معاریو نیز به نقل از منابع آگاه بعد از پایان نشســت 
بنیامین نتانیاهو نخست وزیر رژیم صهیونیستی گزارش داد که تل آویو 

در مسیر آتش بس در لبنان حرکت می کند.
این روزنامه نوشت، تمام طرف های صهیونیستی برای تحقق آتش بس 

در لبنان آماده اند و جو حاکم، مثبت است.
این در حالی اســت که رژیم صهیونیستی پیشتر با مطرح کردن شروط 

غیرقابل قبول تحقق آتش بس در لبنان را ناممکن کرده بود.

وزیر کشور: 
 ۳ استاندار باقیمانده تا چهارشنبه

 تعیین می شوند
 وزیر کشور با بیان اینکه تکلیف استانداران سراسر کشور تا چهارشنبه 
هفته جاری مشــخص می شــود، گفت: ســه اســتان باقی مانده نیز 

استانداران خود را خواهند شناخت.
 اسکندر مؤمنی صبح دوشنبه در بدو ورود به استان سمنان در فرودگاه 
مرکز استان برای حضور در مراسم معارفه اســتاندار جدید این استان 
و در جمع خبرنگاران از اولویت های دولت در زمینه اســتان ســمنان 
صحبت کرد.وی آب را اولویت اصلی اســتان ســمنان دانست و افزود: 

دولت برای آب برنامه خواهد داشت.
وزیر کشور از تعیین کولیوند برای استاندار سمنان نیز به عنوان یکی از 
انتخاب های خوب یاد کرد و تاکید داشــت: وی کارنامه خوبی در زمینه 
اجرایی و مدیریتی دارد.مؤمنی در ادامه با بیان اینکه تکلیف استانداران 
سراسر کشور تا چهارشنبه هفته جاری مشــخص می شود، گفت: سه 

استان باقی مانده نیز استانداران خود را خواهند شناخت.

وی با بیان اینکه امروز نیز شــاهد معارفه محمد جواد کولیوند به عنوان 
استاندار سمنان و قدردانی از هاشمی استاندار سابق این استان خواهیم 
بود، بیان کرد: کارگروهی در خصوص تعیین اســتانداران تشکیل و کار 
گسترده ای در این زمینه صورت گرفته تا بتوانیم افراد شایسته ای را به 

کار بگماریم.
وزیر کشور با بیان اینکه برای هر اســتان پنج نفر به کارگروه ها معرفی 
شد و در نهایت وزارت کشــور یکی از این افراد را به استانداری استان ها 

گمارد، ابراز کرد: فرایِند تعیین استانداران تجربه بسیار خوبی بود.
وزیر کشــور با بیان اینکه همکاران ما در این ستادها هزاران ساعت کار 
کردند تا به گزینه های کنونی برســند، افزود: امیدواریــم تا پایان این 
هفته با تکمیل چرخه استانداران دولت سیزدهم شاهد اتفاقات خوبی 

باشیم.

عارف: 
آزادراه تهران - شمال باید در اولین فرصت 

تکمیل و نهایی شود
معاون اول رئیس جمهور آزاد راه تهران - شمال را یک طرح ملی خواند 
و تاکید کرد که این طرح ملی باید با منابع ملی در اولین فرصت تکمیل 

و نهایی شود.
 محمدرضا عارف در جلسه مربوط به آزاد راه تهران - شمال با بیان اینکه 
از ساخت قطعات نهایی شــده این آزادراه با بهترین کیفیت، احساس 
غرور می کنیم، تاکید کرد: باید با کمک ســازمان برنامه و بودجه کشور 
و برآورد سازوکارهای پرداخت سهم دولت در این آزادراه و راهکارهای 
تأمین مالی و تخصیص اعتبارات، هر چه ســریع تر ساخت بخش های 

باقیمانده به پایان برسد.
عارف خاطرنشان کرد: ساخت این آزاد راه تأثیر مهمی در صرفه جویی 

زمان، سوخت و آرامش مردم در یک سفر امن و لذت بخش دارد.
معــاون اول رئیس جمهــور با تاکید بــر ضرورت رعایــت جدی تمام 
ملاحظات و ضوابط زیست محیطی در ســاخت آزاد راه تهران شمال، 
گفت: ســازمان حفاظت محیط زیســت علاوه بر نظارت جدی و دقیق 
باید در موارد ضروری راهکارهایی برای تســهیل روند ساخت این آزاد 

راه ارائه کند.
وی با یادآوری اقدامات انجام شده برای ســاخت این آزاد راه در دولت 
دوم اصلاحات، گفت: پس از زمان بر شــدن ســاخت این آزاد راه در آن 
زمان، تصمیمات بســیار خوبی در خصوص حل مســائل و نگرانی های 

محیط زیستی و روش های تأمین مالی در آن برهه زمانی گرفته شد.
در این جلســه رئیس بنیاد مســتضعفان انقلاب اســلامی، وزیر راه و 
شهرسازی، رؤسای سازمان برنامه و بودجه کشور و بانک مرکزی، دبیر 
هیأت دولت، ســخنگوی دولت، رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
و مسئولان دســتگاه های مرتبط حضور داشتند و مقرر شد کارگروهی 
برای آغاز ساخت قطعه ۳ آزادراه تهران - شــمال با حضور نمایندگان 
سازمان برنامه و بودجه کشور، بنیاد مســتضعفان، وزارتخانه های راه و 
شهرسازی، جهاد کشــاورزی، اقتصاد و نیرو، سازمان حفاظت محیط 
زیســت و معاون هماهنگی و نظارت اقتصــادی و زیربنایی معاون اول 

رئیس جمهور تشکیل شود.
در ادامه این جلســه که به ریاســت معاون اول رئیــس جمهور برگزار 
شــد، در خصوص تأمین اعتبارات و تعهدات مالی دولت در بخش های 
باقیمانده قطعه ۲ آزادراه تهران-شــمال، روش هــای تأمین مالی آغاز 
ســاخت قطعه ۳ این آزادراه، راهکارهای تأمین مالی تهیه تجهیزات و 
دســتگاه های حفاری تونل و الزامات محیط زیســتی، بحث، بررسی و 

تصمیم گیری شد.

تریبون

 وزیــر خارجه عــراق از وجــود برخی طرح هــا برای 
گســترش دایره جنگ غزه و لبنان به کشورهای دیگر 

خبر داد.
فواد حســین، وزیر خارجه عــراق در اظهاراتی گفت: 
وظیفه ما این اســت که فعالیت های دیپلماتیک برای 
مقابله با تهدیدات و تجاوز احتمالی به عراق را افزایش 
دهیم.وی تاکید کرد که کشورش به همراه کشورهای 
دیگر تلاش می کند کــه آتش بس)در غــزه و لبنان( 

برقرار شود.
فواد حســین افزود: طرح هایی برای گســترش دایره 
جنگ به کشورهای دیگر وجود دارد. سیاست خارجی 
و فعالیــت دیپلماتیک ما مبتنی بر گفــت وگو، صلح و 

قدرت نرم است.
وزارت امور خارجــه عراق اخیرا در قبــال تهدیدهای 

رژیم صهیونیســتی بــه »ســازمان ملل«، 
»شــورای امنیــت«، »ســازمان همکاری 
کشورهای اسلامی« و »اتحادیه عرب« نامه 

نگاری کرد.
وزارت امــور خارجه عراق نیز روز شــنبه در 
بیانیه ای با اعلام ارسال این نامه های رسمی 
برای این نهادهای بیــن المللی و منطقه ای 

گفت: در این نامه ها، عراق خاطر نشان ساخت که نامه 
اخیر رژیم صهیونیستی به شورای امنیت سازمان ملل 
بخشی از سیاســت هدفمند بهانه گیری و ادعاسازی 

برای توسعه دایره درگیری در منطقه است.
وزارت امور خارجه عراق افزوده اســت که عراق یکی از 
ارکان ثبات در منطقه و جهان به شــمار می رود و یکی 
از بیشترین کشورهای پایبند به اصول منشور سازمان 

ملل است.
دســتگاه دیپلماســی عراق افزوده است که 
روی آوردن بــه شــورای امنیت بخشــی از 
رویکرد عراق اســت تا این شورا به نقش خود 
در حفاظــت از صلح و امنیــت جهانی عمل 
کرده و تدابیر لازم برای توقف تجاوزهای این 
رژیم را در بخش غزه و علیه لبنان اتخاذ کند و 
رژیم اسرائیل را به توقف خشونت ها در منطقه و دست 

برداشتن از تهدیدها وادارد.
وزارت امور خارجه عراق خاطر نشان ساخت که عراق 
مصمم به خویشتنداری در قبال استفاده از آسمان اش 

برای هدف قرار دادن یکی از کشورهای همجوار است.
رژیم صهیونیستی بدون اشــاره به جنایت هایی که در 
غزه و لبنان مرتکــب می شــود و تجاوزهایی که علیه 

کشورهای منطقه داشــته، اخیرا در نامه ای به شورای 
امنیــت، تلویحا حملات گروه های مقاومت اســلامی 
عراق به سرزمین های اشــغالی را بهانه ای برای تهدید 

عراق و توسعه دایره درگیری در منطقه قرار داده بود.
این ادعاهای رژیم صهیونیستی با موجی از اعتراضات 
سیاسی، رسمی و گروه های مقاومت اسلامی در عراق 
مواجه شد که خاطر نشان ســاختند، اساس ناامنی و 
جنگ در منطقه وجود رژیم غاصب اســرائیل و نســل 
کشی اســت که این رژیم کاذب در حق مردم مسلمان 

غزه و لبنان مرتکب می شود.
گروه های مقاومت اســلامی در عراق بر ادامه حملات 
خود تا توقف جنــگ در غزه و تــن دادن رژیم غاصب 
اسرائیل به شــروط گروه های مقاومت در فلسطین و 

لبنان تاکید کرده اند.

بین الملل

خریدار   مشــاور فرماندهی کل نیروهای 
مســلح در امور ارتش با بیان اینکه دشمن 
نتوانست جلوی دستیابی ما به علم و فناوری 
را بگیرد، گفــت: به این ترتیــب به رویکرد 
پنجــم روی آورد. رویکردی که اســم آن 

»دیپلماسی پنهان« بود.
 مراســم رونمایی از مجموعه کتاب »تاریخ 
شفاهی زندگی شهدای هسته ای«  با حضور 
امیر ســرتیپ حاتمی مشــاور فرماندهی 
کل نیروهــای مســلح در امــور ارتــش، 
حجت الاسلام سید محمود علوی، دستیار 
رئیس جمهور و با حضور خانواده شــهدای 
هســته ای در مرکز اســناد انقلاب اسلامی 

برگزار شد.
در این مراسم امیر حاتمی با تجلیل از مقام 
شهدا به ویژه شهدای هســته ای به تشریح 
دلایل بغــض و کینه دشــمن نســبت به 
شهدای هســته ای پرداخت و گفت: دشمن 
برای هر یک از این شــهدا طراحی ویژه ای 

داشــت و هر کــدام از این شــهدا را به نحو 
متفاوتی به شهادت رســاند. مدت ها آنها را 
شناسایی کردند و بسیار بیشــتر از آنچه ما 
در داخل کشور آنها را می شــناختیم، این 
شهدا را می شــناخت. به عنوان مثال شهید 
فخری زاده سالیان طولانی تحت مراقبت و 

تهدید بود.
وی تصریح کرد: ما با دشمنی طرف هستیم 
کــه راهبردهایــی دارد و بــرای تحقق آن 
راهبردها مصمم است و این راهبرد از ابتدای 
تاسیس موجود نحس صهیونیستی دنبال 

شده است.
مشــاور فرماندهی کل نیروهای مسلح در 
امور ارتش افزود: هیچ کشــوری نباید بالاتر 
از آنها باشــد و می خواهند همه کشورهای 
اطراف ما تضعیف شــوند. این را در سوریه، 
عراق و مصر دیده ایم و قبل از انقلاب هم این 
رویکرد را در مورد کشــورهای عربی دیدیم 
و پس از انقــلاب در مورد کشــور خودمان 

شاهد بودیم.
امیــر حاتمی اظهــار کرد: برنامه دشــمن 
در طول زمان کامل شــد تا اینکه نهایتا در 
ســال ۲۰۰۶ و ۲۰۰۷ تبدیل به یک برنامه 
عملیاتی مدون مشــهور به برنامه ۵ پایه و ۵ 

ستون شده است. 
درواقع دشــمن برنامه ریزی کــرده که با 
۵ پایه انقــلاب اســلامی را متوقف کند و 

در یک مرحلــه بالاتر به نظــام جمهوری 
اسلامی آســیب جدی بزند و آن را از بین 

ببرد.
وی افزود: این برنامه یک برنامه بین المللی 
و مشــهور بــه »داگان« اســت، داگان در 
ســال های ۲۰۰۶ تا ۲۰۰۷ رئیس موســاد 
بوده و آمریکایی این برنامــه را تایید کرده 
و حدود ۳۰ میلیارد دلار برای آن اختصاص 

دادند.
مشــاور فرماندهی کل نیروهای مسلح در 
امور ارتش در تشــریح ۵ رویکرد این برنامه، 
تصریح کــرد: یــک رویکرد از ایــن برنامه 
سیاســی و امنیتی ســازی و درباره برنامه 
هســته ای- دفاعی ما بود که بر آن اســاس 
بتواند یک بسیج بین المللی علیه جمهوری 
اســلامی ایران ایجاد کند و همه این برنامه 
هم حــول »ایران هراســی« بــود. البته به 
واســطه این رویکــرد آســیب هایی هم به 
ما وارد شــد، اما به لطف خدا و برکت خون 

شــهدا و هوشــمندی مردم به اهداف خود 
نرسیدند.

امیر در تشــریح رویکرد دوم ایــن برنامه، 
افــزود: قطعنامه هــای شــورای امنیت و 
فشــارهایی که هــدف غایــی و نهایی آنها 
معیشــت مردم بود تا مردم را عاصی کنند 
و محــور آن هــم دوگانه های معیشــت-
هســته ای، یا معیشــت- دفاعی بود. که باز 
هم علیرغــم وارد کردن برخی آســیب ها، 
به برکت هوشــمندی مردم و هدایت های 

رهبری به اهداف خود نرسیدند.
وی رویکرد ســوم این برنامه را ناامن سازی 
کشــور عنوان و خاطرنشــان کرد: دشمن 
برنامه های مفصلی را در پروژه ناامن سازی 
پیاده کرد. محور اصلی هم داعش بود که به 
برکت خون شهدای مدافع حرم و مجاهدت 
همــه فرماندهان محــور مقاومت خصوصا 
شهید عزیز سردار ســپهبد سلیمانی با این 

تهدید مقابله شد.

ح هایی برای گسترش دایره جنگ به کشورهای دیگر وجود دارد وزیر خارجه عراق: طر

خریدار   فرمانده کل قــوا با تاکید بر اینکه 
دشمن در غزه و لبنان با وجود همه جنایات 
جنگی اش پیروز نشده و نخواهد شد،گفتند: 
حکم بازداشــتی هم که برای نتانیاهو صادر 
کردند کافی نیســت و باید حکم اعدام او و 

این سران جنایتکار صادر شود.
رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار هزاران 
نفر از قشرهای مختلف بسیجی، این پدیده 
بی نظیر را برخاسته از فرهنگ، هویت ملی 
و تاریخ ایران خواندند و با اشــاره به ضرورت 
تقویت و کیفی ســازی فعالیت های بسیج، 
گفتند: مکتب و تفکر و اندیشــه بسیجی بر 
دو پایه »خداباوری« و »خودباوری« استوار 
است و این دو خصوصیت ممتاز، عامل غلبه 
قطعی بر سیاست ها و نقشــه های استکبار 

جهانی خواهد بود.
حضرت آیت الله خامنه ای همچنین فردای 
جبهه مقاومــت را چندین برابــر قوی تر و 
گســترده تر از امروز دانســتند و با اشاره به 
اینکه رژیم صهیونیســتی با وجود استمرار 
جنایات جنگی در غزه و لبنان، پیروز میدان 
نخواهد شــد، تأکید کردند: حکم بازداشت 
نتانیاهو کافی نیســت و باید حکم اعدام او و 

این سران جنایتکار صادر شود.
ایشــان بســیج را ذاتاً یک شبکه ســازی 
فرهنگــی، اجتماعی و نظامی برشــمردند 
و با اشــاره به ماندگاری آن بــه علت اصالت 
و ریشه داشــتن در هویت تاریخی و ایرانی، 
گفتند: امــام حدود ۳ هفته بعد از تســخیر 
لانه جاسوســی و چنگ و دندان نشان دادن 
آمریکا، با تشکیل بسیج در ۵ آذر ۱۳۵۸، آن 
تهدید بزرگ را به فرصتی بزرگ تبدیل کرد 
و این شــجره طیبه را در زمیــن اجتماعی، 

فرهنگی و نظامی کشور نشاند.
رهبر انقلاب، بعُد نظامی را تنها یکی از ابعاد 
بســیج خواندند و افزودند: بسیج در درجه 
اول یک مکتب و اندیشــه و تفکر اســت که 
با تکیه بــر دو منطق و پایه اساســی یعنی 
»ایمــان و خدابــاوری« و »اعتماد به نفس 
و خودباوری« به نقش آفرینی برجســته و 
ثمردهی در عرصه هــای مختلف پرداخته و 

خواهد پرداخت.
ایشــان خصوصیــات بســیج از جملــه 
شهامت، ابتکار، ســرعت عمل، دید وسیع، 
دشمن شناســی و حساســیت در مقابــل 
تحــرکات گوناگــون را ناشــی از دو پایه 
مســتحکم آن دانســتند و افزودنــد: معنا 
و نتیجــه خدابــاوری، تســلیم در مقابل 
پــروردگار و »توکل و تکیه و امیــد« به او و 

یقین به وعده های صادق الهی است.
حضرت آیت الله خامنــه ای، خداباوری در 
فرد بسیجی و سازمان بسیج را باعث ایمان 
به این حقیقت دانســتند کــه همه اجزای 
بی نهایت عالم وجود، لشــکر خداست و اگر 
بنده خدا باشــیم این لشــکر به صلاحدید 
پروردگار و براســاس ســنت های الهی به 
کمک ما می آینــد؛ همچنانکه در دوره های 

مختلف و در عرصه های گوناگون شاهد آن 
بوده ایم.

رهبــر انقــلاب در تبییــن آثــار و نتایج 
خودبــاوری و اعتماد به نفس نیز به کشــف 
توانایی هــا وظرفیت های وجودی انســان 
مانند نظیر قــدرت تصمیم گیــری و اراده 
و عمل، قدرشناســی از ایــن ظرفیت ها و 
بکارگیری آنها اشاره کردند و گفتند: کشف 
این توانایی هــا و بکارگیری آنها، درســت 

نقطه مقابل نقشه های استکبار است.
رهبر انقلاب انــکار توانایی هــای ملت ها و 
تحقیر آنها را از سیاســت های همیشــگی 
سلطه گران برشــمردند و افزودند: براساس 
آیات قرآن، فرعون، ملت خــود را تحقیر و 
خفیف می کرد تا به اطاعــت از او بپردازند. 
البته فرعــون نجیب تر از ســلاطین امروز 
آمریکا و اروپا بود؛ چرا کــه اینها ملت های 
دیگر را هم تحقیر می کنند تا منافع و منابع 

آنها را چپاول کنند.
ایشــان عوامل داخلی اســتکبار را مکمل 
فشــارهای بیرونــی و روحــی و روانــی 
ســلطه گران خواندند و افزودند: این عوامل 
همچنانکه در ماجرای ملی شــدن صنعت 
نفت رخ داد، هم زبان بــا اربابان خود، تاریخ 
و هویت و توانایی ملت را انکار می کنند تا راه 

سلطه گران هموار شود.
حضرت آیــت الله خامنه ای بســیج را نقطه 
مقابل ایــن تحقیر ملی خواندند و با اشــاره 
به تحقیر ایران به خصــوص در دوره قاجار و 
پهلوی افزودند: بعد از جنــگ جهانی اول، 
هیأت اعزامی ایران را بــه کنفرانس پاریس 
حتــی راه ندادند؛ البتــه انقــلاب ورق را 

برگرداند و عزت ملی را احیا کرد.
ایشان تفکر بسیج را حصارشکن دانستند و 
گفتند: خودباوری ناشی از روحیه بسیجی، 
ســلاح نرم افزاری بســیار خطرناک نظام 
سلطه را برای تحقیر، انفعال و ناامیدی ملت 

خنثی می کند و این روحیــه و توانایی های 
ناشی از آن، بدون تردید در کشور و اعضای 
جبهه مقاومت بر همه سیاست های آمریکا و 

غرب و رژیم صهیونیستی غلبه خواهد کرد.
حضرت آیــت الله خامنــه ای با اشــاره به 
زمینه ســازی امام بزرگوار برای ایجاد تفکر 
بســیج از ســال ۱۳۴۱ و ایجاد خودباوری، 
خدابــاوری و امید بــه پیــروزی در مردم، 
گفتند: پــس از پیروزی انقــلاب نیز امام از 
بسیج، ســدّی در برابر ضربه های گوناگون 
ســاخت و بســیج در همه میادین نظامی، 
اجتماعی، علمی، ســازندگی، ایمن سازی 
کشور و صحنه های سیاســی و بین المللی 

نقش آفرینی کرد.
ایشــان قدرت اجتماعی و علمــی را باعث 
ایجاد قدرت سیاسی برای کشور خواندند و 
افزودند: اگر ملتی با اتحاد، عزم، ایستادگی 
و بــه میــدان آوردن نیروهــای فعــال، 
توانایی های علمــی و اجتماعی از خود بروز 
دهد، قدرت سیاسی نیز کســب می کند و 
می تواند در صحنه بین الملل هم حرف خود 

را محکم پیش ببرد.
رهبــر انقــلاب از خنثی ســازی توطئــه 
خباثت آلــود آمریکا در اواخــر دهه ۸۰ در 
قضیه تأمین اورانیــوم ۲۰ درصد به عنوان 
نمونه ای از نقش آفرینی روحیه بسیجی یاد 
و خاطرنشان کردند: در شرایطی که کشور 
برای تولید دارو به اورانیــوم ۲۰ درصد نیاز 
مبرم داشت، آمریکایی ها با وجود توافقی که 
برای فروش آن با وساطت دو رییس جمهور 
معــروف آن روز دنیــا انجام شــده بود، در 
میانه مذاکرات شــروع به حیله گری کردند 
اما دانشمندان بســیجی ما از جمله شهید 
شــهریاری، اورانیوم ۲۰ درصد را در کمال 
نابــاوری آمریکایی ها تولیــد کردند و آن 
توطئه که برای تســلیم ایــران طرح ریزی 

شده بود، خنثی شد.

حضــرت آیــت الله خامنه ای، بســیاری از 
افتخارآفرینی ها و بن بســت شــکنی های 
متکی به روحیه و فرهنگ بسیجی را خارج 
از سازمان بسیج دانستند و گفتند: حفظ این 
مکتب و فرهنگ بسیجی بسیار مهم است و 
بسیجیان در هر کاری که فعال هستند، باید 
این روحیه، آمادگی برای کار و حساسیت در 

برابر مسائل را حفظ کنند و از دست ندهند.
ایشان از جمله مشکلات جوانان کشورهای 
مختلف دنیا را احســاس بیهودگی و ناتوانی 
در برابر موانــع، بن بســت های ذهنی و در 
نتیجه اقدام به خودکشی دانستند و گفتند: 
تفکر بسیجی با شــناخت از خود و با اعتماد 
به توانایی هایش، بن بســت شــکن است و 
بــا اراده و همتی کــه دارد مرعــوب های و 
هــوی ســلطه گران نمی شــود و در مقابل 
جنجال های تبلیغاتی مستکبران همچون 
آمریکا و رژیم صهیونیســتی درباره مسائل 

مختلف، لبخند تمسخر می زند.
رهبر انقلاب برخــورداری از آرمان و هدف 
را امتیاز دیگر تفکر بســیجی دانســتند و 
افزودند: بســیجی، با ایمان بــه هدف خود 
یعنی ایجاد جامعه اسلامی و تمدن اسلامی 
و اســتقرار عدالت، بدون ترس از مرگ و با 
آرزوی شــهادت پیش می رود؛ همچنانکه 
نمونه های درخشــانی از شــوق جوانان به 
جهاد و شــهادت در دفاع مقدس و دفاع از 

حرم دیده شد.
ایشــان تأکیــد کردنــد: به علــت همین 
ویژگی هاست که بسیجی ایرانی یقین دارد 
ســرانجام یک روز رژیم صهیونیستی را از 

بین خواهد برد.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای بــا تأکید 
بر ضــرورت تقویــت روزافزون بســیج و 
کیفی ســازی و عمق یابی فعالیت ها گفتند: 
پرچم بســیج که پرچم دفــاع از حقیقت و 
حقوق ملت اســت، همواره بایــد در اهتزاز 

بماند که لازمه آن عمق بخشــی به معارف 
بســیجی، افزایش کیفیت و پرهیــز از نگاه 
ســطحی به مســائل با مطالعه و مباحثه و 

تشکیل حلقه های درسی و تحقیقی است.
ایشان با اشــاره به آمادگی همیشگی بسیج 
بــرای نقش آفرینی به عنوان بــازوی فعال 
دســتگاههای اجرایی، یک بعُــد از تقویت 
بســیج را اســتمرار با قوت این فعالیت ها 
دانستند و افزودند: بسیج همواره به دولتها 
کمک کــرده و بازوی فعال آنها بوده اســت 

اگرچه برخی دولتها قدرشناس نبودند.
رهبر انقلاب آگاهی از نقشــه آمریکا برای 
کشورهای منطقه و ایستادگی در مقابل آن 
را یکی دیگر از عوامل تقویت بسیج در زمینه 
سیاســی خواندند و گفتند: قــواره مطلوب 
آمریکا برای تأمین منافــع خود در منطقه، 
ایجاد »اســتبداد و دیکتاتوری« یا »هرج و 

مرج و آنارشیسم« در کشورهاست.
ایشان ایستادگی بسیج در مقابل این دوگانه 
را ضروری خواندند و افزودند: هر کدام از این 
دو وضعیت که در کشــور پیش آید، دست 
دشمن در کار است و بســیج باید در مقابل 

آن بایستد.
حضرت آیت الله خامنــه ای در بخش پایانی 
سخنانشــان با اشــاره به مســائل جاری 
فلســطین و لبنان گفتنــد: احمق ها خیال 
نکنند کــه بمبــاران خانه و بیمارســتان 
و اجتماعــات مردم نشــانه پیــروزی آنها 
اســت؛ در دنیا هم هیچ کس این را پیروزی 

نمی داند. 
رهبر انقلاب با تاکید بر اینکه دشمن در غزه 
و لبنان بــا وجود همه جنایــات جنگی اش 
پیروز نشده و نخواهد شــد، افزودند: حکم 
بازداشتی هم که برای نتانیاهو صادر کردند 
کافی نیست و باید حکم اعدام او و این سران 

جنایتکار صادر شود.
ایشــان جنایات رژیم صهیونیستی در غزه 
و لبنان را بر عکس خواســت جنایتکاران، 
باعث تقویت و تشــدید مقاومت دانستند و 
افزودند: جوان غیور فلسطینی و لبنانی از هر 
صنفی وقتی می بیند چــه در میدان مبارزه 
باشد چه نباشــد، در معرض بمباران و خطر 
مرگ است راهی جز مبارزه و مقاومت برای 
خود باقی نمی بینــد؛ بنابراین احمق های 
جنایتکار در واقع به دســت خــود در حال 

توسعه جبهه مقاومت هستند.
حضرت آیــت الله خامنه ای توســعه جبهه 
مقاومــت را الزامی قطعــی و تخلف ناپذیر 
خواندند و تأکیــد کردند: جبهه مقاومت هر 
چه امروز گسترش یافته است فردا چندین 

برابر گسترش خواهد یافت.
در ابتــدای این دیــدار ســردار غلامرضا 
سلیمانی رئیس سازمان بسیج مستضعفین 
با بیان گزارشی ظرفیت ها و توانمندی های 
بســیجیان، بر آمادگی قشــرهای مختلف 
بسیجی برای خدمت رسانی به کشور تأکید 

کرد.
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رشد اقتصادی مبتنی بر بهره وری؛ هدفی 
فراموش شده در بودجه ۱۴۰۴

میرسامان پیشوایی، رئیس سازمان ملی بهره وری ایران  دستیابی 
به آرمان های متعالی گام دوم انقلاب اسلامی در این برهه زمانی، منوط 
به موفقیت نظــام حکمرانی کشــور در رفع تنگنای معیشــتی مردم 
دارد. این تنگنا ریشــه در تحریم های ظالمانه نظام اســتکبار جهانی و 
برخی ســوءتدبیرها و بی تحرکی ها در دهه ۹۰ دارد که رکود تورمی و 
کاهش رشد تولید ناشــی از آن همچنان گریبان معیشت مردم را رها 
نکرده اســت. رشــد اقتصادی کمتر از یک درصد در دهه ۹۰، علی رغم 
هدف گذاری رشد هشت درصدی در برنامه های پنج ساله کشور، نماگر 
مناسبی برای تایید ادعای فوق الذکر است. مهم ترین راه علاج بیماری 
مذکور، ایجاد رشــد فراگیر و پایدار تولید اســت که به شــهادت علم و 
تجربه، جز از طریــق ارتقای بهره وری حاصل نمی شــود. با تدبیر مقام 
معظم رهبری، رشــد اقتصادی مبتنی بر ارتقای بهره وری به درســتی 
در صدر سیاســت های کلی برنامه هفتم به عنوان »هدف کلی و اولویت 
اصلی برنامه هفتم« مورد تاکید قرار گرفته اســت. رشد اقتصادی از دو 
طریق  افزایش نهاده )شامل ســرمایه و نیروی کار( و ارتقای بهره وری 
حاصل می شــود که با توجه به محدود شــدن ســرمایه گذاری و توان 
کم منابع دولتی در مقطع کنونی، ارتقای بهره وری برای تحقق رشــد 
اقتصادی، نه یک انتخاب بلکه یک ضرورت و تنها گزینه می باشــد. در 
واقع، میوه و ثمره اقتصاد دانش بنیان نه تعداد شرکت های دانش بنیان 
و نوآفرین هــا، بلکه ارتقای بهره وری اســت که خود ریشــه در تدبیر و 
نوآوری دارد. بهره وری، کیفیت رشــد اقتصــادی را نمایندگی کرده و 
نوعی از رشد را به ارمغان می آورد که آثار تورمی کمتری نسبت به رشد 
نهاده محور داشته و منجر به نهادینه شــدن اقتصاد مقاومتی و افزایش 

تاب آوری اقتصاد کشور در مقابل تحریم می شود.
با جهد و مساعی صورت گرفته در دولت شهید جمهور، اقدامات موثری 
برای برون رفت از رکود تورمی دهه ۹۰ انجام شد به طوری که متوسط 
رشد اقتصادی در سال های ۱۴۰۰-۱۴۰۲ به حدود ۴.۵ درصد رسیده 
و بیش از ۷۵ درصد آن از محل رشــد بهره وری حاصل شــده اســت. 
متوسط رشد بهره وری کل عوامل تولید در سه سال مذکور ۳.۵ درصد 
بوده اســت که نســبت به عدد منفی ۶ دهم درصدی در بازه سال های 
۱۳۹۶ تا ۱۳۹۹، رشد قابل ملاحظه ای را نشــان می دهد. لکن باید در 
نظر داشت که تداوم رشد بهره وری در ســال های آتی به عنوان اولویت 
اصلی برنامه هفتم پیشرفت، نیازمند اقدامات جدید و موثری است. این 
مهم باعث شد که در متن قانون برنامه هفتم پیشرفت تکالیف متعددی 
برای قوه مجریه کشــور به منظور ارتقای بهره وری در نظر گرفته شود 
که مهم ترین آن ها در مواد )۲( و )۱۱۱( این برنامه درج شــده اســت. 
تحقق ۳۵ درصد از رشــد اقتصادی هدف برنامه )هشت درصد( از محل 
بهره وری، ســنجش و بهبود بهره وری خدمات و منابع انسانی دولت به 
میزان ۱۰ درصد، استقرار کامل نظام ملی بهره وری بهره وری و تمهید 
سازوکار تســهیم منافع حاصل از بهره وری به منظور افزایش مشارکت 
شرکت های دانش بنیان و متخصصان در حرکت ملی بهره وری از جمله 

این تکالیف هستند.
بی تردید تحقق برنامه پنج ساله هفتم مســتلزم شکست به برنامه های 
مشــخص ســالانه و اتصال آن به بودجه سالانه کشور اســت. لکن، با 
بررســی لایحه بودجه ۱۴۰۴ درمی یابیم که نه تنهــا این مهم محقق 
نشده است بلکه، لایحه ارســال شــده به مجلس در مقایسه با بودجه 
ســالیان گذشــته، برازنده عنوان »بی توجه ترین بودجه بــه ارتقای 
بهره وری« اســت. عدم همسویی برنامه و بودجه ســالانه با برنامه های 
پیشــرفت از مهم ترین دلائل عدم دســت یابی به اهــداف برنامه های 
پیشرفت اســت که لازم است به عنوان یک آســیب مهم و تجربه شده 
در ابتدای برنامــه هفتم مد نظر قرار گیرد. ایــن غفلت در حالی صورت 
گرفته است که در قوانین بودجه سه سال گذشــته برخی تبصره ها به 
طور مشــخص به موضوع بهره وری در سطح دســتگاه های اجرایی و 
شــرکت های دولتی پرداخته و تکالیف موثری را مشخص کرده بودند. 
نگرانی از بی توجهی به رشد اقتصادی مبتنی بر بهره وری زمانی بیشتر 
می شود که با مطالعه سند پشتیبان لایحه بودجه ۱۴۰۴ درمی یابیم که 
این غفلت ریشــه در یک تحلیل و باور غلط در این مورد دارد. در بخش 
مبانی نظری سند فوق الذکر ضمن اشــاره به رشد حدود ۴.۵ درصدی 
اقتصادی در سه سال گذشــته و ســهم ۷۷ درصدی بهره وری در آن، 
بیان شده اســت که این رشــد به دلیل اتمام همه گیری کرونا و عمدتاً 
در بخش خدمات و نفت و گاز ایجاد شــده اســت و در نتیجه استمرار 
آن در ســال های آتی تقریباً غیرممکن اســت. در پایان تاکید می شود 
که کاهش رشد بهره وری در شرق آســیا و در برخی کشورهای پیش رو 
نیز تجربه شده است. این تحلیل حاوی اســتدلال های به غایت غلطی 
اســت که رهزن تحقق اهداف برنامه هفتم می شود. اولاً، باید دقت کرد 
که رشد اقتصادی که در سه سال اســتمرار یافته است نمی تواند صرفاً 
ناشی از اتمام همه گیری کرونا باشــد؛ ثانیاً، برخلاف ادعای بیان شده، 
رشد اقتصادی در بخش صنایع و معادن بیشــتر از بخش خدمات و در 
بخش کشاورزی تقریباً برابر با رشد تولید در بخش خدمات بوده است. 
ثالثاً، اســتناد به کاهش رشد بهره وری در شرق آســیا از مبنا نادرست 
می باشد، چرا که این کشــورها عمدتاً در طول ۲۰ سال گذشته دارای 
رشــد بهره وری مثبت بوده اند و شــباهتی به آنچه در ایران در دهه نود 

تجربه شده است، ندارند.
با عنایت به تاکید رئیــس محترم جمهور بر محور قــرار گرفتن برنامه 
هفتم پیشــرفت به عنوان برنامه محــوری دولت چهاردهــم، به نظر 
می رســد بودجه ۱۴۰۴ تطابق مناســبی بــا این برنامه نداشــته و به 
مهم ترین هدف آن بی توجه بوده اســت. مرکــز پژوهش های مجلس 
شورای اسلامی هم در بررسی خود اعلام کرده اســت که ۵۷ درصد از 
احکام لایحه بودجه با برنامه هفتم منطبق نیســت. لذا به نظر می رسد 
ســکانداران نظام برنامه و بودجه کشــور در گام اول نیازمند یک تغییر 
نگرش و کســب باور توانایی در تحقق اهداف برنامه هفتم می باشــند. 
بی شــک، تردید در این مهم و القای ناتوانی در تحقق رشــد اقتصادی 
هدف، نتیجه ای جز توقف یا کاهش رشــد ایجاد شده در سه سال اخیر 
ندارد. نمایندگان مجلس شــورای اســلامی هم که وظیفه بررســی و 
تصویب لایحه بودجه ۱۴۰۴ را به عهده دارند بایست رسالت مهم خود 
در اصلاح بودجه و تطبیق با برنامه هفتم پیشــرفت را به درستی انجام 
داده و زمینه نیل به اهداف برنامه هفتم پیشــرفت و مطالبه رهبر معظم 

انقلاب در تحقق رشد اقتصادی مبتنی بر بهره وری را فراهم آورند.

 
 

وزیر صمت:

 بسیاری از معادن ایمن سازی نشده اند
وزیر صمت گفت: باید به ایمن ســازی معادن جدی نگاه کنیم امروز در 

بسیاری از معادن ما ایمن سازی انجام نشده است.
سید محمد اتابک امروز در بازدید از نمایشــگاه ایران کانمین ۲۰۲۴ و 
ایران متافو اظهار کرد: به طور قطع سرمایه گذاری در معادن را پیگیری 
خواهیم کرد تا تکنولــوژی و فناوری های جدید را بــه معادن بیاوریم. 
باید به ایمن ســازی معادن جدی نگاه کنیم، در بســیاری از معادن ما 
ایمن سازی انجام نشده است و در همه این زمینه ها باید سرمایه گذاری 
کنیم.وزیر صمت ادامه داد: معتقدیم معادن بخش بالقوه عظیمی را به 
خود اختصاص داده است که باید از این ظرفیت استفاده کرد؛ از این رو 

هم دولت، هم بخش خصوصی و هم معدنکاران باید همت کنند.
اتابک با اشاره به اینکه معدن جزو مزیت های کشور و سرمایه گذاری در 
آن جزو ملزومات است، گفت: باید ماشین آلات و تکنولوژی های جدید 

معدنی وارد کنیم.

یادداشت

بازار

 رئیس ســازمان توســعه تجارت گفت:ایــن تفکر که 
واردات در تجارت جایــگاه مطلوبی نــدارد باید کنار 
گذاشــت چرا که واردات و صادرات هر دو بخشــی از 
تجارت هستند و تا تجارت شکل نگیرد توسعه و تولید 

در کشور رونق نمی  یابد.
به گزارش سازمان توســعه تجارت، محمدعلی دهقان 
دهنوی امروز دوشنبه در دیدار با هیات مدیره انجمن 
نمایشــگاه های ایران اظهار داشــت: در کشــورهای 
همســایه مراکز تجاری برپــا کنید، ماه گذشــته در 
ارمنســتان مرکز تجاری ایران افتتاح شد و ایجاد این 
مراکز می توانــد علاوه بر خلق درآمدزایی به توســعه 

تجارت در این کشورها کمک  کند.
رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران با بیان اینکه 

هدف ما توســعه تجارت اعــم از صادرات 
و واردات اســت، افزود: نمایشــگاه ها ابزار 
توســعه تجــارت هســتند و رویدادهای 
تجاری برای موفقیت باید به مرکز توســعه 
تجارت تبدیل شوند و برای تحقق این مهم 
باید دو اقدام عملیاتی شــود نخست ایجاد 
ابتــکار و دوم افزایش امکانــات در فضای 

نمایشگاهی.
دهنوی بــا تاکید بــر افزایــش امکانات مــورد نیاز 
بازدیدکنندگان در فضای نمایشــگاهی، تصریح کرد: 
رستوران، فودکورت، سینما و محل بازی کودکان باید 
در فضای نمایشــگاهی تعبیه و تعریف شود؛ همچنین 
برای مذاکرات باید ســالن گفت وگــوی کاری رودرو، 

مترجــم و مشــاور حقوقی در نظــر گرفته 
شــود تا زمینه ها برای عقد قرارداد در محل 

نمایشگاه فراهم شود.
وی عنوان کرد: برگزارکنندگان نمایشــگاه 
باید در مسیر توسعه تجارت گام بردارند، اگر 
در مسیر برگزاری بهتر نمایشگاه ها سرمایه 
گذاری شود در نهایت به نفع توسعه تجارت 
تمام می شود به عنوان مثال می توان در کنار برگزاری 
نمایشگاه ها، تشــکل ها و صنایع استانی با تشکیل یک 
کنسرســیوم و گروه های مردم نهاد به توسعه صادرات 

کمک کرد.
در ادامــه »رحیــم جلیلــی« رئیس هیــات مدیره 
انجمن نمایشــگاه ها ضمن اشــاره به جایگاه مطلوب 

صنعت نمایشــگاهی در تجارت کشور، گفت: صنعت 
نمایشگاهی در کشور جوان اســت، ما پیش از انقلاب 
اسلامی در ایران یک نمایشــگاه در کشور داشتیم اما 
در حال حاضر ۳۵ مرکز نمایشــگاهی در کشــور دایر 

است.
وی مراکز نمایشــگاهی بخش خصوصی را بازوی قوی 
صنعت نمایشگاهی دانســت و افزود: بخش خصوصی 
مصمم اســت با تعامل دولت تحول اساسی در صنعت 

نمایشگاهی ایجاد کند.
جلیلــی در پایــان از تدویــن طــرح جامــع صنعت 
نمایشــگاهی کل کشــور خبر داد و افزود: طرح جامع 
صنعت نمایشــگاهی آماده است که در مجلس شورای 

اسلامی بررسی شود.

 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: بر اساس آمار 
»ایســپا« ۸۳.۵ درصد گوشــی های کاربران مجهز به 
فیلترشکن هســتند. باید بگویم در دو سال اخیر حمله 
به زیرساخت های بانکی افزایش یافته و ارتباط معنادار 

میان فیلترشکن و این حملات غیرقابل انکار است.
»سید ستار هاشــمی« در یازدهمین همایش سالانه 
بانکــداری نویــن و نظام های پرداخــت در محل برج 
میلاد، بــا تاکید بر اینکــه تجربه مشــتری همه چیز 

اســت، افزود: نکته مهمی کــه قصــد دارم درباره آن 
صحبت کنم، بحث امنیت اســت. ۲ سوال از حاضرین 
دارم؛ چه کسانی روی گوشــی خود فیلترشکن دارند؟ 
)دست همه حضار بالا رفت(. بر اســاس آمار »ایسپا« 
۸۳.۵ درصد گوشی های کشــور مجهز به فیلترشکن 
هستند.وی بیان داشت: ســوال بعدی این است چند 
نفر معتقد هســتند که حملات زیرساخت های بانکی 
در ۲ سال گذشــته بیشتر شــده اســت؟ باید بگویم 

رابطه بســیار معناداری میان نصب فیلترشکن و حمله 
به زیرســاخت های بانکی وجود دارد که غیرقابل انکار 
است.وزیر ارتباطات تصریح کرد: باید تاکید کنم که اگر 
همزمان با توسعه از امنیت غافل شویم به ضد خودش 
تبدیل می شود و آسیب می زند.این عضو کابینه دولت 
چهاردهم اظهار داشت: اگر به هزار سال قبل برگردیم 
و به زندگی بشــر نگاه کنیم می بینیم، بشــر از ابتدا در 
تلاش بوده تا با پیدا کردن منابعی کــه به آن نیاز دارد، 

یکجانشــینی را تجربه کند. بنابراین بشــر نخستین 
یکجانشــینی را با محوریت آب تجربه کرد و پس از آن 
حکمرانی های محلی شــکل گرفتنــد.وی گفت: نیاز 
انسان به شــکل طبیعی، نیاز فزاینده ای است و کم کم 
با پیدایش صنایع مختلف بحث حکمرانی های مختلف 
شکل می گیرد. کمی جلوتر که می رویم می بینیم که با 
محوریت انقلاب های صنعتــی حکمرانی ملی و پس از 

آن حکمرانی جهانی شکل گرفته است. 

تجارت

ارتباطات

خریدار  رییــس کمیســیون اقتصادی 
مجلس با بیــان اشــتباهات و غفلت هایی 
که در بخــش پــول و بانکــداری دیجتال 
شده اســت، گفت: مهم ترین مشکل کشور 
ما ناترازی اســت و این باید دلیلی باشد که 
حکمرانی به خودش نهیب بزند چرا که اگر 

حکمران تراز باشد، ناترازی رقم نمی خورد.
شــمس الدین حســینی در یازدهمیــن 
همایش ســالانه بانکداری نوین و نظام های 
پرداخت با عنوان زیســت بــوم بانکداری 
هوشــمند اظهار کرد: مــا در اوج کارهای 
تلفیق بودجــه ۱۴۰۴ هســتیم. در برنامه 
هفتم توســعه گفته شــد که دال مرکزی 
رشد اقتصادی اســت اما در جلسات من به 
این نتیجه رسیده ام که مهمترین نگرانی ما 
ناترازی هاســت. ناترازی در کشور ما از چند 
بخش عبور کرده و ناترازی مرکب شــده و 
الان زمان نهیــب زدن حکمرانی به خودش 
اســت چرا که اگــر حکمرانی تراز باشــد، 

ناترازی رقم نمی خورد.
وی افزود: از ویژگی ناترازی سرایت پذیری 
اســت. به عنوان مثال ما تصــور می کنیم 
که شــیوه مدیریت ما در بخــش انرژی به 
ناترازی در این بخش محدود می شــود اما 
وقتی میبینیم که بعد از کمتر پنج ســال از 
صادرکننده خالص ســوخت به وارد کننده 
خالص ســوخت تبدیــل شــده ایم یعنی 
ناترازی در بخش پرداخت هــا. امروز که با 
شــما صحبت می کنم ۱۳۰ هــزار میلیارد 
تومان بــرای تهاتر ســوخت در نظر گرفته 
شــده یعنی کمک گرفته شــدن از بودجه 

عمومی کشور فقط در بخش سوخت.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اســلامی با تاکید بر تعاریــف بودجه گفت: 

بودجه یک ســند حســابداری نیست بلکه 
بودجــه ابزار حکمرانی اســت کــه باید به 
حکمرانی کمک کند که ناترازی را برطرف 
کند. برای همین ما بودجــه را تحت عنوان 
سیاست های کلان در دانشگاه ها آموختیم. 
با این حال گاهی میبینیم که به یک ســند 

حسابداری تقلیل پیدا می کند.
حســینی در ادامه با بیان غفلت های انجام 
شــده در بخش حکمرانی توضیــح داد: ما 
چون دچار غافلگیــری حکمرانی در فضای 
دیجیتال و فضــای مجازی شــدیم، آن ها 
را ســرکوب کردیم. سلطان ســنجر دریا را 
شــلاق می زد که دریا آرام بگیــرد، آیا دریا 
آرام گرفــت؟ ویژگی تکنولــوژی پیش رو 

بودن اســت و مزایای آن توسط مردم درک 
می شود و شتابان حرکت می کند. نمی توان 
عتابان با آن برخورد کرد. در برنامه هفتم دو 
هدف گذاشته شده اســت. در فصل توسعه 
شــبکه ملی اطلاعات و در بخــش اقتصاد 
دیجیتال که ســهم اقتصــاد دیجیتال در 
GDP ده درصد باشــد. اگر قرار باشد سهم 
GDP باشــد منجر به عددسازی می شود. 
ما در این زمینه  در قوانیــن و مقررات عقب 
هســتیم. مباحث اقتصــاد دیجیتال یک 
بخش فنی دارد و یک بهــش قانون گذاری 

است.
رئیــس کمیســیون اقتصــادی مجلس با 
مطرح کرد ایــن پرســش که رفتــار ما و 

شــیوه حکمرانی چگونه بوده است؟، بیان 
کرد: اولیــن قانون گــذاری مــا در بخش 
پول و بانکــداری الکترونیکــی مربوط به 
مصوبه شــورای عالی مبارزه با پولشــویی 
بود که می گفــت نهادهای تحــت نظارت 
بانک مرکــزی از اســتفاده از ارز دیجیتال 
خودداری کنند، آیا این داســتان ســلطان 
ســنجر نیســت؟ مردم خودداری کردند؟ 
نمی توان جلوی شتاب تکنولوژی را گرفت. 
پس ما چه راهکاری بــرای نظم دهی به آن 
داریم؟ مباحث فنی سریع و شتابان حرکت 
می کنند، ما حکمرانان بســته به ذائقه مان 

آن را فرصت یا تهدید میبینیم.
حســینی ادامه داد: بعدها در شورای عالی 

فضای مجازی گفته شــد که همه مردم از 
ارزهای دیجیتال اســتفاده می کنند اما ما 
ممنوعش کرد که بحث ماینینگ از ســوی 
هیات وزیران به همراه داشــت که قرار شد 
برق با قیمت صادراتی داده شــود. سومین 
ســند که غیر رســمی بود و به دوران آقای 

فرزین مربوط نمی شود. 
بیانیه ای بود از ســوی بانک مرکزی تحت 
عنوان رمز ارز ملی که برای ما ســوال شــد 
این یعنی چه؟ حرف من این است که بانک 
مرکزی ســریعا باید به جنبه هــای نهادی 
بپردازد. خوشحالم که بانک مرکزی نوشتن 
ســند پیش نویس راهبردی این موضوع را 
آغاز کرده اســت. مباحث فنی بســیار مهم 
اســت اما ما نباید از نظر قانون گذاری عقب 

بیفتیم.
وی در پایــان گفت: ۱۵ ســال پیش بانک 
جهانی پول مقاله ای راجــع به این مباحث 
منتشــر کرد اما ما هنوز بــه آن مرحله هم 
نرسیده ایم. بنظرم همانطور که آقای فرزین 
گفتنــد، باید مباحــث مربوط بــه کریپتو 
کارنســی طبقه بندی شــود. هر دارایی ای 
پول نیســت و ایــن مباحــث روی مفهوم 
پول تاثیر نمی گذارد چرا که تعریف شــده 
world curren�  اســت. ما امروز در عصر

cy به ســر می بریم و بیت کویــن یا امثالهم 
مربــوط به هیچ کشــوری نیســت. ما باید 
پول را به درســتی تعریف نکنیم، نقدینگی 
ما درست نمی شــود. باید مشخص شود که 
کریپتو کارنســی ها جزو پایه پولی است یا 
خیر. سیاســت پولی نباید بی تفاوت از این 
موضوعات عبــور کند. من اعــلام آمادگی 
می کنــم کــه حاضــرم در قانون گذاری 

همکاری کنم.

 رئیس سازمان توسعه تجارت: تفکر ضد واردات را باید کنار گذاشت

وزیر ارتباطات عنوان کرد؛ ارتباط معنادار غیرقابل انکار میان استفاده از فیلترشکن و حمله به زیرساخت های بانکی

 دبیر کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

افزایش قیمت نتیجه تورم است اما تورم زا نیست!
خریدار  علی حدادی، دبیر کمیســیون 
صنایع و معادن مجلس شــورای اســلامی 
و امیرحســن کاکائی، کارشــناس صنعت 
خودرو و اســتاد دانشــگاه در یک مناظره 
تلویزیونی موضوع افزایش قیمت خودروها 
را بررســی کردند، به اعتقاد ایــن نماینده 
مجلس مردم بــرای افزایش ناگهانی قیمت 
آمادگــی نداشــتند اما در مقابــل کاکایی 
میگوید افزایش قیمت نتیجه تورم اســت و 

تورم زا نیست.
هفته گذشــته، خبر افزایش قیمت ناگهانی 
خودروهای داخلی منتشر شد. هرچند که 
خودروسازان اعلام کردند افزایش قیمت ها، 
کم تر از درخواســت آن ها بوده اســت؛ اما 
همیــن افزایــش ۳۵درصدی هــم باعث 

نگرانی مردم شده است.
برای بررسی این موضوع، برنامه تلویزیونی 
پایش میزبان علی حدادی، دبیر کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس شــورای اســلامی 
و امیرحســن کاکائی، کارشــناس صنعت 

خودرو و استاد دانشگاه بود.
حدادی در این برنامه ضمن اشــاره به اینکه 
براساس قانون برنامه هفتم پیشرفت دولت 
در بازار خودرو، فقط وظیفه تســهیل گری 
دارد، یادآوری کــرد مردم بــرای افزایش 
ناگهانی خودرو آمادگی نداشــتند و پیش 
از افزایــش قیمــت، باید تــاب آوری آن ها 

سنجیده می شــد. کاکائی در مقابل معتقد 
اســت افزایش قیمت هــا کامــلًا قانونی و 
منطقی بــوده اســت و تــاب آوری مردم 
مسئله ای نیست که به خودروسازان مرتبط 

باشد.

توجه به تاب آوری مردم در افزایش 
قیمت ها

حدادی در ابتــدای برنامه گفــت: »هفته 
گذشته در کمیســیون به وزیر صمت گفته 
شد که افزایش ۳۵ درصدی قیمت خودرو، 
در سطوح مختلف تورم ایجاد می کند. ضمن 
اینکه جامعه آمادگی و تــاب آوری افزایش 
قیمت خودرو را نــدارد. مجلــس در دوره 
قبل واردات خــودرو را تصویــب کرده بود. 
اگــر واردات به موقع و متناســب با تقاضای 
جامعه انجام می شــد و توازن در بازار ایجاد 
می شــد، افزایش قیمت ها به مردم آسیبی 
وارد نمی کرد. سوال مجلس از وزارت صمت 
این اســت که چرا واردات خودرو به موقع و 
متناســب با نیاز انجام نشده است؟«کاکائی 
در نوبت خــود، افزایش قیمت خــودرو را 
قانونی دانســت و گفــت: »ده روز پیش در 
مصاحبه ای اعلام کردم کــه جامعه منتظر 
افزایش قیمت خودرو باشــد؛ چون قیمت 
ارز آزاد در یک ماه پیــش ۱۶درصد افزایش 
داشــته اســت. هروقت که قیمت ارز آزاد، 

افزایشی بوده اســت، قیمت خودرو هم بالا 
رفته اســت. درحال حاضر بازار هم به شدت 
راکد اســت. کارخانه نمی توانــد قیمت را 
پایین تر بیاورد؛ چون قیمت تمام شده برای 
خودشان بالا اســت. افزایش قیمت نتیجه 
تورم اســت و تورم زا نیســت. الان هم فقط 
خودروهایی قیمتشــان به روز شــده است 
که ۱۸ مــاه از آخرین افزایــش قیمت آن ها 
گذشته اســت. مجلس چه ســوالی از وزیر 
بپرســد وقتی افزایش قیمت هــا قانونی و 

براساس مصوبه شورای رقابت است؟«

نقش دولت در بازار خودرو باید 
تسهیل گری باشد

این نماینده مجلس در پاســخ به پرســش 
کاکائی بیــان کــرد: »پرســش مجلس، 

مطالبه مــردم اســت. مردم الان ســوال 
دارند. به عــلاوه، مجلــس در برنامه هفتم 
پیشــرفت دولت را موظف کرده است تا در 
بازار خودرو تســهیل گری کند و دولت را از 
مدیریت مســتقیم منع کرده است؛ چراکه 
مدیریت مســتقیم دولت، آســیب زا است. 
قانــون دیگری کــه درباره خــودرو وجود 
دارد، قانون »ســاماندهی خودرو« است. در 
این قانون چند محور اصلی مشــخص شده 
اســت. اول اینکه با واردات خودرو، در بازار 
تــوازن و رقابت پذیری ایجاد شــود. مهم تر 
از آن، کیفیت بخشــی به خودروهاســت. 
ســوال مردم این اســت که چرا درحالی که 
کیفیت خودروهــا تغییری نکرده اســت، 
قیمت هــا افزایش داشــته اند؟ درخصوص 
واردات خودرو هم که دولت اصلا خودروی 
کارکرده وارد نکرده اســت و فقط ۳۸ هزار 
خودروی نو وارد کرده اســت. قانون دولت 
را مکلف بــه واردات کــرده اســت؛ اما در 
آیین نامه های قانــون انحراف وجود دارد. از 
طرف دیگر تولید خودروســازها به اندازه ای 

نیست که بازار اشباع شود.«
این کارشــناس صنعت خودرو در پاســخ 
افزود: »بایــد به این مســئله توجه کرد که 
چرا دولــت افزایش قیمت هــا را پذیرفت. 
صنعت خودروســازی در آســتانه تعطیلی 
قــرار دارد و خطــر تعطیلــی بیشــتر از از 

افزایــش قیمت هاســت. ایران خــودرو و 
ســایپا در ۶ ماهه نخست امســال، کاهش 
تولید داشتند، درحالی که خودروسازهای 
مونتاژکار، افزایش ۱۰۰درصد تولیدشــان 
بیشتر شده اســت. این تولید بیشتر، نتیجه 
افزایش به موقع قیمت هاست. با واردات هم 
رقابت ایجاد نمی شــود، فقط کارخانه های 
خودروســازی تعطیل می شــوند. مشکل 
خودروســازها اصلا واردات نیست. مشکل، 
کمبود بــرق، مدیریت ناصحیــح و کمبود 
تجهیزات اســت. راهــکار مســئلۀ فعلی 
خودرو، اجرای قانون اســت و اگر دولت ها 
نتوانســته اند قانون را اجــرا کنند، به علت 

تناقض در قانون است.«
عضو کمیســیون صنایع و معــادن مجلس 
در پایــان گفــت: »آقــای دکتــر کاکائی 
می فرمایند، تولید کاهش داشــته اســت. 
براســاس آمار، در مهرماه ۱۴۰۲، ۹۰هزار 
دســتگاه خودرو تولید شــده اســت و در 
خودروهــای  تعــداد   ،۱۴۰۳ مهرمــاه 
تولیدشــده با ۱۴درصد افزایــش قیمت به 
۱۰۴هزار دستگاه رســیده است. برای حل 
بحران فعلی هم یکــی از راهکارها، اجرای 
درســت ال ۴۴ اســت. واگذاری ها باید به 
درستی انجام شود و خصولتی نباشد. ضمن 
اینکه برای افزایش قیمت ها باید تاب آوری 

مردم دیده شود.«



و بعد از پوست اندازی چالش های سازمان غذا و دار

سخنگوی شهرداری تهران خبر داد

ودی به معابر  ورود ۱۶۰ تاکسی و اتوبوس برقی بز
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 فریب پیامک های کلاهبرداری جذب دانشجو 
در دانشگاه علوم پزشکی ایران را نخورید

 مدیر روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی ایران گفت: پذیرش دانشجو 
در این دانشــگاه صرفا از طریق سازمان ســنجش بوده و پیامک های 

ارسالی مبنی بر پذیرش خارج از کنکور کلاهبرداری است.
به گزارش دانشــگاه علوم پزشــکی ایران، محمدرضــا فرنقی زاد روز 
دوشــنبه ضمن تاکید پیگیری این موضوع از طریق مراجع ذی صلاح 

توصیه کرد مردم فریب این پیامک ها را نخورند.
وی همچنین بــا تاکید مجدد بــر اینکه هرگونه پذیرش دانشــجو در 
دانشــگاه علوم پزشکی ایران از طریق ســازمان سنجش است، تصریح 
کرد: پذیرش دانشــجو جز از طریق ســازمان ســنجش از هیچ مسیر 

دیگری میسر نیست.
فرنقــی زاد تصریح کرد: اطلاع رســانی ها نیز صرفا از طریق وبســایت 

رسمی دانشگاه صورت می پذیرد.

ایجاد مسیر گردشگری ۴۷ کیلومتری در حد 
فاصل بوستان های فدک

معاون خدمات شــهری و محیط زیســت شــهرداری تهران از احداث 
و راه اندازی مســیر گردشــگری ۴۷ کیلومتــری ویژه پیــاده روی و 

دوچرخه سواری در حد فاصل بوستان های فدک خبر داد.
داود گودرزی معاون خدمات شهری و محیط زیست شهرداری تهران 
در تشریح این پروژه کلان، اظهار داشت: بر اساس دستور شهردار تهران 
و با هدف ایجاد مســیر گردشگری مناسب برای اســتفاده شهروندان، 
طراحی و اجرای مســیری ویژه برای پیاده روی و دوچرخه ســواری در 
محدوده پنج بوســتان فرامنطقه ای در منطقه ۲ در دســتور کار قرار 
گرفته اســت.وی افزود: این مســیر از بوســتان فدک آغاز می شود، از 
بوستان ۱۳ هکتاری و پردیسان عبور می کند و در نهایت به فازهای ۱ و 

۲ بوستان نهج البلاغه متصل خواهد شد.
گودرزی با اشاره به طراحی خاص این مسیر گفت: این پروژه با استفاده 
از دو پل و یک تونل موســوم بــه »نقش نور«، بوســتان های مجزا را به 
یکدیگر متصل خواهد کرد. با این طراحی، مسیری پیوسته به طول ۴۷ 
کیلومتر ایجاد می شود که شهروندان می توانند با استفاده از دوچرخه، 
پیاده روی یا ســایر روش های حمل و نقل ســبک از آن بهره مند شوند. 
این مســیر، بدون تداخل با تردد خودروها، به طور کامل در دســترس 
شــهروندان قرار خواهد گرفت و با رنگ آمیزی و طراحی ویژه از ســایر 

بخش های بوستان ها متمایز خواهد بود.
معاون خدمات شــهری و محیط زیست شــهرداری تهران با تاکید بر 
اقدامات عمرانی و مناسب سازی این مسیر عنوان کرد: تأمین روشنایی، 
نصب المان های نوری، احداث نمازخانه، توســعه فضای سبز، نصب و 
جانمایی المان های پارکی، طراحی مبلمان شــهری، ایجاد اتاق مادر 
و کــودک و رنگ آمیزی مســیر از جمله اقدامات پیش بینی شــده در 
این پروژه است. بخشی از این مسیر در بوســتان فدک هم اکنون قابل 

استفاده است و سایر بخش ها نیز در حال آماده سازی هستند.

وی در پایان با بیان اینکه این پروژه در آینده به مناطق دیگر نیز توسعه 
خواهد یافت، تصریح کرد: بر اساس برنامه ریزی انجام شده، این مسیر به 
نقاط دیگری از جمله برج میلاد متصل خواهد شد. ان شاءالله این کلان 

پروژه تا پایان سال افتتاح و در اختیار شهروندان قرار خواهد گرفت.

هشدار پلیس درباره خاموشی چراغ های 
جاده ها و افزایش خطر تصادفات

معاون اجتماعی و فرهنگ ترافیک پلیس راهور فراجا درباره خاموشی 
چراغ های جاده ها و افزایش خطر تصادفات هشدار داد.

ســرهنگ ســیروس حســن زاده، معاون اجتماعی و فرهنگ ترافیک 
پلیس راهور فراجا، با اشــاره به ضرورت صرفه جویــی در مصرف برق 
در شــرایط فعلی، تأکید کرد: تدابیر دولت در ایــن زمینه قابل احترام 
اســت، اما پیش از هر تصمیمی باید به نکات ایمنی، به ویژه در جاده ها 
و بزرگراه های پر تردد و پرخطر توجه ویژه ای داشــته باشیم. جاده های 
مهمی همچون اتوبان کرج-قزوین، آزادراه قزوین-رشت، جاده مشهد 
و آزادراه تهران-شال تنها بخشی از شــبکه جاده ای کشور هستند که 
روزانه میلیون ها مســافر و کامیــون از آنها عبور می کنند. خاموشــی 
چراغ های روشنایی در این مســیرها می تواند خطرات جبران ناپذیری 

به دنبال داشته باشد.
سرهنگ حسن زاده در این خصوص هشدار داد که خاموشی چراغ ها در 
جاده ها و بزرگراه ها، به ویژه در ساعات شــب، می تواند تهدیدی جدی 
برای ایمنی رانندگان و موجب افزایش تصادفات و تلفات جاده ای شود. 
وی توضیح داد که در شب، روشنایی مناســب جاده ها برای تشخیص 
موانــع، وضعیت جاده و مســیر از اهمیــت ویژه ای برخوردار اســت. 
خاموشــی چراغ ها در این مناطق باعث کاهش دیــد رانندگان و عدم 
شناســایی خطراتی مانند گودال ها، پیچ ها، یا خرابی های سطح جاده 

می شود که این امر می تواند منجر به تصادفات شدید و مرگبار شود.
ســرهنگ حســن زاده ادامه داد که در شــرایطی که دیــد رانندگان 
محدود اســت، ســرعت های بالا و عدم توانایی در واکنش به موقع در 
برابر موانع، خطر تصادفات زنجیره ای و برخوردهای شــدید را به شدت 
افزایش می دهد.وی افزود: در جاده های بین شــهری و بزرگراه ها، این 
مشــکل می تواند به وقوع حوادث جاده ای با پیامدهــای جبران ناپذیر 
منتهی شود.پلیس راهور فراجا پیشــنهاد کرده است که علاوه بر نصب 
چراغ های خورشیدی و اســتفاده از سیســتم های نورافشانی موقت، 
نیروهای پلیس به ویژه در مناطق پرخطر مســتقر شــوند تا نظارت و 
کنترل تردد خودروها افزایش یابد. این تدابیــر می تواند به عنوان یک 

راهکار موقت، ایمنی رانندگان را تأمین کند.

توضیح پلیس درباره پیامک  جرایم رانندگی
رئیس مرکز اجرائیــات پلیس راهور فراجا گفــت: از امروز یک پیامک 
حاوی میزان مبلغ جریمه سالیانه برای مالکان وسایل نقلیه ارسال می 
شود.سرهنگ محمدحسن ابراهیم پور گفت: سال گذشته، پلیس راهور 
برای اطلاع مردم از وضعیت جریمه های وســایل نقلیه شان، اقدام به 
ارســال پیامک هایی کرد که در آن جمع میزان جرائم یک سال اطلاع 

رسانی شده بود.
وی افزود: از آنجایی که این مسئله برای بســیاری از مردم باعث ایجاد 
نگرانی کرده بود و بیشتر مردم تصور کرده بودند که این میزان جریمه، 
تنها برای یک کد جریمه است؛ امســال اعلام کردیم که از روز دوشنبه 
پنجم آذرماه، این پیامک به مالکان وســایل نقلیه ارســال می شود که 
شــامل میزان مبلغ ســالانه جرایم راهنمایی و رانندگی است و تنها از 

سرشماره ۱۱۰۱۲۰۲۰ به مالکان خودروها ارسال می شود.

دیوار

 رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه گفت: طی سه سال 
اخیر تاکنون مبنی بر ســند دار کردن موقوفات، آمار 

دعاوی حدود ۷۰ درصد کاهش یافته است.
 حجت الاســلام ســیدمهدی خاموشــی در نشست 
اندیشــه ورزی با موضوع حدنگاری یا کاداستر اراضی 
وقفی کشــور با بیان اینکه اگر حدنــگار و GIS حاکم 
شود، در حوزه ثبت و سند مشکلات برطرف می شود، 
گفت: در حوزه موقوفات سعی کرده ایم با توجه به نوع 

بهره وری به سمت مولد سازی حرکت کنیم.
وی با بیان اینکه اینکه وقف های مختلف در زمینه های 
آب، معدن، اصله درخــت و املاک وجود دارد، افزود: از 
جمله این اقدامات می توان به راه اندازی نیروگاه تولید 

برق در بقاع متبرکه اشاره کرد.
خاموشی بیان کرد: همچنین پروژه راه اندازی نیروگاه 
۵/۲ مگاواتی در دســتور کار اســت و در ایــن زمینه 

اشتراک سرمایه گذاری بین بقاع متبرکه از 
طریق یک ســامانه صورت می پذیرد، پس 
از آن نیز نیروگاه ۳۰ مگاواتی خورشــیدی 
در چهارمحــال و بختیاری در دســتور کار 
قرار دارد.مدیرکل اســناد و ثبتی ســازمان 
اوقاف و امــور خیریه نیز در این نشســت از 
سنددار شدن ۵۸ هزار رقبه وقفی در هشت 

ماهه امســال خبر داد و گفت: در مجمــوع ۱۳۰ هزار 
ســند مالکیت وقفی داریم که از این تعداد ۱۱۴ هزار 
سند کاداستری و حدنگارشده اســت و ۲۲ هزار سند 
دفترچه ای اســت که در فرایند تبدیل اسناد قرار می 
گیرد.مجتبی باقرزاده اظهار کــرد: در قانون اختیارات 
سازمان اوقاف )ماده ۶( تاکیده شــده که حفظ عین و 
اصل موقوفه مقدم بر هر اقدامی در اداره موقوفه است، 
لذا تثبیت مالکیــت موقوفه هــم از مصادیق بارز عین 

موقوفه است و با ثبیت مالکیت موقوفه اصل 
ملک وقفی صیانت می شود.

وی گفت: تعداد ســندهای مالکیت که اخذ 
شده در ســال ۱۳۹۸، ســیزده هزار سند، 
سال ۱۳۹۹ هفده هزار ســند، سال ۱۴۰۰، 
چهارده هزار سند و سال ۱۴۰۱، بیست و دو 
هزار سند و سال ۱۴۰۲، بیست و هشت هزار 
سند و در هشت ماهه سال جاری، ۱۷ هزار پانصد سند 

مالکیت اخذ شده است.
باقرزاده افزود: یکی از اقدامات ســازمان اوقاف تبدیل 
اسناد مالکیت قدیمی به اســناد کاداستر است. بر این 
اساس در ســال ۱۳۹۸، ۲۸۰۰ سند، ســال ۱۳۹۹، 
۴۹۰۰ سند، ســال ۱۴۰۰، ۵۶۰۰ سند، سال ۱۴۰۱، 
۶۸۰۰ ســند و سال ۱۴۰۲، ۹۶۰۰ ســند دفترچه ای 
تبدیل به اسناد کاداستر شــده و ۵۱۴۹ سند قدیمی 

دفترچه ای در هشت ماهه گذشــته به سند کاداستر 
تبدیل شده اســت. در مجموع ۱۳۰ هزار سند مالکیت 
داریم که از این تعداد ۱۱۴ هزار ســند کاداســتری و 
حدنگارشده است و ۲۲ هزار سند دفترچه ای است که 
در فرایند تبدیل اسناد قرار می گیرد.وی عنوان کرد: از 
نظر مساحتی که تثبیت شده مجموعا ۹۱۷ هزار هکتار 
تثبیت مالکیت اراضی وقفی صــورت گرفته که تا قبل 
از ســال ۱۳۹۸، ۵۹ هزار هکتار تثبیت شده بود از سال 
۱۳۹۸ تا ۱۵ آبان سال ۱۴۰۲، ۵۷۵ هزار هکتار تثبیت 
شده و در یکسال گذشــته نیز ۲۸۰ هزار هکتار تثبیت 
مالکیت موقوفات انجام شده اســت.مدیرکل اسناد و 
ثبتی ســازمان اوقاف و امور خیریه گفت: نکته دیگر در 
صیانت از موقوفات بحث تخصیص شناســه ملی است 
که هویت بخشــی شــخصیت های حقوقی موقوفات 

است که به صورت سیستمی انجام می شود. 

اوقاف

خریدار  ســخنگوی شــهرداری تهران 
با اعلام اینکه پروژه های بزرگ در آســتانه 
افتتاح اســت، از برنامه ریزی برای فعالیت 
آزمایشــی تراموا تا پایان ســال، راه اندازی 
پایانــه شــرق و افتتــاح بــاغ راه حضرت 

زهرا)س( طی ماه های آتی خبر داد.
 عبدالمطهر محمدخانی در نشست خبری 
خود با بیان اینکه از این به بعد نشســتهای 
خبری با اصحاب رســانه به صورت هفتگی 
و منظم برگــزار می کنیم گفــت: در دوره 
ششــم مدیریت شهری شــاهد پیشرفت 
روزافزون هستیم بگونه ای که مجموعه ای 
از افتتاح ها و در اختیار قرار دادن امکانات را 
در ماه های آینده خواهیم داشــت به عنوان 
مثال در هفته های آتی خانه روزنامه نگاران 
شــهر افتتاح می شــود.وی افزود: عملیات 
عمرانی بنــای اصلی خانــه روزنامه نگاران 
به اتمام رســیده وحداکثر یک ماه آینده در 

اختیار اهالی رسانه قرار می گیرد.

 ورود 1۵0 تاکسی و  10 اتوبوس برقی به 
زودی به معابر تهران

محمدخانی در پاسخ به سوال ایسنا در مورد 
ســرانجام پرونده برقی سازی ناوگان حمل 
و نقل عمومی تهران طبــق قرارداد با طرف 
چینی گفت: برای حل مسئله ترافیک تهران 
گریزی برای انتخاب مسیر پرشتاب نداریم 

و راه حل قطعی نیز برقی سازی است.
سخنگوی شــهرداری تهران با بیان اینکه 
بارها عــدد و زمان ورود این وســایل برقی 
اعلام شــده ومن دیگر عــدد و زمان جدید 
اعلام نمیکنم گفت:  اما ۱۵۰ تاکســی برقی 
و  ۱۰ اتوبوس برقی به زودی و طی هفته های 
آتی به خیابانهای شهر می آیند و شهروندان 
آن را در معابر مشــاهده می کنند و در این 
مسیر دستگاه های مختلف همکاری خوبی 
دارند و امید است تعداد اتوبوسهای برقی را 
به عدد ۵۰۰ اتوبوس تا پایان سال و یا اوایل 

سال آینده برسانیم.
وی درباره انتقاد یکی از اعضای شورای شهر 
نســبت به انتصابات و تغغیــرات مداوم در 
شهرداری اظهار کرد: تاکید آقای زاکانی این 
اســت که در عین رعایت شأن شورای شهر، 
برای پرهیــز از اختلاف به عبــارات توهین 
آمیز آن عضو شورای شــهر پاسخی ندهیم. 
اما در کل متوسط تغییرات مدیران شهر در 
مقایسه با دوره های قبل عدد کمتری است 
و برخی از تغییرات دیگر بالاجبار است. مثلا 
آقای نصرتی شــهردار منطقه ۲۲ با تصمیم 
وزارت کشور به ســازمان شهرداری ها رفت. 

ما هم برای حل مســائل شهر و سرعت دادن 
به کارها باید مســیر را با قدرت ادامه دهیم 
و ایــن حتما به معنــای پویایی و ســرعت 
در تصمیم گیری اســت و این امر طبیعی و 
منطقی اســت.محمدخانی درباره موضوع 
مسکن و صدور پروانه های بدون مجوز گفت: 
در حــوزه پروژه های بــزرگ مقیاس مجوز 
دادن امر طبیعی و همیشگی است و تفاوتی 
با گذشته نکرده است. این مجوزها برای حل 
مشکل بافت فرســوده با رعایت ملاحظات 
و نظارات و طــی یک فرآینــد قانونی  صادر 
می شــود. برای بحث انبوه ســازی مسکن 
شرایطی دیده شــده تا این کار سرعت پیدا 
کند. این تدبیر باتوجه به بافت فرســوده ای 

که وجود دارد کار خوبی است.

راه اندازی آزمایشی تراموا 
تا پایان سال

محمدخانی در ادامه با تاکید بر اینکه پروژه 
های بزرگ در آســتانه افتتاح است، افزود: 
مطلع هستید که به تازگی اکوپارک فرحزاد 
افتتاح شد و شهروندان با طی مسافت کوتاه 
در قلب تهران تجربه جنگلهای هیرکانی را 
خواهند داشت و مکان اکوپارک قبلا پاتوق 
معتادان بود و حتی زمانی که برای اولین بار 

از آنجا بازدید کردیم تیراندازی شد.
وی با بیان اینکه به زودی بهره برداری و راه 
اندازی پایانه شــرق و افتتاح باغ راه حضرت 
زهرا به طول ۹ کیلومتر را خواهیم داشــت 
همچنین گفــت: تا پایان ســال راه اندازی 

آزمایشــی تراموا در یکــی از خطوط اصلی 
اتوبوسرانی را خواهیم داشت.

وی در مورد پروژه ادامه یادگار امام نیز اظهار 
کرد: مدیریت شهری با صرف هزینه وزمان 
لازم معارضین را رفع کرده است. امید است 
در خردادماه ســال آینده پروژه یادگار امام 
افتتاح شــود و بعد از آن بزرگراه سراسری 

شبیه بزرگراه امام علی )ع( خواهیم داشت.

افتتاح خانه بلدیه به عنوان یکی از 
نمادهای تهران

سخنگوی شــهرداری تهران با بیان اینکه 
ساختمان بلدیه در ماه های آینده به عنوان 
یکی از برندها و نشــانه های تهران رونمایی 
می شــود گفت:  اتمام برخی از پــروژه ها از 
نظر ابعاد ، هزینه و... بزرگ هســتند و اتمام 
آنها به این دوره نمی رســد به عنوان مثال 
در این دوره احداث خــط ۱۰،۹ و ۸ را آغاز 
کردیم اما قطعا به علت وسعت و نوع هزینه 
اتمام آن در این دوره مدیریت شــهری رخ 
نمی دهد ، امــا اگر بخش های توســعه ای 
خطوط ۶ و  ۷ را کنار بگذاریم تا بهار ســال 
آینده پرونده پروژه خطوط هفتگانه مترو را 
خواهیم بست و نکته قابل اتکا وافتخار است 
که شــبکه اصلی مترو در این دوره مدیریت 

شهری تکمیل شد.

 ردپای مافیا در پس حواشی واردات 
اتوبوس های چینی

ســخنگوی شــهرداری تهران در پاســخ 

بــه ســوالی دربــاره ورود قطــره چکانی 
اتوبوس های چینی به تهران گفت: بخشــی 
از این هــا به خاطر ملاحظــات تجارت بین 
الملل بــوده اما در بســته های بعدی تعداد 
بالاتری وارد می شــود. به دلیل اینکه مسیر 
جدید بود ممکن بود ســنگ اندازی اتفاق 
بیفتد. اما مــا با انتخاب خودمــان تصمیم 
گرفتیم که این راه ســخت را طی کنیم ولی 
در هزینه بیــت المال صرفه جویی شــود. 
قــرارداد ما با طرف چینــی ۲۵۰۰ اتوبوس 
است و تصمیم گرفتیم ۸۰۰ اتوبوس بیشتر 
وارد شــود.وی ادامــه داد: هفته گذشــته 
یکی از رسانه ها خبری منتشــر کرد و یک 
روایت سینمایی را شــرح داد که در جلسه 
با ســازمان بازرســی دعوا صورت گرفت و 
نکته عجیب این روایــت فانتزی این بود که 
هیچ منبعی نداشت. شهرداری تهران حتما 
خودش را تابع دستگاه های نظارتی می داند. 
دستگاه های نظارتی ممکن است سوالاتی 
داشته باشند که این موارد در فضای منطقی 
پاسخ داده می شــود. اکنون یک همکاری 
ســازنده و رو به جلو در پروژه برقی ســازی 
بین شهرداری و سازمان نظارت وجود دارد. 
بحث برقی ســازی دغدغه جدی ســازمان 
بازرسی کل کشور است و اشکالات برطرف 

شده است.
محمدخانی ادامه داد: متاســفانه در طول 
این مســیر در عین همکاری توسط دولت، 
ســازمان بازرســی و نمایندگان مجلس، 
ردپای مافیای خــودرو را نیز دیدیم و لمس 

کردیم. از نظــر تفاوت قیمــت، هزینه این 
اتوبوس ها  قابل توجه اســت. می توانید این 
هزینه را محاسبه کنید و ببینید این مساله 
چقدر می تواند انگیزه ایجاد کند که ســنگ 
اندازی کنند. امیدواریم شــهروندان از پس 

مافیا بربیایند.

طرح HOV؛ استفاده از ظرفیت 
محدود بزرگراه ها به نفع حداکثر 

شهروندان
 HOV محمدخانی در مورد ایجاد مســیر
در بزرگراه همت با تاکید بــر اینکه چندبار 
از طرف معاونت حمل ونقل اعلام شــد که 
این روش جدیدی اســت که به حمل ونقل 
عمومی ســریعتر کمک میکند گفت: این 
مسیر در اکثر شــهرهای دنیا امتحان شده 
اما دقت داشته باشــید که اجرای همه طرح 
های جدید وتحولی کــه نیازمند تغییر در 
فرهنگ اســت ابتدا ممکن اســت موجب 
گلایه و نارضایتی شــود اما تلاش می کنیم 

با اطلاع رسانی دقیق رفع میکنیم.
وی با بیــان اینکه بایــد از ظرفیت محدود 
بزرگراه هــا به نفــع حداکثر شــهروندان 
استفاده کرد گفت: ظرفیت بزرگراهی باید 
در وهله اول در خدمت شــبکه حمل ونقل 
عمومی باشــد و نفع عمومی بر نفع شخصی 
غلبه دارد.سخنگوی شــهرداری تهران در 
مورد عدم نظــارت شــهرداری بر خطوط 
ویژه، گفت: نظــارت بر لاین خــط ویژه بر 
عهده پلیس اســت ولی امید است با نصب 
دوربین های بیشــتر در ماه های آینده این 

ترددهای کنترل شود.
وی در مورد زمزمه های انتخاب شــهردار 
توســط مردم با تاکیــد بر اینکــه تصمیم 
گیری در این مورد در اختیار مجلس اســت 
و هر تصمیمی گرفته شــود همه ملزم وتابع 
مصوبه اســت، گفت: در این دوره مدیریت 
شهری پویش من شهردارم را برگزار کردیم 
و در بودجه امســال ۱۰ همت بــرای اجرا 
وتکمیل پروژه های موردنظر شهروندان در 
نظر گرفتیم ودر این طرح با رای مردم پروژه 
انتخاب می شــود و رای و نظر شــهروندان 
تبدیل به پروژه الزام آور می شــود بنابراین 
همین حالا نیز در قالــب پویش بزرگ من 
شهردارم مشارکت حداکثری آنها را کسب 
کردیم.محمدخانی در پاســخ به ســوالی 
درباره انتقاد شهروندان از وضعیت پسماند 
در ســطح شــهر گفت: بعد از طرح تحولی 
در سازمان پســماند میزان رضایت مندی 

افزایش پیدا کرده است.

خریــدار  عضو هیئــت مدیــره انجمن 
داروســازان ایــران، به تشــریح مهم ترین 
چالش های پیــش روی مدیریــت جدید 

سازمان غذا و دارو پرداخت.
هادی احمدی، بــا عنوان ایــن مطلب که 
صنعت داروســازی کشور ســال ها است با 
مشکلات و چالش های جدی مواجه است، 
گفت: این روزها برای عبــور از بحران دارو 
و حل مشــکلات صنعت داروسازی کشور 
نیازمند مدیرانی هســتیم که اولاً تخصص 
داشته باشند، ثانیاً شجاعت داشته باشند و 
اراده لازم برای تغییرات و اصلاحات داشته 
باشند و از همه مهم تر مدیرانی می خواهیم 
که بتوانند ســازمان غذا و دارو را سیاســت 
زدایی کنند، چرا که سازمانی شده که متأثر 

از ارگان های خارج از سازمان است.
وی با اشاره به انتصاب مهدی پیرصالحی به 
عنوان رئیس جدید ســازمان غذا و دارو، به 
چالش های پیش رو در این ســازمان اشاره 
کرد و افزود: از چالش های پیش روی رئیس 
جدید سازمان غذا و دارو، کمبود نقدینگی 
و تخصیص ارز است که صنعت داروسازی را 

زمین گیر کرده است.
احمدی ادامــه داد: چالش بعــدی، طرح 
دارویار اســت که روی کاغذ بســیار خوب 

بود اما در حال زمین گیر شــدن اســت و به 
سرنوشت ســایر طرح های وزارت بهداشت 
منتج می شــود، به خاطر اینکه منابع پایدار 
بــرای این طــرح ندیدند، بیمه هــا با طرح 
دارویــار همراهی نکردنــد و بودجه لازم از 
طرف حاکمیت برای این طرح دیده نشــد. 

باید فکر اساسی برای طرح دارویار شود.
وی افزود: پلتفرم و فروش آنلاین دارو، یکی 
دیگر از چالش های پیش روی ســازمان غذا 
و دارو اســت که دکتر پیرصالحی در اولین 
واکنش بر این موضوع تاکیــد کرد که دارو 
باید به راحتی در داروخانه ها در دســترس 
باشــد تا مردم مجبور نباشــند برای تأمین 
داروی مــورد نیــاز خــود به بســترهای 
غیرقانونی اینترنتی روی آوردند. به نوعی با 
فروش اینترنتی که در حال حاضر بی قاعده 
و بی قانون مســیر خود را دنبــال می کند 
مخالفت کــرد. امیدواریم با اســتقرار تیم 
جدید به آئین نامه قبلــی برگردیم و همان 
را اجرا کنیم که مشــکلات اصلی جامعه و 

سلامت جامعه در آن دیده شده است.
عضو هیئت مدیره انجمن داروسازان ایران 
اظهار داشــت: چالش بعدی رئیس جدید 
ســازمان غذا و دارو، بودجه ۱۴۰۴ و میزان 
ارزی اســت کــه اختصــاص می دهند. در 

جلساتی که با حضور دکتر پیرصالحی قبل 
از انتصاب داشــتیم، تــلاش می کردند این 
بودجه به نفع جامعه داروســازی و سلامت 
مردم باشــد و امیدواریم بتواند بودجه لازم 
را برای طرح دارویار در سال ۱۴۰۴ در نظر 
بگیرد. هر ســال تقریباً ۴۰ تــا ۵۰ همت از 
آنچه سازمان غذا و دارو برای دارویار تقاضا 
می کرد، مجلس شورای اسلامی و سازمان 
برنامه و بودجه کمتــر اختصاص می دادند. 
امیدواریــم امســال کمتر دچار مشــکل 
کمبود نقدینگی و کمبــود ارز برای صنعت 

داروسازی شویم.
احمدی افزود: مسئله بعدی قیمت گذاری 
دستوری دارو اســت که باعث شده صنایع 
تولیدی ما دچار مشــکل شــوند و قیمت 
گــذاری دســتوری در هیچ جایــی به این 
شکلی که در ایران است، وجود ندارد و بهای 
تمام شــده دارو در نظر گرفته نمی شــود. 
باید قیمت گذاری و ســود دارو اصلاح شود. 
سود دارو دیگر برای داروخانه صرفه ندارد، 
دارویی کــه ۳ تا ۵ درصد ســود دارد ارزش 
عرضه و توزیع نــدارد، باید فکــری در این 

زمینه شود.
وی گفت: موضوع دیگر کمبودهای دارویی 
اســت، کمبودهای دارویی مــا الان بیش 

از ۲۰۰ تــا ۳۰۰ قلم اســت، در ســه ماهه 
اول امســال حدود ۳۰ درصد کاهش تولید 
داشــتیم به خاطر اینکه صنعت زمین گیر 
شــده چرا که پولی برای خریــد ارز ندارد و 
مسئله نقدینگی و ارز اســت. ارز هم تأمین 
شــود پولی برای خرید ارز به دلیل کمبود 

نقدینگی وجود ندارد.
مدیر روابــط عمومی انجمن داروســازان 
ایران اظهار داشت: اینها چالش هایی است 
که رئیس جدید ســازمان غذا و دارو با آنها 

مواجه اســت که امیدواریم با استقرار یک 
تیم چابک و تکنیکال بتوانند از این موج هم 
بگذرند، همه باید کمک کنیم این امر اتفاق 

بیافتد.
احمدی افــزود: آنچــه امــروز از اوضاع و 
احوال داروســازی کشــور می بینیم، از هم 
گسیختگی و فرسودگی صنعت است. باید 
فکری به حال این صنعت فرســوده شــود 
که در آینــده در تولید دارو دچار مشــکل 

خواهیم بود.

سنددار کردن موقوفات سبب کاهش ۷۰ درصدی دعاوی شده است



سعید نجاتی پاسخ داد

وهای داوطلب چطور در برگزاری یک جشنواره مشارکت می کنند؟ نیر
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وی صحنه رفت نمایش آیینی »حریم« ر
نمایش آیینی »حریم« نوشته حســین مهکام و کارگردانی امیراحمد 

رحمتی از دوم آذر اجرای عمومی خود را آغاز کرد.
گروه فرهنگی نمایشی تراب با مشــارکت معاونت اجتماعی شهرداری 
منطقه ۱۳ نمایش آیینی »حریم« را از دوم تا پانزدهم آذر در مجموعه 

فرهنگی اجتماعی کوثر روی صحنه می برد.
محمدحســین صفایی، محمد صالح ســرلک، محمــد خوش نظری، 
امیراحمد رحمتی، ســید علی قنــات آبادی، امیرحســین مرادزاده، 
سید حسین صندید، یوسف نیشــابوری، محمدیاسین نیشابوری، النا 
توکلی، الا توکلی، محمد ارمیا توکلی، آرامــه توکلی بازیگران نمایش 

»حریم« هستند.
عوامل این اثر نمایشــی عبارتند از تهیه کننده و کارگردان: امیراحمد 
رحمتی، نویســنده: حســین مهکام، مدیــر تولید: حجت الاســلام 
محمدحسن امانی، مشاور مذهبی: حجت الســلام سید کاظم بدری، 
مشاور کارگردان: ایمان آشتیانی، دستیار کارگردان: مرجان امینایی، 
مدیریت فنی وبرنامه ریزی: ســارینا مجیدی، مدیریت صحنه: ســید 
صالح طباطبایــی فر، روابــط عمومــی: محمدمهدی موحــد، نور : 
محمدرضا کلایی، محمدرضا رضایی، صدابردار : میلاد استادحســین، 

موسیقی: مجید مهدی خانی.
در خلاصه داســتان این نمایش آمده اســت: نمایش »حریم« داستان 
یک راهب مسیحی اســت که در زمان غصب خلافت علی بن ابی طالب 

علیه السلام زندگی می کرده است و …
مجموعه فرهنگی اجتماعی کوثر در ســی متری نیروی هوایی، مسیل 

منوچهری نبش ۳۳/۸ واقع است.
بلیت نمایش »حریم« رایگان اســت و علاقه مندان می توانند از طریق 

سایت و یا ارتباط با روابط عمومی اقدام به خرید بلیت کنند.

سامان خلیلیان »درد« را به صحنه می آورد
نمایش »درد« نوشــته مرتضی فرهادنیا و کارگردانی سامان خلیلیان 

روی صحنه می رود.
 سامان خلیلیان نویســنده، کارگردان و تهیه کننده تئاتر که آخرین بار 
ســال ۱۳۹۷ با کارگردانی نمایش »عند از مطالبه« در سالن قشقایی 
تئاتر شهر روی صحنه بود، حالا پس از ۶ ســال، نمایش »درد« نوشته 

مرتضی فرهادنیا را کارگردانی می کند.
داستان این نمایش در یک خانه  حومه شهر رخ می دهد و درباره  روابط 
پیچیده و پنهان انســان ها اســت و به تحلیل روان شناســی و فلسفی 

شخصیت ها و کشف دردهای درونی آن ها می پردازد.
تمرین های نمایش »درد« به صورت فشــرده آغاز شــده  است و پاییز 

۱۴۰۳ روی صحنه می رود.

اخبار تکمیلی و اســامی بازیگران و ســایر عواملی که در این اثر سامان 
خلیلیان را همراهی می کنند به زودی اطلاع رسانی می شود.

 »جسدهای جاندار« مسعود کیمیایی 
تماشایی می شود

گالری ثالث از روز جمعه ۹ آذر میزبان نمایشــگاه نقاشی های مسعود 
کیمیایی کارگردان و سینماگر مولف خواهد شد.

نمایشگاه نقاشی مســعود کیمیایی با عنوان »جســدهای جاندار« به 
کیوریتوری علی خالق عصر جمعه ۹ آذر ۱۴۰۳ در گالری ثالث افتتاح 

می شود و تا ۲۰ آذر ادامه خواهد داشت.
آثار این نمایشــگاه تجربیات متفاوت این هنرمند در نقاشی به حساب 

می آید.
مســعود کیمیایی نزدیک به ســه دهه پیش کتاب رمان خود را با نام 
»جسدهای شیشــه ای« منتشر کرد که نقبی به شــکل زیست انسان 
معاصر ایرانی در دهه های گذشته بود. او تاریخ معاصر ایران را دستمایه 
قرار داده و لایه های متفاوتی از تاثیر سیاست و اجتماع بر انسان معاصر 
ایرانی را به تصویر کشــیده بود که چگونه سیاست بر زندگی افراد تاثیر 

گذاشته و زیست آنها را دگرگون کرده است.
اکنون مسعود کیمیایی در نمایشگاه نقاشــی اش با نام »جسدهای 
جانــدار« لایه هــای متفاوتی از زیســت همان انســان ایرانی را به 
نمایش می گذارد که ســال ها در فیلم هایش آن را به تماشا گذاشته 

است.
نقاشــی های پر از جزییات او از این منظر حاوی خوانش نشانه شناسانه 

است.
 تخیل هنرمند و تاثیرات سیاسی و اجتماعی لایه های متنوعی از معنا را 
به ذهن مخاطب متبادر می کنند که آشنا و قابل درک است. از »قیصر« 
تا »خائن کشی«، از »جسدهای شیشه ای« تا »جسدهای جاندار« هر 
اثر او روبه رو شــدن با تجربیات هنرمندی است که همواره در پی نشان 

دادن انسان اکنون ایرانی است.

ود »آذرگان« ویژه بانوان به صحنه می ر
نمایش »آذرگان« ویــژه بانوان از ۸ آذر در فرهنگســرای نیاوران روی 

صحنه می رود.
 

به نقل از روابط عمومی فرهنگســرای نیاوران، نمایش »آذرگان« ویژه 
بانوان، به تهیه کنندگی و کارگردانی سعیده ترکاشوند، روز پنجشنبه ۸ 
آذر، در سالن خلیج فارس اجرا می شود. این نمایش به مناسبت جشن 
باستانی آذرگان، در پنج اپیزود، توســط ۹۵ اجراگر برگزار می شود که 
هر کدام از اپیزودها برگرفتــه از آیین یکی از اقلیم های ایران اســت و 
در هر کدام، با خداحافظی از پاییز، از فرا رســیدن زمســتان، استقبال 

می شود.
نمایش »آذرگان« ویژه بانوان، هشتم آذر در ۲ سانس، ساعت های ۱۵ 
تا ۱۷ و ۱۷:۳۰ تا ۱۹:۳۰، در ســالن خلیج فارس فرهنگسرای نیاوران 

اجرا می شود.
فروش بلیت این اثر نمایشــی از طریق ســایت ایران کنســرت انجام 

می شود.

قاب

خریدار  ســعید نجاتــی با بیــان اینکه 
در  داوطلــب  نیروهــای  از  اســتفاده 
جشــنواره های بین المللی مرســوم است، 
بیان کرد ریسک اســتفاده از این نیروها در 
برگزاری جشنواره فیلم کوتاه تهران توسط 

مهدی آذرپندار پذیرفته شد.
ســعید نجاتی کارگردان و مدرس ســینما 
و مدیر کانــون دانش آموختــگان انجمن 
ســینمای جوانان ایران درباره حضور این 
کانون در جشــنواره بین المللی فیلم کوتاه 
تهران و عملکــرد گروه هــای داوطلب در 
جمع آوری آرای مردمــی، توضیح داد: در 
جشــنواره فیلم کوتاه تهران، مــا از ۲ گروه 
نیــروی داوطلب اســتفاده کردیــم؛ گروه 
اول، بچه هایی هســتند که رای ها را جمع 
آوری می کننــد کــه اغلب دانشــجوهای 
رشــته ســینما و علاقه مند بــه حضور در 
جشنواره ها هستند و هنوز آن چنان که باید 
و شاید با ســینماگران آشنا نیستند؛ همین 
موضوع سبب می شود که بتوان به سلامت 
رأی گیری اعتماد کرد. گروه دوم، نیروهای 
داوطلبی هستند که با پیشکسوتان گفتگو 
می کننــد و در واقع تاریخ شــفاهی انجمن 
سینمای جوانان ایران را گرد هم می آورند. 
ایــن بخــش دوم گروه هــای داوطلب، به 
مسئولان کمک می کنند که مدیریت هزینه 

کنند.

حضور نیروهای داوطلب در جشنواره 
فیلم کوتاه چطور باب شد؟

وی در پاسخ به اینکه چطور اولین بار به فکر 
اســتفاده از نیروهای داوطلب افتاده است، 
گفت: یکی از موضوعاتی که در ســفرهایم 
به جشــنواره های بین المللــی فیلم، برایم 
جذاب بود و در روزنوشته هایم نیز به چشم 
می خورد، اســتفاده از نیروهــای داوطلب 
برای گرداندن جشنواره ها بود. جالب است 
این نیروها، یا دانشــجو بودند یا علاقه مند 
به سینما یا مردم عادی شــهر که این افراد 
هر ساله به جشــنواره ها کمک می کنند که 
بخشــی از این موضوع بــه مدیریت بودجه 
آنهــا بــر می گشــت. نیروهــای داوطلب 
جشــنواره ها همان افرادی هســتند که به 
واسطه علاقه ای که به ســینما و فیلم های 
ســینمایی دارند، در فضای جشــنواره ها 

حاضر می شوند.
همیشه ســعی کردم که توجه مسئولان را 

به اســتفاده از نیروهای داوطلب جلب کنم 
اما میسر نمی شــد تا اینکه مهدی آذرپندار 
مدیرعامل انجمن ســینمای جوانان ایران 
تصمیم گرفت ریســک کمــک گرفتن از 

نیروهای داوطلب را بپذیرد.
مشــاور مدیرعامل انجمن سینمای جوانان 
ایران توضیــح داد: این نیروهــای داوطلب 
می توانند به برگزارکنندگان جشــنواره ها 
کمــک کنند و من همیشــه ســعی کردم 
که توجــه مســئولان را به ایــن امر جلب 
کنم اما میســر نمی شــد تا اینکــه مهدی 
آذرپنــدار مدیرعامــل انجمن ســینمای 
جوانان ایران تصمیم گرفت ریســک کمک 
گرفتن از نیروهــای داوطلــب را بپذیرد و 
برگزارکنندگان جشــنواره تصمیم گرفتند 
که به آن نیروها اعتمــاد کنند. همچنان که 
طی دو ســال برگزاری جشنواره فیلم کوتاه 
تهران، ما در کانون دانش آموختگان انجمن 
سینمای جوان و بخش های دیگر جشنواره 
فیلم کوتاه تهــران از این نیروها اســتفاده 

کردیم.

نیروهای داوطلب سرمایه های یک 
جشنواره هستند

وی با اشــاره به اینکه نیروهــای داوطلب 
ســرمایه های یک جشــنواره محســوب 
می شــوند، بیان کــرد: هم اکنــون دبیر 

برخــی از جشــنواره های بین المللی فیلم 
همان کســانی هســتند که روزی نیروی 
داوطلب جشــنواره به حســاب می آمدند 
البته شــاید نتوان چنین آینده ای را برای 
جشــنواره های کشــورمان تصور کرد اما 
مگر جشــنواره ها برای آشناسازی جوانان 
با فضاهای فرهنگی و هنری و تربیت نسل 
جدید برگزار نمی شوند؟ اگر چنین است، 
به نظرم کمک گرفتن از نیروهای داوطلب 
می تواند خلاءهای موجــود را پر کند. من 
امروز آرزو می کنم که همه جشــنواره های 
کشورمان همچون جشــنواره فیلم کوتاه 
تهــران از توانایی های نیروهــای داوطلب 

بهره بگیرند.
نجاتی همچنین درباره بحث ارائه تسهیلات 
به اعضای کانــون دانش آموختگان انجمن 
ســینمای جوانــان ایــران گفــت: کانون 
دانش آموختگان انجمن ســینمای جوانان 
ایران همکاری خوبی با صنــدوق اعتباری 
هنر دارد و طبق تفاهمی که مهدی آذرپندار 
مدیرعامل انجمن ســینمای جوان و مجید 
پوراحمدی مدیرعامل صنــدوق اعتباری 
هنر با هم داشتند، مشــکلات مرتفع شد و 
اولین جلسه بررســی آثار متقاضیان با نامه 
به صندوق اعتباری هنر و حضور فیلمسازان 
پیشکسوت برگزار شد تا تســهیلاتی را به 
فیلمســازان اختصاص دهد. در اینجا باید 

بگویم برخی از دوستان تصور می کردند که 
قرار اســت کانون دانش آموختگان انجمن 
ســینمای جوانان ایران اعضایــش را بیمه 
کند اما مگر چنین چیزی می شود؟ چراکه 
کانون دانش آموختگان انجمن ســینمای 

جوانان ایران ۲۵۰ هزار عضو دارد.

همه چیز درباره عملکرد کانون 
دانش آموختگان انجمن سینمای 

جوانان ایران و عضویت در آن
وی بیان کرد: ما با یکسری قوانین، شورایی 
را متشکل از فیلمسازان پیشکسوت داریم 
که فیلم های دوســتانی را کــه عضو کانون 
شده اند، بررســی می کنند. ضمن اینکه من 
گروهی با حضور متقاضیانــی که پذیرفته 
شده اند، تشــکیل داده ام که اگر مشکلاتی 
هم وجود داشــته باشــد، در این گروه رفع 
می شــود. این یکی از دغدغه های ما بود که 

خیلی زود مرتفع شد و به جلو می رود.
مدیــر کانــون دانش آموختــگان انجمن 
ســینمای جوانان ایران عنوان کرد: کانون 
دانش آموختگان انجمن ســینمای جوانان 
ایران ســایتی دارد که در حال به روز رسانی 
اســت و بــه زودی تبدیل به یک ســایت 
کاربردی بــرای مخاطبانش خواهد شــد. 
اعضای کانــون دانش آموختگان می توانند 
اطلاعــات و داده های شــخصی و حرفه ای 

خودشــان را در ســایت مذکور بگذارند تا 
دیگران بیش از پیش با آنها آشــنا شــوند. 
همچنین مــوزه مجــازی نیز در ســایت 
موجود است که دفاتر انجمن سراسر کشور 

می توانند اطلاعات خود را در آن وارد کنند.
وی افــزود: بدون تعــارف، در ایــن زمینه 
نیازمند یاری مدیران دفاتر و پیشکســوتان 
انجمن ســینمای جوانان ایران هســتیم. 
دوست داریم که خود جوانان فیلمساز عضو 
کانون، جزو گردانندگان باشــند و کانون، 
مرجعی برای جمع شــدن بچه هــا و ارائه 

خدمات مختلف به آنها باشد.
نجاتی بــا بیان اینکــه پیگیــر اختصاص 
کارت های بانکی برای اعضای کانون است، 
اظهار کــرد: در کانــون دانش آموختگان 
انجمن سینمای جوانان ایران امسال، ۱۰۰ 
درصد تخفیف بلیت برای تماشای فیلم های 
جشنواره تهران را داشتیم و برای حضور در 
نشست های تخصصی فیلمسازی جشنواره 
)۴۱-۲۰( نیــز تخفیــف ۸۰ درصــدی به 

دانش آموختگان اختصاص داده شد.
کانــون  در  عضویــت  شــرایط  وی 
دانش آموختــگان را برشــمرد و گفــت: 
این کانون بــرای عضوگیــری ۴ ویژگی را 
مدنظر قرار داده اســت؛ اول، افــرادی که 
دانش آموختــه انجمن ســینمای جوانان 
ایران هســتند. دوم، مدرســان، مدیران و 
معاون های انجمن، ســوم، افــرادی که با 
همراهی انجمن سینمای جوانان تولید فیلم 
داشته اند و چهارم، اعضای افتخاری کانون 
که ما به سراغ آنها می رویم و برایشان کارت 

صادر می کنیم.
این فیلمساز و مدرس ســینما همچنین با 
بیان اینکه کانــون دانش آموختگان انجمن 
ســینمای جوانــان متعلق به همــه دانش 
آموخته های انجمن اســت، از فیلمسازان 
تحصیلکرده در انجمن ســینمای جوانان 
ایران درخواســت کــرد که عضــو کانون 
دانش آموختگان شــوند و ایــن موضوع را 

موکول به آخرین لحظات نکنند.
نجاتی در پایان گفت: قصد داریم نیروهای 
داوطلبی را به عنوان سرشاخه در استان ها 
داشته باشیم تا شأن بخشی از پیشکسوتان 
حفظ شود و ما به ســراغ آنها برویم و از آنها 
درخواســت کنیم عضو کانون شوند و این 
سرشاخه ها کارهای ثبت نام آنها را تکمیل 

کنند.

سید احمد مراتب از خوانندگان پیشکسوت موسیقی 
ایرانی در ۷۲ سالگی بر اثر سکته قلبی دار فانی را وداع 

گفت.
 سید احمد مراتب از خوانندگان پیشکسوت موسیقی 
ایرانی که خدمات قابل توجهی را در عرصه موســیقی 
آیینی نیــز انجام داده اســت، شــامگاه ۴ آذر و در ۷۲ 

سالگی بر اثر سکته قلبی دار فانی را وداع گفت.
ســید احمد مراتب که نامش از ســوی وزارت میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی بــه عنوان 
»گنجینه زنده بشــری در زمینه حفظ و آموزش آواز 
مذهبی بر اســاس دســتگاه های آواز اصیل ایرانی« 
در فهرســت میراث فرهنگی ناملموس ثبت شــده 
اول شهریور ســال ۱۳۳۱ در اصفهان دیده به جهان 

گشــود. پدر و پدر بزرگ او هــر ۲ از بزرگان 
موسیقی آئینی و از ارادتمندان به اهل بیت 

)ع( بودند.
ایــن هنرمنــد در شــش ســالگی و پس 
از درخشــش در آزمــون قرائــت قــرآن، 
مدیر مدرســه - مرحــوم »عبدالحســین 
سپهری نژاد« - که از شــاگردان سید رحیم 

اصفهانی بود، به دلیل استعداد درخشان و خیره کننده 
مراتب در آواز، ردیف هــای آوازی را به او تعلیم داد. وی 
در هشت سالگی نیز به توصیه پدر به محضر محمدرضا 

شمشیری راه یافت.
این استاد موسیقی از نخستین شاگردان تاج اصفهانی 
است که با جدیت، پشتکار و اســتعداد سرشار خود، از 

زبان ایشان مفتخر به لقب »دره التاج« شده 
است.

وی، نخستین ایرانی بود که بر بام کعبه اذان 
گفت. ابتدا در ســال ۱۳۵۲ در حال طواف، 
زمانی که پرده حجر اســماعیل باز شده بود 
به پشــت بام کعبه رفــت و در آنجا مناجات 
حضرت علی )ع(؛ »لک الحمــد یا ذالجود و 

المجد و العلی« را در دستگاه سه گاه اجرا کرد.
سال بعد در مکه امام موسی صدر که تحت تأثیر صدای 
مراتب قرار گرفته بود از او تقاضا کــرد بر بام کعبه اذان 
بگوید و بدین ترتیب به عنوان نخســتین ایرانی بر بام 

کعبه به افتخار خواندن اذان نائل شد.
سید احمد، در ۱۴ سالگی وارد رادیو شد و با هنرمندانی 

هم چون حسن کسایی، جلیل شهناز، ادیب خوانساری 
و تعدادی دیگــر از هنرمندان همکاری داشــت. این 
هنرمند هم چنیــن مدتی با ارکســتر فرامــرز پایور 
همکاری کرد؛ ولی بعــد از آن بنا بــه دلایلی از جمله 
درخواست پدرشــان، ناچار به اصفهان بازگشت. این 
اســتاد آواز، برای درک هر چه بیشــتر فنون و رموز و 
ظرایــف آوازها و اشــعار مذهبی از محضر اســاتیدی 

هم چون علامه جلال الدین همایی بهره برده است.
از او بیش از ۲۰۰ مقاله و مصاحبه و شعر بر جای مانده 
که عمدتاً در زمینه عرفان، ادبیات، موســیقی ایرانی و 
آئینی و تعزیه خوانی اســت. هم چنین تاکنون حدود 
یک هزار ساعت آواز ضبط شــده از این استاد برجسته 

آواز ایرانی برجای مانده است.

موسیقی

خواننده پیشکسوت موسیقی ایرانی دار فانی را وداع گفت

در این نمایش کمدی حرف های جدی گفته می شود!

خریدار  کارگــردان نمایــش »بهمن« 
تأکید کرد در این اثر نمایشی کمدی، قصد 
بر این اســت که حرف هــای جدی تر گفته 

شود.
 نمایش »بهمــن« به نویســندگی مهدی 
 زندیــه و کارگردانی علی  زندیــه از ۸ آبان 
ســاعت ۱۹:۳۰ در تماشــاخانه ملک روی 

صحنه رفته است.
علی زندیــه درباره تجربــه کارگردانی این 

اثر نمایشــی گفت: نمایش »بهمن« اولین 
تجربه کارگردانی من به صورت حرفه ای در 
تئاتر است. درســت است که من تحصیلات 
آکادمیــک دارم اما همــواره اولین قدم ها 
سخت هستند. من سابقه ای در سینما دارم 
و به  عنوان دستیار کارگردان تجارب زیادی 
کســب کرده ام و چند فیلم کوتاه ساخته ام. 
البته در دهه  ۷۰ تجربه بازی در سریال و در 
ســال پیش تجربه  بازی در تئاتر را داشته ام 

و حتــی در دوران دانشــجویی کارگردانی 
کرده ام. قطعا تجربیات این ســال ها به من 
کمک کرد تا امروز به صورت حرفه ای، اثرم 

را روی صحنه بیاورم.
وی دربــاره فضــای موضوعــی »بهمن« 
توضیح داد: بــه نظر من »بهمــن« خیلی 
به شــرایط حال حاضر کشــور شبیه است. 
این نمایش فضای نقادانــه ای دارد و در دل 
نقدش، موقعیتی ایجاد کــرده که می تواند 
تلخ و شیرین باشد. به همین سبب است که 
برایش گروتسک عنوان برازنده تری  است تا 
کمدی صرف. برای من به عنوان کارگردان، 
جذابیت زیادی داشــت که اولین کارم را در 

تئاتر انجام دهم.
زندیه درباره چالش هایی کــه برای اجرای 
»بهمن« با آن ها مواجه شــد، افــزود: اگر 
بخواهم درباره یکــی از چالش های عجیبی 
که در اجرای »بهمن« با آن مواجه شــدیم 
بگویم، این اســت کــه تصورمــان از آبان ، 
بهترین زمان بــرای اجرا بود. زیــرا آبان و 
اردیبهشــت  جزو بهترین زمان هــا از نظر 
اجرا و حضور قابل قبــول مخاطب بودند اما 
به نظر می رسد فضا تغییر کرده است و دیگر 

اینطور نیست.

ایــن هنرمند در ادامه  با اشــاره به ســابقه  
طولانی اش در مدیریــت تبلیغات در تئاتر، 
یادآور شــد: من مدتی قبل با گروهی جوان  
کار کــردم که هیچ کــدام شناخته شــده 
نبودند. در آنجا مدیریت تبلیغات و متریال 
تبلیغاتی اثر را برعهده داشــتم و این تجربه 
با نســلی کاملا متفاوت و با فاصلــه از من، 
به من کمک کرد تا از آن فضــا در کار خود 
اســتفاده کنــم. چالش بزرگ مــا انتخاب 
تماشاگر برای دیدن اجرا اســت. ما حدود 
۱۴ اجــرا داشــته ایم و روزهــای خوبی را 
تجربه کرده ایم. تماشــاگران وقتی کار ما را 
می بینند، از آن لذت می برند و این برای من 

جذاب است.
کارگردان »بهمن« معتقد است نمایشنامه 
کمــدی کار کــردن ســخت تر از فضــای 
تراژیک اســت، زیرا ممکن است تماشاگر 
نتوانــد ارتباط برقــرار کند و ایــن ارتباط 
برقرار نکردن می توانــد چالش بزرگی برای 

کارگردان باشد.
زندیه تأکید کرد: ما در ایــن کمدی، قصد 
داریم حرف هــای جدی تــری بزنیم و این 
کار، ســختی بیشــتری را به همــراه دارد. 
کمدی کار کردن همیشه چالش هایی دارد 

و ممکن اســت مخاطب با آن ارتباط برقرار 
نکند. اما تا زمانی که مخاطب داریم و آن ها 
کار مــا را می بیننــد، بازخوردهای جالب و 
جذابی می گیریم و این بــرای من به عنوان 
کارگردانی که اولین کارش کمدی اســت، 
خیلی امیدواری و خوشحالی به همراه دارد.

وی در پایان درباره بازیگران نمایش گفت: 
بازیگران »بهمن« از ۲ نسل  مختلف هستند 
و در کنار هم قــرار گرفته اند. تلاش کرده ام 
ترکیب جالبی در بازیگران داشــته باشــم 
و خدا را شــکر همــه آن ها از پــس این کار 
برآمدند. البته در طول تمرین ها، پســتی و 
بلندی های زیادی داشــتیم و رساندن این 
نمایش به حالــت نهایی، کار ســختی بود. 
خوشبختانه اکنون جای خوبی ایستاده ایم.

بازیگران »بهمن« )به ترتیب ورود( مهدی 
 زندیه، گلنــوش  قهرمانی، نکیســا  نوری، 
احســان  شــهبازی، عدنان  فراهانی، فرزام 
 رنجبر، مجتبــی  جعفری و ملیحــه  آقایی 

هستند.
در خلاصــه این اثر نمایشــی آمده اســت: 
»بهمن با بازگشتش، بهمن مهار نشدنی ای 
از توده های مردم ایجاد می کند. باید مراقب 

شرایط باشیم.«

خریدار  مرحله سراسری و پایانی جشنواره تئاتر بسیج 
»سودای عشق« در استان آذربایجان غربی و شهرستان 

ارومیه برگزار می شود.

 به نقل از روابط عمومی جشنواره، پانزدهمین جشنواره 
سراسری تئاتر بســیج »سودای عشــق« مرحله پایانی 
خود را از ۲۵ تا ۲۹ آذر به میزبانی استان آذربایجان غربی 

و شــهر ارومیه، با حضور گروه های منتخب و برگزیده از 
سراسر کشور برگزار می کند.

گروه هــای منتخب از سراســر کشــور در بخش های 

خیابانی و صحنه ای در این شهر و شهرستان های استان 
با حضــور در میادین اصلی شــهر، مــدارس و تالارهای 

نمایشی به رقابت می پردازند.

ومیه میزبان جشنواره »سودای عشق« شد ار
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میدان

وینگر ۲۴ ســاله ملوان بعد از گذراندن روزهای پرفراز 
و فرود حالا بــه فرم مطلوبی رســیده و جزو مهره های 

کلیدی ترکیب قوی سپید محسوب می شود.
بازیکنان سرباز در سالیان گذشته، مقصدهای مختلفی 
در لیگ برتر داشــتند اما بعد از آنکــه تراکتور از زمره 
تیم های نظامی خارج شــد و فجرسپاسی هم از لیگ 
برتر به لیگ دســته اول رفت، ملوان بــه تنها تیم لیگ 
برتری تبدیل شــد که پتانســیل جذب بازیکن سرباز 
را دارد و در هــر فصل، چهره های سرشناســی به این 
تیم شمالی اضافه می شــوند. یکی از بازیکنانی که در 
زمستان فصل گذشته سرباز شــد و به ملوان پیوست، 

محمد عمری است.

عمری که محصول آکادمی پرسپولیس است 
و رفته رفته توانســت در ترکیب بزرگسالان 
این تیم هم برای خود جایگاهی دســت وپا 
کند، بعد از گذراندن روزهای تلخ وشــیرین 
پرشــماری در پرســپولیس، در انتقالــی 
پرماجرا ســرانجام ســرباز شــد و به ملوان 
پیوســت. همزمان با او، میلاد سرلک هم از 

جمع سرخ پوشــان جدا و به اردوی ملوان اضافه شد تا 
دوران سربازی اش را پشت بگذارد که سرلک توانست 
زودتر دوره خدمت خود را بــا دریافت معافیت بگذراند 
اما همچنان عمری جزو بازیکنان ســرباز محســوب 

می شود.

محمــد عمــری در اولین فصــل حضورش 
در ملوان، توانســت شــروع خوبــی در این 
تیم داشته باشــد و کارش را با کسب پنالتی 
و ســاخت گل آغاز کرد و رفته رفته پای او به 
گلزنی هم باز شــد. بازخوانی آمار عمری در 
فصل گذشــته رقابت های لیــگ برتر و جام 
حذفی نشــان می دهد که او در ترکیب تیم 
ملوان، در قامت بازیکن ذخیــره کارش را آغاز کرد اما 
توانســت به یک مهــره ثابت در ترکیــب انزلی چی ها 
تبدیل شــود و در ۱۷ بازی، ۲ گل زده در کنار یک پاس 
گل و کســب یک ضربه پنالتی در کارنامــه عمری به 

چشم می آید.

وینگر باشــگاه پرســپولیس که برای گذراندن دوره 
ســربازی اش عضو تیم ملوان اســت، در فصل جدید 
توانســته خیلی زود به رکورد فصل گذشــته برســد؛ 
به طوری کــه فصل را با گل ســازی برابر اســتقلال در 
هفته دوم آغاز کرد و در حالی مصدومیت باعث شــد تا 
محمد عمری از ترکیب ملوان دور شود اما در بازگشت 
به جمع شــاگردان مازیار زارع، وضعیــت مطابق میل 
محمد عمری پیش رفتــه اســت. او در یک ماه اخیر، 
توانســت با گلزنی خود، ملوان را از باخــت برابر مس 
رفسنجان نجات بدهد و بعد از آن، شب گذشته ستاره 
بی چون وچرای ترکیب تیمِ شــمالی در مسیر صعود به 

مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی بود. 

ملوان

ســپهر ســتاری  محمد نصرتی، مدافع 
اســبق تیــم ملــی ایــران در گفت وگوی 
اختصاصی با خبرآنلاین درباره شرایط این 

روزهای تیم ملی صحبت کرد.
 در شرایطی که چند روزی از دیدارهای تیم 
ملی ایران در مقدماتــی جام جهانی ۲۰۲۶ 
می گذرد، بحث درباره عملکرد ملی پوشان 
ادامه دارد. انتقادات از تیــم ملی با واکنش 
تندی ملی پوشان و اعضای کادر فنی مواجه 
شــده و این موضوع یک جنگ رسانه ای به 
راه انداختــه اســت. تیم ملی البتــه از نظر 
نتیجه گیری شــرایط خوبی دارد و احتمالا 
در فیفادی بعدی صعــودش به جام جهانی 
قطعی خواهد شــد ولی عملکرد ضعیف در 
نیمه دوم دیدارهای اخیر مقابل کره شمالی 
و قرقیزستان باعث نگرانی های زیادی شده 
است.محمد نصرتی، مدافع اسبق تیم ملی 
ایران که خودش در جام جهانی ۲۰۰۶ هم 
حضور داشته درباره اتفاقات اخیر پیرامون 

تیم ملی صحبت کرده است:

صحبتمــان را از عملکــرد تیم ملی 
در دیدارهای اخیر آغاز کنیم. شــما 

شرایط را چطور ارزیابی می کنید؟
اگر بخواهم دربــاره تمــام دیدارهای تیم 
ملی در مقدماتی جام جهانی صحبت کنم، 
خب از ۲ دیدگاه می توانیم نگاه کنیم. اولی 
از بعد نتیجه اســت که انصافــا نتایج خیلی 
خوب بــوده و از ۱۸ امتیاز ممکن، ۱۶ امتیاز 
گرفتیم کــه خیلی خوب اســت ولی از بعد 
فنی اگــر بخواهیم نگاه کنیــم، خب کمی 
نگران کننده بوده است. مخصوصا در ۲ بازی 
اخیر که نیمه اول خوب بــوده ولی در نیمه 
دوم عملکــرد تیم اصلا خوب نبوده اســت. 
مخصوصا نیمه دوم بازی با کره شــمالی که 
اصلا خوب نبود ولی بازی با قرقیزســتان تا 
دقیقه ۷۵ خوب بود. این نوســان ها خیلی 
نگران کننده است. وقتی ما جلوی تیم های 
درجه ۲ آسیا چنین عملکردی داریم، قطعا 
جلوی تیم هایی که در جام جهانی هســتند 
کار ما ســخت تر می شــود و قطعــا خیلی 

نگران کننده است.

دلیل نوســان در عملکرد تیم ملی در 

طول ۹0 دقیقه چیست؟
یکــی از مهم تریــن دلایل این اســت که 
بازیکنان نگرش حرفه ای ندارند و همانطور 
که خود ســردار آزمون هم اشــاره کرد، از 
نظر ذهنی خیلی قوی نیســتند و شاید یک 
جاهایی بازی را تمام شده می دانند و انگیزه 

کافی را ندارند. 
باید همــان انگیزه ای که جلــوی تیم های 
قدرتمند دنیا داشــتیم را جلــوی تیم های 

دیگر هم داشته باشیم.

پس از دیدارهای اخیر انتقادات زیادی 
از عملکرد تیم ملی شــده و بازیکنان 
تیم ملــی هم واکنش تندی نشــان 
دادنــد. بخش زیــادی از انتقادات از 
سمت صداوسیما بود. نظر شما در این 

خصوص چیست؟
بازیکنــان تیــم ملی بایــد تمــام انرژی و 
انگیزه شــان را برای کارهای فنی بگذارند 
و حتــی کادر فنی هم خودشــان را درگیر 
رســانه ها نکنند. کســانی که در رسانه ها 
هستند و مشــخصا آقای خیابانی هم کمی 
ســعی کنند جو را آرام کنند. البته آن ها هم 
نگران هســتند که انتقاد می کننــد تا فردا 

که به صخــره بزرگ تری خوردیــم، دیگر 
همچین اتفاقاتی نیفتد.

به نظر شــما واکنش های اعضای تیم 
ملی به انتقادات تند نبوده؟

به نظر من هرچی بیشــتر ســکوت کنند و 
تمرکزشــان روی مســائل فنی باشد بهتر 

است.

در دوران بازی شما هم انتقاد کم نبود. 
به خصوص جام جهانی ۲006 و هجمه 

علیه علی دایی.
البته آن زمان فضای مجازی و رســانه مثل 
الان نبــود و فضای مجازی باعــث افزایش 

انتقادات شده است.
 آن زمان هــم انتقاد بود ولــی بازیکنان هم 

کمی خوددارتر بودند. 
در زمان جام جهانی هم همانطور که گفتید 
خیلی از علی دایی انتقاد شــد ولی آن موقع 
بازیکنــان کمتر وارد مســائل حاشــیه ای 
می شدند و تمرکزشــان روی کارهای فنی 
بود ولی الان کمی واکنش ها بیشــتر شده و 
امیدوارم بازیکنان هم بیشــتر روی مسائل 

فنی تمرکز کنند.

اخیرا هم عادل فردوســی پور درباره 
یکی از انتقاداتش از شما صحبت کرده 
که در نهایت کار بــه معذرت خواهی 

کشیده شد.
یک بازی دوســتانه با کره جنوبی در سئول 
داشتیم که من خیلی خوب نبودم و طبیعی 
بود انتقاد شــود ولی یک جایی انتقاد بیش 
از حد شد که خودشــان هم متوجه شدند و 
در یک برنامه ســال تحویل از من حلالیت 
گرفت و عذرخواهی کرد. مادرم خیلی از آن 

انتقاد ناراحت شده بود.

یکی از مســائلی که به این انتقادات 
دامن زده، قیاس بین نسل هاست. کلا 

موافق این مقایسه هستید؟
هر نســلی تمام تلاشــش را کرده و زحمت 
کشده اســت. نســل های ۱۹۷۸، ۱۹۹۸، 
۲۰۰۶ و ۲۰۱۴ و ۲۰۱۸ همه تلاش کردند 
ولی به نظرم نسل های گذشــته مثل ۷۸ و 
۹۸ و تا حدی ۲۰۰۶ بی ریاتــر بودند. چون 
فوتبال رنگ و بوی تجــارت و پول را نگرفته 
بود و عشق در آن بیشــتر بود. وقتی عشق 
باشد، ماندگار و پایدار است و وقتی خالی از 

عشق می شود، جذابیت کمتر می شود.

نظرتان در خصوص روند تغییر نســل 
در تیم ملی چیست؟

به نظر من روندش خوب بوده. مردم از کادر 
فنی نتیجه هم می خواهند. بازیکنان جوانی 
که خودشــان را به فوتبال معرفی می کنند، 
باید قوی تر از این باشند که بتوانند خودشان 
را تحمیل کنند. حالا نفراتــی مثل محمد 
قربانی و آریا یوسفی و حزباوی آمده اند ولی 
واقعا جوانــی که خیلی قــوی و متمایز کار 
کند، نداریم. امیدوارم ایــن مدل بازیکنان 
جوان بیشــتر شــوند که کادر فنی بیشتر 

بتواند اعتماد کنند.

نخبگان  لیــگ  دیدارهای  امــروز 
برگزار می شود. شــرایط استقلال و 

پرسپولیس را چطور می بینید؟
با توجه به اینکه تیم های عربی در اســتفاده 
از بازیکنــان خارجــی محدود نیســتند، 
سطح شــان بالاتر رفته اســت. ما در لیگ 
نهایتا ۶ سهمیه خارجی داریم و آن ها هزینه 
سنگینی برای بازیکنان خارجی می کنند. 
مهم ترین رکــن فوتبال هم بازیکن اســت 
که کیفیت بازی را مشــخص می کند. اگر ما 
بخواهیم با آن ها رقابت کنیم، باید بازیکنان 
باکیفیــت خارجــی بگیریم که بــه تیم ها 

کمک کنند.

در این مدت عملکــرد خوان کارلوس 
گاریدو و پیتسو موسیمانه قابل قبول 

بوده؟
به نظر مــن مهم ترین رکن بازیکن اســت. 
همین منچسترســیتی را ببینید که بدون 
چند بازیکن شــاخص که مصدوم شــدند، 
چند بازی است که امتیاز از دست می دهد. 
مهم ترین قســمت بازیکن اســت و مربی 
و مدیرعامل و هوادار تا لــب خط می توانند 
تاثیــر بگذارند و بازیکنان سرنوشــت بازی 
را مشــخص می کنند. اســتقلال به نظرم 
امثال نتوانســت بازیکنان خوبی بگیرد و به 
جز دیدیه اندونگ در بقیه پســت ها خوب 
نبودند. پرســپولیس به نســبت بد نیست 
و اورونوف و گولســیانی خوب هســتند و 
ژوائو معمولی اســت. در نهایــت بازیکنان 

تعیین کننده هستند.

ویایی سرباز پرسپولیسی در انزلی؛ »عمری«، فراتر از یک گلزن برای قوی سپید ماه ر

حاج کناری:

رحمان باید دست از اشتباه بردارد
خریدار  کارشــناس کشــتی آزاد معتقد 
است کامران قاسمپور باید منطقی فکر کند 
و یک وزن المپیکی انتخاب کند تا شــاهد 

یک مدال المپیک از سوی او باشیم.
عباس حاج کناری  درباره عملکرد تیم ملی 
کشتی آزاد در لیگ پادوبنی و پیروزی ایران 
برابر روســیه گفت: یکی از نکات مثبت این 
مســابقات فرصت دادن به کشــتی گیران 
جوان بود کــه مقابل قهرمانــان المپیک و 
جهان به میدان رفتند و خودشــان را محک 
زدند. خدا را شکر یک پوست اندازی در تیم 
ملی شــده و نفرات جدید مورد اعتماد کادر 

فنی قرار گرفتند.
در وزن ۵۷ کیلوگــرم علــی مؤمنی مقابل 
حریف خود نتیجه را واگــذار کرد، به نظرم 
کادر فنی باید این توصیه را به او داشته باشد 
اگر مؤمنی به دنبال کسب مدال است، باید 
در جریان کشــتی همراه شود و روی تشک 
بیشتر کار کند و شروع کننده و ریسک پذیر 
باشــد در غیر این صورت نمی تواند مقابل 
حریفان مدعی حرفی برای گفتن داشــته 
باشــد. کشــتی ورزش ثانیه هاســت و اگر 
کشــتی گیر یک لحظه غفلت کند حریف به 

راحتی از موقعیت استفاده می کند.
وی گفت: رضا مؤمنی در وزن ۶۱ کیلوگرم 
در مســابقات قبلی عملکرد خوبی داشت و 
در این رقابت ها هم خیلــی خوب جنگید و 
به نظرم با توجه به ســن اش کشــتی های 
قابل قبولی ارائــه داد؛ البته انتظار می رود او 
خودش را پیدا کند و به خودباوری برســد. 
رضا نشــان داده می تواند جلوی قهرمانان 
بزرگ کشــتی بگیرد و حتــی برنده میدان 

شــود به شــرطی که با ذهنیت برنده روی 
تشــک برود. همه مــا در این شــرایط قرار 
گرفتیم و تنها فعل خواســتن را در خودمان 
ایجاد کردیــم، بنابراین او هــم می تواند با 
کمک مربیان کادر فنی به این باور برســد 
که جلوی نامداران کشــتی می تواند برنده 

میدان شود.
مربی کشــتی آزاد بــه عملکــرد رحمان 
عموزاد اشــاره کرد و گفت: مــن هنوز که 
هنوز اســت رحمان را آن طور کــه انتظار 
دارم در ایــن مســابقات ندیدم. بــا اینکه 
حریف او کشتی گیر شــاخص بود و از قبل 
هم با هم کشــتی گرفته بودنــد و همدیگر 
را می شــناختند اما دور از انتظار ظاهر شد. 
رحمان باید در تمرینات با هر کشتی گیری 
که رقیبش است سبک او کشــتی بگیرد و 
این موضوع را باید در وجود خودش نهادینه 
کند که نمی تــوان با هر کشــتی گیر با یک 

سبک کشتی گرفت.
حاج کناری تأکیــد کرد: او بایــد تاکتیک 
را به تکنیک خــود اضافه کنــد و از این بی 
محابا کشــتی گرفتن بیــرون بیاید، چون 
کشــتی گیری که روبه روی او قرار می گیرد 
قهرمان اســت و با لحظات کشــتی عجین 
شده و از کوچک ترین اشتباه بهترین نتیجه 
را می گیــرد، بنابراین رحمــان باید ضریب 
اشتباه خود را پایین بیاورد و انتظار می رود 
باهوش کشــتی بگیرد. من خــودم زمانی 
کشتی را فهمیدم که همان موقع که حمله 
می کنم ضد حمله ها هــم یاد گرفتم، آن جا 
کشــتی را فهمیدم و راحت تر مبارزه کردم. 
بنابراین اگــر رحمان هم قصــد دارد طبق 

سبک خودش کشــتی بگیرد باید لحظه ها 
را تشــخیص بدهد و با درایــت و هوش بالا 

کشتی بگیرد.
کارشناس کشــتی آزاد گفت: به نظرم سینا 
خلیلی در این مسابقات نمره قبولی گرفت 
و باید از اعتمــاد اعضــای کادر فنی به این 
کشــتی گیر تشــکر کنیم. البته که او یک 
آسیب دیدگی از ناحیه زانو داشت؛ اما هنوز 
کم تجربه اســت و تفاوت ۶ دقیقه جنگیدن 
روی تشک را در رده بزرگســالان و جوانان 
را نمی دانــد. فکر می کنم او نیــاز به توجه و 
اعتماد بیشــتر دارد و باید در تمرینات این 

موضوع را مدنظر قرار بدهد.
وی بااشــاره به عملکرد امیرمحمد یزدانی 
گفت: بایــد بــا امیرمحمد یزدانــی از نظر 
روانشناسی و نحو کشتی گرفتنش صحبت 
شــود؛ خیلی مهم اســت کــه امیرمحمد 
به این موضوع آگاه شــود که با چه کسی و 
چه ســبکی کشــتی بگیرد. او باید سبک 
گارد گرفتــن را روبه روی کشــتی گیران 
مدعی تغییر دهد و از دســتانش اســتفاده 
کند تا حریف به راحتی به پاهای او نرســد. 
او توانایی های بالایــی دارد و قطعاً می تواند 
بهتر از این کشتی بگیرد. او مقابل سیداکوف 
بیخیال کشــتی گرفت در صورتی که باید 

لحظه به لحظه هوشیارتر عمل می کرد.
حاج کناری گفت: اولیــن چراغ پیروزی در 
این مسابقات را مهدی یوسفی روشن کرد، 
او با اینکه از حریف خــود عقب افتاده بود اما 
با استفاده از دســتان خود توانست نتیجه را 
برگرداند و برنده این دیدار شود. ما از کشتی 
او لذت بردیم. خدا را شکر اعتماد کادر فنی 

جواب داد و امیدوارم این رونــد ادامه پیدا 
کند.وی در مورد عملکرد کامران قاسمپور 
عنوان کرد: به نظرم کامران در ســه دقیقه 
اول یک افت داشت و حتی ممکن بود منجر 
به باخت او شــود. او در این چند وقت اخیر 
تغییر وزن زیادی داشــت و طبیعتاً فشــار 
زیادی هم متحمل شــد. خوشــبختانه در 
وقت دوم کشــتی کامران خودش را جمع و 
جور کرد و به خاطر دو شکست قبلی هم که 
تجربه کرده بود، تســلیم نشد و با قدرت کار 
را ادامه داد و توانست این برد شیرین را رقم 
بزند. به نظرم این پیــروزی برای او اهمیت 
زیادی داشــت چون او از دوره رکورد خارج 

شد و به این پیروزی رسید.
حاج کناری عنوان کــرد: این پیروزی نقطه 
عطف کامران بود و فکر می کنم تنها چیزی 
که الان اهمیت دارد این است که او بتواند در 
مورد انتخاب وزنش درست تصمیم بگیرد. 
او اگر بتواند تصمیم درست بگیرد می تواند 
المپیکی فکر کند چون مدال جهانی را دارد. 
او باید از الان به فکر باشد و حتی شنیدم که 
قبل از این مســابقه هم از وزن ۹۲ کیلوگرم 
صحبت کرده بوده. البته ما قصد نداریم او را 

دچار تردید کنیم اما تنها توصیه ام به او این 
است که خوب فکر کند و یک وزن المپیکی 
را انتخاب کند. کامــران باید تصمیم بگیرد 
که قصــد دارد در وزن ۸۶ یــا ۹۷ کیلوگرم 
کشتی بگیرد. امیدوارم یک تصمیم درست 
بگیرد و ما یک مدال خوش رنگ المپیک از 

او ببینیم.
وی گفت: کشتی گیر بعدی هم امیرحسین 
فیروزپور بود که توانســت برنــده از زمین 
خارج شــود، البته اعتراضی کــه به داوری 
داشت باعث شد شــرایط کمی تغییر کند 
و یک جنجــال هم به وجود آمــد. اعتراض 
او باعث شــد تصمیمات داوری بهتر شود. 
کشــتی گیر بعدی هم که با پیروزی تشک 
را ترک کــرد مجتبی گلیج بــود؛ او در این 
چند ســال اخیر تک پیروزی داشت اما در 
این مسابقه توانســت با نتیجه عالی پیروز 
میدان شود. آخرین کشتی هم گل سرسبد 
تیم امیرحســین زارع بود که خوشبختانه 
امیرحســین با درایت پیروز شد و حریفش 
به او امتیاز داد. این پیروزی در کشور روسیه 
و برابر کشــتی گیران روس برای ما اهمیت 

زیادی داشت.

حسین گودرزی:
  کار کردن با مورایس برای همه بازیکنان 

سخت بود
مدافع چــپ تیم فوتبال ســپاهان در گفت و گوی خــود به موضوعات 

جالب توجهی پیرامون تیم و شرایط خودش پرداخته است.
جدایی میلاد زکی پور در پایان لیگ بیست وســوم یکی از چالش های 
مورایس و مدیران ســپاهان برای ورود به فصل جدید مســابقات بود. 
آن ها برای پر کــردن جای ایــن بازیکن که پس از دو ســال حضور در 
اردوی طلایی پوشان به استقلال پیوست، سراغ حسین گودرزی یکی 
از بازیکنان شاخص فصل گذشــته لیگ رفتند و با او قراردادی ۳ ساله 
امضا کردند. این در حالی بود که گودرزی ۲۳ ساله در لیگ بیست وسوم 
نمایش های خوبی با پیراهن شــمس آذر ارائه کرده بــود. این بازیکن 
بروجردی در تمام ۳۰ مســابقه فصل گذشــته لیگ به میدان رفت و با 
ثبت ۴ گل و ارسال ۴ پاس گل کارنامه قابل قبولی از خود به جا گذاشت.

در فصل جدید گودرزی به عنوان یکی از بازیکنان ثابت سپاهان کارش 
را آغاز کرد اما رفته رفته به نیمکت منتقل شــد تا آریا یوسفی در پست 
دفاع چپ بازی کند. با حضور هوگو آلمیدا بــار دیگر او به ترکیب اصلی 
بازگشــت و در آخرین دیدار ســپاهان نیز مقابــل پارس جنوبی جم با 
صلاحدید جلال امیدیان در ترکیب اصلی قرار گرفت. در این شــرایط 
گفت وگویی با حسین گودرزی داشتیم و با او در »فوتبال ۳۶۰« درباره 
موضوعات مختلف پیرامون ســپاهان و وضعیــت خودش هم صحبت 

شدیم. این گفت و گو را در ادامه می خوانید.

از بازی برابر پارس جنوبی شــروع کنیم که دیدار آسانی نبود 
ولی موفق شدید با ۲ گل برنده شــوید و به مرحله بعدی جام 

حذفی صعود کنید.
همان طور که گفتید واقعا بازی ســختی بود. تیــم آقای رجب زاده تیم 
بسیار خوبی بود. منسجم و با نظم بالا بازی می کردند. بازی سختی بود 
اما خدا را شکر با تجربه بازیکنان ۲ گل زدیم و بازی را بردیم تا قدم اول را 
در جام حذفی محکم برداریم. ما قهرمان فصل قبل جام حذفی هستیم 
و تمام تلاش مان را به کار خواهیم گرفت تا از عنوان خودمان دفاع کنیم 

و دوباره این موفقیت را تکرار کنیم.

بازی بعدی هم برابر الوحدات اســت که برای صعود از مرحله 
گروهی لیگ قهرمانان آســیا ۲ چاره ای جــز پیروزی در این 

مسابقه دشوار ندارید.
متاســفانه بازی رفت را به الوحدات باختیم. واقعا حق ما در آن مسابقه 
باخت نبود اما این نتیجه اتفاق افتاد. حالا می رویم که انتقام بازی رفت 
را بگیریم و پیروز شویم. امیدوارم با تلاش بچه ها و تدابیر کادر فنی این 

اتفاق رخ بدهد.

مورایس به تازگی از سپاهان جدا شده و در 3 بازی اخیر هوگو 
آلمیدا و جلال امیدیان روی نیمکت حضور داشــتند. به طور 
کلی این روزها و پس از تغییراتی که اتفاق افتاده شــرایط در 

اردوی سپاهان چطور است؟ 
خدا را شــکر شــرایط خیلی خوب اســت. در این مدت اخیر که هنوز 
ســرمربی مشــخص نشــده بود، آقای امیدیان واقعا با هوش و درایت 
خاصی تیم را مدیریت کردند. خیلی خوب پیش رفتیم و نتیجه هم یک 
برد خوب برابر پارس جنوبی بود که تقدیم به هواداران کردیم. الان تمام 
تمرکز ما روی بازی های آسیایی است. می دانیم هر بازی برای ما حکم 
فینال را دارد و اگر حتی یک  لحظه غفلت و لغزش داشته باشیم ممکن 

است از گروه بالا نرویم؛ پس تمام تلاش مان را به کار خواهیم گرفت.

*یکی از خریدهای مورایس برای بازسازی سپاهان بودی. کار 
کردن با این مربی چطور بود؟ 

همیشــه گفته ام که آقای مورایس انســان بزرگی بودند. رفتارشــان 
همیشــه با بازیکنان بیــرون از زمین فوق العاده بــود. داخل زمین هم 
تدابیر خاصی در مقایسه با مربیان شاغل در لیگ ایران داشتند و بدون 
شک، کار همه برای حضور در ســپاهان ســخت بود ولی ما کم کم در 
ســاختار تیمی و تفکرات آقای مورایس در حال جا افتادن بودیم اما به 

هر حال ایشان تصمیم به جدایی گرفتند.

 آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت
  ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر
 ماده ۳ و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف

شناسه آگهی:1812556
برابر آراء صادره هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا معارض آقای احمد محرابی فر بشماره 
شناسنامه ۸ بشماره ملی ۲۱۲۲۱۷۸۰۳۵ صادره از گرگان فرزند نیاز محمد متقاضی کلاسه 
پرونده ۱۴۰۳۱۱۴۴۱۲۰۰۱۰۰۰۱۲۵ در ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده است به مساحت ۱۵۰ متر مربع از پلاک ۳ -اصلی واقع در اراضی اوزینه بخش ۳ حوزه 
ثبت ناحیه ۲ گرگان طبق رای صادره حکایت از تصرفات متقاضی دارد. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی میشود از این رو اشخاصی که نسبت به 
رای صادره فوق الذکر اعتراض داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو 
ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی 

تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را به این اداره ارائه نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۸/۲۰ تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۳/۰9/۰6

حجت الله تجرى رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو 
گرگان از طرف محمد فندرسکی

آگهی فقدان سند مالکیت 
شناسه آگهی: 1831025

مقدار ۱۱ سهم مشاع از 96 سهم ششدانگ یکباب خانه در صفحه ۳9۲ دفتر ۳۱۸ ذیل 
شماره ثبت ۸۲6۴9 به نام محمد صادق جعفری نژاد ثبت و سند مالکیت به شماره چاپی 
۰۰۰۱۷6۲ الف / ۸۸ صادر، حال وراث مالک به شرح حصر وراثت ۲6۰۷/۱۳9۵/۲6 مورخ 
۱۳9۵/۱۱/۲۰ قاضی شعبه ۲6 شورای حل اختلاف مجتمع حصر وراثت تبریز ))عبارتند از 
شهناز، مهناز مسعود همگی شهر تا جعفری نژاد فرزندان متوفی(( با ارائه استشهاد محلی برابر 

درخواست وارده ۱۴۰۳6۲6۵۱ خواهد شد. 
۲۰۰۰۱۱۵ مورخ ۱۴۰۳/۰۴/۱۳ دفتر خانه ۲۰۴ تبریز مدعی فقدان سند مالکیت در اثر 
سهل انگاری شده و در خواست صدور سند المثنی از این اداره نموده است مراتب در اجرای 
تبصره یک ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی میشود هر کس ادعائی نسبت 
به وجود ورقه مالکیت یا انجام هر گونه معامله را نزد خود دارد میتواند اعتراض خود را کتباً به 
مدت ده روز پس از انتشار آگهی به اداره ثبت تبریز تسلیم نماید بدیهی است پس از انقضای 
مدت قانونی نسبت به صدور سند مالكیت المثنی اقدام خواهد شد و به اعتراضات وارده در 

خارج از مدت ترتیب اثر داده نخواهد شد .
تاریخ انتشار: ۱۴۰۳/۰9/۰6

رونوشت: به ستاد اجرایی فرمان امام )ره( جهت اطلاع
 مدیرواحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه شمال تبریز 
 از طرف بهمن دلسوز



شیراز-شـرف الدینی  رئیـس کمیسـیون 
و خدمـات شـهری  سـامت، محیط زیسـت 
شـورای اسـامی شـهر شـیراز از شفاف سـازی 

در حـوزه مدیریـت نیـروی انسـانی خبـر داد. 
مسـعود زارعـی بـا تبریـک فـرا رسـیدن هفتـه 
بسـیج اظهـار داشـت: سـامانه جامـع مدیریت 

سـرمایه انسـانی بـا محوریـت 6 عنـوان کلی در 
حـوزه نیـروی انسـانی شـامل 25 مـاژول زیـر 

سیسـتم اسـت.
وی با اشـاره بـه اهمیـت اجـرای قانـون ارتقای 
سـامت نظـام اداری گفـت: پیـرو تصمیـم 
کمیته سـرمایه انسـانی شورا، شـهرداری شیراز 
موظـف گردیـد بـه منظـور یکپارچه سـازی و 
استانداردسـازی سـاختار اطاعاتـی و بهبـود 
فرایندهـای اجرایـی مرتبط با سـرمایه انسـانی 
توسـط  اطاعـات  بـه  دسترسـی  ایجـاد  و 
رده هـای مختلـف، کلیـه نرم افزارهـای موجود 
را در قالـب یـک نرم افـزار جامـع تحت عنـوان 
سـامان دهی  انسـانی«  سـرمایه  »مدیریـت 
کنـد کـه شـهرداری متعاقـب آن اقداماتـی 
نظیـر انجـام فراخـوان عمومی، انتخـاب مجری 
ذی صـاح و تشـکیل کمیتـه فنـی 15نفـره 

ارزیابـی مجریان ذی صـاح را انجام داده اسـت. 
بـه گفته ایـن مقـام مسـئول، شـروع بررسـی و 
جمع بنـدی ارزیابـی شـرکت های لیسـت بلند، 
برگـزاری جلسـات با شـرکت های برتـر، تدوین 
 ،)RFP( فایـل نهایی درخواسـت ارائه پیشـنهاد
انتخاب 4 شـرکت برتر از لیسـت نهایـی، بازدید 
میدانـی تیـم ارزیـاب از سـامانه های منابـع 
انسـانی، تصویـب لایحـه دوفوریتـی خریـد 
سیسـتم یکپارچـه سـرمایه انسـانی و رونمایی 
از سـامانه جامـع در دی مـاه 1403 در دسـتور 

کار قـرار گرفتـه اسـت.
رئیـس کمیسـیون سـامت، محیط زیسـت و 
خدمات شـهری شـورای اسـامی شـهر شیراز 
افـزود: سـامانه جامع مدیریت سـرمایه انسـانی 
بـا محوریـت 6 عنـوان کلـی در حـوزه نیـروی 
انسـانی شـامل 25 ماژول تعریـف و تهیه شـده 

اسـت.
همچنیـن اهـم زیرسیسـتم ها شـامل احـکام 
کارگزینـی، حقـوق و دسـتمزد، شناسـنامه 
شـغل و شـاغل، سـاختار و سـازمان، بایگانـی 
الکترونیکـی اسـناد شـهرداری و کارکنـان، 
نظام پیشـنهادات، پرسـش نامه و نظرسـنجی، 
حضور و غیـاب و خدمـات رفاهی و... می باشـد 
کـه از نتایـج اجرایـی ایـن سـامانه می تـوان 
بـه: اسـتقرار نظـام ارزشـیابی، انتصابـات بـر 
شـرایط  و  فـردی  شایسـتگی های  اسـاس 
احراز، توزیـع عادلانـه رفاهیات، ایجـاد ارتباط 
دوسـویه بیـن مدیـران و کارکنـان و بـا تعریف 
مشـخص میـزان دسترسـی بـه اطاعـات و 
بهره گیـری از آن هـا بـرای رده هـای مختلـف 
مدیریتـی، ناظریـن، کارکنـان و شـهروندان 

اشـاره کـرد. 

رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات شهری شورای شهر:

دنبال شفاف سازی برای مقابله با فساد در پارلمان شهری شیراز هستیم

رفع تصرف و آزادسازی اراضی ملی در حوزه 
استحفاظی  سنگتراشان شهرستان ساری انجام شد 

ساری-امیری فر  رئیس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان ساری از 
رفع تصرف و آزاد سازی اراضی ملی  به مساحت تقریبی 11۷6 مترمربع  در حوزه 

استحفاظی سنگتراشان خبر داد.
دکترمسعود نادری ورندی با بیان این خبر افزود: در راستای حفاظت و صیانت 
از انفال، صبح امروز یکشنبه چهارم آذرماه، عرصه ملی واقع در پارسل 13 سری 
نوده روستای ریگ چشمه به مساحت تقریبی 11۷6 مترمربع  توسط مسئول 
و نیروهای حفاظتی منابع طبیعی شهرستان واحد سنگتراشان و نیروهای 

حفاظتی شرکت صنایع چوب و کاغذ رفع تصرف و عرصه اعاده به وضع سابق شد.

 مدیرعامل ذوب آهن اصفهان مطرح کرد : 

 معاونت علمی و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
وژه اصلاح  جمهوری، تضمین کننده پر

وفیلترها الکتر

اصفهان-مریم مومنی   مدیرعامل ذوب آهن اصفهان معاونت علمی و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، تضمین کننده پروژه اصاح الکتروفیلترها 

است.
مهدی کوهی در نشست خبري با اصحاب رسانه در نمایشگاه متافو گفت: اصاح 
الکتروفیلترها به عنوان یک پروژه زیست محیطی بزرگ، هم اکنون با تضمین 
معاونت علمی و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در ذوب آهن اصفهان در 
حال انجام است و از پیشرفت خوبی برخوردار می باشد که در بخش آب، خاک و 

هوا تاثیرگذاری قابل توجهی دارد.
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان تصریح کرد : این مجتمع عظیم صنعتی تفاهم 
نامه های بسیاری را با معاونت علمی و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در 
راستای قانون جهش تولید به امضا رسانده است که مزایایی از قبیل برخورداری 
از حمایت صندوق معاونت علمی و اقتصاد دانش بنیان، دوم اینکه معادل قیمت 
پروژه می توانند از تهاتر مبلغ با بدهی مالیاتی استفاده کنند و در نهایت اینکه 

پروژه توسط معاونت علمی و اقتصاد دانش بنیان تضمین می شود.

شهردار قدس : 

  تغییر و تحول در۱۷ بوستان شهرقدس

شهرستان قدس-کیایی  شهردار قدس با بیان اینکه طرح تحول فضای 
سبز بوستان ها، بلوارها و میادین شهر با جدیت در حال اجراست، از بازپیرایی و 

بهسازی فضای سبز 1۷ بوستان شهر تاکنون خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شهرداری و شورای اسامی شهرقدس؛ سعید شهلی 
گفت: پارک ها و فضاهای سبز شهری به عنوان یکی از پراهمیت ترین منابع 
طبیعی شهرها نقش بسزایی در بهبود منظر و سیمای شهری و ارتقای کیفیت 
فضاهای شهری دارند که این زیرساخت مهم شهری همواره نیازمند حفظ و 

نگهداری است.
وی افزود: حفظ و نگهداری از انبوه درختان و فضای سبز شهری یکی از 
اولویت های مهم حوزه فضای سبز برای مناسب سازی چهره شهر است که در این 
راستا طرح تحول فضای سبز بوستان ها، میادین و بلوارهای سطح شهر در حال 

اجرا می باشد.
شهردار قدس با بیان اینکه مدیریت شهری با اهتمامی مضاعف در صدد 
ساماندهی بوستان های سطح شهر برآمده است، تصریح کرد: در همین راستا، 
اقداماتی همچون رنگ آمیزی نیمکت های فلزی، سطل های زباله و لوازم بازی و 
همچنین ساماندهی و بازپیرایی فضای سبز با اقداماتی از قبیل کاشت گل، هرس 
و تشتک زنی پای درختان، علف زنی، نظافت و چمن زنی در بوستان های شهر در 

حال انجام است.
شهلی خاطرنشان کرد: این طرح تاکنون در 1۷ بوستان و بلوارهای اصلی شهر 
شامل معلم، جانباز، زیتون، ایران ما، خانواده، شهدای سرخه حصار، شهید 
محاتی، ولیعصر)عج(، آزادگان، باران، بدون دخانیات، دانشجو، باغ ملی، شکوفه، 
حنانه، خبرنگار و ارغوان اجرایی شده و در دیگر بوستان های شهر نیز عملیاتی 

خواهد شد.

  عملیات جمع آوری نخاله و تسطیح زمین های 
خالی شهر هشتگرد 

کرج-ترنم مظفری   معاونت خدمات شهری شهرداری هشتگرد از اجرای 
عملیات پاک سازی، تنظیف معابر، جمع آوری نخاله و تسطیح زمین های خالی 

در راستای طرح ساماندهی اراضی خالی سطح شهر هشتگرد خبر داد.
به گزارش اداره روابط عمومی شهرداری هشتگرد، با توجه به اهمیت موضوع 
زیباسازی و بهسازی محیطی در سطح شهر، همچنین افزایش بهداشت عمومی 
و  ساماندهی  باهدف  ساختمانی  نخاله های  پاک سازی  عملیات  شهروندان 
پاکیزه سازی محیط شهری توسط پرسنل امور شهری در حال انجام و این 

عملیات تداوم خواهد داشت.
عیسی بگلو بابیان اینکه رسیدگی به وضعیت شهر یکی از وظایف ذاتی شهرداری 
است، افزود: هدف از اجرای این عملیات، پاک سازی، تنظیف معابر، برداشت 
نخاله های اضافه و همچنین ایجاد محیط سالم برای شهروندان است که برخی 
شهروندان بدون توجه به توصیه ها و اخطارها، اقدام به تخلیه خاک و نخاله در 
برخی زمین های خالی و برخی معابرِ سطح شهر هشتگرد می کنند که این امر 

آلوده شدن محیط زیست را به همراه دارد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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خوزستان
جلسه مدیریت بحران شهرداری استان:

و آمادگی شهرداری اهواز برای بارش های پاییزی پیش ر
اهـواز –محمد مجدم  جلسـه مدیریـت بحران شـهرداری 
اهواز بـه منظـور آمادگـی هرچه بیشـتر و بهتـر در پی هشـدار 
سـازمان هواشناسـی در خصوص بارندگی پیش رو به ریاسـت 
امینـی شـهردار اهـواز برگـزار شـد. جلسـه مدیریـت بحـران 
شـهرداری اهواز با حضـور شـهردار، معاونین، مدیـران مناطق 
و سـازمان های شـهرداری اهواز برگزار و در خصـوص اقدامات، 
امکانـات و ظرفیـت هـای موجـود بـرای مقابلـه هرچـه بهتر با 
آب گرفتگـی احتمالی ناشـی از بارندگی پیـش رو بحث و گفت 

وگو شـد. شـهردار اهـواز با اشـاره بـه پراکندگـی میـزان بارش 
و نیـز شـرایط جغرافیایی شـهر اهـواز ادامـه داد: بر این اسـاس 
بایـد در زمینه های پیشـگیری، مواجهـه و نیز تبییـن اقدامات 
شـهرداری برای شـهروندان از طریق فضـای رسـانه ای با هدف 
ارائه اطاعـات صحیح پرتـاش ظاهر شـویم. امینـی، دوری از 
هرگونـه حواشـی را مهـم ارزیابـی و تاکید کـرد: سـایر مدیران 
و کارکنـان دسـت اندرکار تمـام تـوان خـود را بـر روی وظایـف 
محولـه متمرکـز کننـد. معـاون محیـط زیسـت و خدمـات 

شـهری نیـز اظهـار کـرد: نیروهـای ایـن مجموعـه با توجـه به 
اعـام هشـدار هواشناسـی مبنی بـر فعالیت سـامانه بارشـی و 
پیـش بینی میـزان بـارش، بـه منظور پیشـگیری از مشـکات 
ناشـی از بارندگـی هـای پیـش رو در آمـاده بـاش کامـل قـرار 
دارنـد. بـر اسـاس ایـن گـزارش در ایـن جلسـه ضمن بررسـی 
مشـکات حیـن بارندگی هـای شـدید بر بـه حداقل رسـاندن 
مـدت زمـان مانـد آب در معابر بـا امکانـات و برنامه ریـزی های 

قبلـی صـورت گرفتـه تاکید شـد.

یزد –سمیه شرف دینی  مدیر عامل شرکت آب و فاضاب 
استان یزد از آبرسانی سیار به 365 روستای استان با هزینه 
ای بالغ بر 240 میلیارد ریال خبر داد وگفت: از ابتدای امسال 
تاکنون برای آبرسانی سیار به 365 روستای استان با جمعیت 

83 هزار نفر، بیش از 240 میلیارد ریال هزینه شده است.
جال علمداربا تاکید بر به ضرورت تامین آب سالم و بهداشتی 
شدید  محدودیت  دلیل  به  روستائیاناظهارداشت:  برای 
دسترسی به منابع تامین آب پایدار ناشی از خشکسالی های 
پی در پی و اهمیت رفاه روستائیان، در برخی مناطق روستایی 
سالهای متوالی است که از طریق آبرسانی سیار آب آشامیدنی 

آنها تامین می شود.
وی با بیان اینکه آبرسانی سیار با رویکرد تامین آب آشامیدنی 
از  برخی  در  افزود:  انجام می شود،  روستاییان  نیاز  مورد 
روستاهای استان به دلیل مشکات کیفی ناشی از شوری آب 
آشامیدنی و در برخی دیگر به دلیل منابع آبی محدودی که 
در اختیار دارند کفایت تامین آب شرب را نداشته و به منظور 

جبران کمبود، آبرسانی به صورت سیار انجام می شود.
علمدار حجم آب توزیع شده از ابتدای امسال را بیش از 90 
هزار متر مکعب عنوان کرد و گفت: این آبرسانی با بهره گیری 
از ناوگان آبرسانی سیار شرکت و استفاده از 14 دستگاه خودرو 

اختصاصی تانکر آبرسانی سیار با بیش از هفت هزار و 600 
سرویس در مناطق روستایی استان انجام شده است.

علمدار تصریح کرد: در برخی از روستاهای شهرستانهای 
استان از جمله اردکان، میبد، تفت و اشکذر به ویژه هنگام قطع 
آب انتقالی که دسترسی به منابع آب با کیفیت بسیار محدود 
می شود، به ناچار از طریق آبرسانی سیار، تامین آب آشامیدنی 

با کیفیت مطلوب صورت می گیرد.
گفتنی است؛ مجموع هزینه های آبرسانی سیار در سال 
گذشته با حجم 1۷0 هزار متر مکعب بالغ بر 410 میلیارد ریال 

بوده است

یزد
در سال جاری انجام شد؛

وستای استان یزد   آب رسانی سیار به 365 ر

کرمانشاه-حسـنافخارزاده  مدیرعامـل شـرکت آب 
و فاضـاب اسـتان کرمانشـاه بـا اعـام اینکـه اخیـرا 180 
میلیـارد تومـان اعتبار بـه تصفیه خانـه فاضاب کرمانشـاه 
اختصـاص یافتـه، گفت: اگـر اعتبار مـورد نیاز تامین شـود، 
این پـروژه ابتـدای نیمـه دوم سـال آینده بـه بهره بـرداری 

می رسـد.
رضـا داودی  با بیـان اینکه بـا پیگیری هـای صـورت گرفته 
اخیـرا 180 میلیـارد تومـان اعتبـار از محـل فـروش اوراق 
مرابحـه بـه مـدول دوم تصفیه خانـه فاضـاب کرمانشـاه 
اختصـاص یافته، اظهـار کـرد: این اعتبـار تخصیـص یافته 
و حتـی بخشـی از آن بـرای پیشـرفت پـروژه هزینـه شـده 

اسـت.
وی ادامـه داد: بـا ایـن اعتبـار می توانیـم تا پایـان سـال و یا 
حداکثـر تـا پایان بهـار سـال آینـده سـازه های مـدول دوم 

تصفیه خانـه فاضـاب کرمانشـاه را تکمیـل کنیـم.
مدیرعامـل شـرکت آب و فاضـاب  اسـتان کرمانشـاه از 
پیگیـری جـدی بـرای اختصـاص 350 میلیـارد تومـان 
اعتبار دیگـر از محـل اوراق مرابحه بـه تصفیه خانه فاضاب 
کرمانشـاه خبـر داد که قول هـای اولیـه آن نیز گرفته شـده 
و یادآور شـد: اگر ایـن اعتبار را نیـز دریافت کنیـم، همزمان 

بـا پیشـرفت سـازه های تصفیه خانـه، تجهیـز آن را نیـز بـا 
سـرعت بیشـتری پیـش خواهیـم برد.

داودی خاطرنشـان کرد: چنانچـه این اعتبـارات اختصاص 
یابـد تـاش می کنیـم بـا فعالیـت شـبانه روزی، تـا ابتدای 
نیمـه دوم سـال 1404 مـدول دوم تصفیه خانـه فاضـاب 

شـهر کرمانشـاه به بهره بـرداری برسـد.
بـه گفته ایـن مسـئول، در حـال حاضـر پیشـرفت فیزیکی 
مـدول دوم تصفیه خانـه فاضـاب کرمانشـاه 40 درصـد و 

پیشـرفت سـازه ای آن ۷0 درصـد اسـت.
وی افـزود: ایـن تصفیه خانه بـا ظرفیت 6۷ هـزار مترمکعب 
در شـبانه روز، امکان تصفیه فاضاب 400 هـزار نفر دیگر از 
جمعیت شـهر کرمانشـاه را در کنار مـدول اولی کـه اکنون 

در اختیـار داریـم، فراهم خواهـد کرد.
مدیرعامـل شـرکت آب و فاضـاب اسـتان کرمانشـاه از 
مـدول دوم تصفیه خانـه فاضـاب کرمانشـاه بـه عنـوان 
یک مگاپـروژه یاد کـرد که عـاوه بـر کمک به حـل معضل 
فاضـاب شـهر کرمانشـاه و عوایـد بهداشـتی و زیسـت 
محیطـی کـه دارد، می توانـد 24.5 میلیـون مترمکعـب 
در سـال پسـاب تصفیـه شـده را در اختیـار صنایـع و سـایر 

کاربری هـای پاییـن دسـتی قـرار دهـد.

کرمانشاه
در صورت تامین اعتبار:

مدول دوم تصفیه خانه فاضلاب کرمانشاه سال آینده به بهره برداری می رسد
گاز  شرکت  مدیرعامل  کرمانشاه-حسنافخارزاده  
استان کرمانشاه گفت: ساکنان تمام روستاهای باقی مانده 
که دارای مجوز گازرسانی بوده و گازکشی به آنها به تصویب 
رسیده است تا پیش از پایان امسال از این نعمت طبیعی 

برخوردار خواهند شد.
ناصر حسینی  افزود: در مجموع 2 هزار و 404 روستا 
در استان وجود دارد که از این تعداد 2 هزار و 303 روستا 
دارای مجوز گازرسانی است که از این تعداد 10 تا 15 روستا 

باقیمانده و گازکشی نشده است.
وی یادآور شد: براساس برنامه ریزی های انجام شده این 
تعداد روستایی که تکلیف داشتیم گازرسانی شوند نیز تا 
پایان امسال گازدار شده و ساکنان آن از نعمت گاز طبیعی 

برخوردار خواهند شد.
مدیرعامل شرکت گاز استان کرمانشاه ادامه داد: 101 روستا 
در استان به دلیل آنکه سرانه شان بیشتر از سرانه مصوب بود 
قابلیت گازرسانی به آنها وجود نداشت ولی با رایزنی هایی 
که انجام شده است مجوز گازرسانی به 30 تا 40 روستا از این 
تعداد دریافت شده است که هم اکنون در حال امکان سنجی 
برای گازکشی و طی فرآیند پیمان سپاری برای آنها هستیم.

حسینی تاکید کرد: گازرسانی به شهرها و روستاهای این 

استان با توجه به موقعیت جغرافیایی و کوهستانی و سخت 
گذر بودن برخی از مسیرها در کنار هزینه بالای اجرای 
پروژه ها در این مناطق، همواره با چالش هایی روبرو بوده 
است که به همت نیروهای شرکت گاز یکی پس از دیگری 
رفع شده و دورترین و سخت گذرترین روستاهای مرزی از 

نعمت گاز طبیعی برخوردار شده اند.
وی افزود: گسترش شبکه گاز، یکی از ارکان عدالت در 
خدمت رسانی نظام به شمار می رود که این امر در توسعه 
کاهش  همچنین  و  روستاها  و  شهری  محروم  مناطق 
دغدغه های روستاییان به ویژه در حوزه توزیع عادلانه انرژی 

در مناطق محروم مورد توجه قرار گرفت
حسینی با بیان اینکه با نصب 6 هزار و 300 علمک گاز در 
سال جاری حدود 11 هزار و 400 مشترک جدید به جمع 
مشترکان گاز استان اضافه شد اضافه کرد: در نیمه نخست 
سال جاری 116 کیلومتر شبکه گذاری در استان کرمانشاه 
اجرا شده که این امر منجر به نصب بیش از 6 هزار علمک 
گاز در مناطق شهری و روستایی شده است. وی اضافه کرد: 
با این حجم از اقدامات انجام شده میزان شبکه گذاری از 
ابتدای شروع فرایند گازرسانی در استان کرمانشاه تاکنون 

در مجموع به 12 هزار و 510 کیلومتر رسیده است.

کرمانشاه
مدیرعامل شرکت گاز استان :

وستاهای فاقد گاز مصوب  کرمانشاه گازدار می شود تمام ر

بوشهر –هادي مینایي پور  در نشستی با حضور شهردار، 
معاونین و مدیران شهرداری با اعضای شورای پیشگیری از وقوع 
جرم استان، راهکارهای پیشگیری از جرائم اجتماعی و سایبری 
و تقویت آگاهی بخشی عمومی مورد بررسی قرار گرفت. در این 
نشست، شهردار بوشهر، با تأکید بر نقش آموزش و همکاری های 
بین نهادی، گفت: برای کنترل آسیب ها و بزه های اجتماعی، 
نیازمند همکاری منسجم میان شهرداری، پلیس و نهادهای 
اجتماعی هستیم. آموزش در مدارس یکی از ابزارهای کلیدی 

است که باید به طور جدی مورد توجه قرار گیرد. همچنین نوع 
بنرها و پیام های شهری که منتشر می کنیم، تأثیر مستقیم 
بر آگاهی عمومی دارد و باید با حساسیت بیشتری طراحی 
شود. حسین حیدری رویکرد محله محور را یکی از مؤثرترین 
راه ها برای پیشگیری از جرائم دانست و بر ضرورت همکاری 
همه جانبه با پلیس پیشگیری، پلیس فتا، و دادگستری و سایر 
نهادهای مربوطه در حوزه اجتماعی تأکید کرد. در این نشست، 
به آسیب های فضای مجازی و افزایش جرائم سایبری اشاره شد و 

لزوم آموزش عمومی و اطاع رسانی دقیق متناسب با شرایط روز 
مطرح شد. شهردار بوشهر اعام کرد که شهرداری آماده است در 
تمامی حوزه های اجتماعی، از جمله ارائه برنامه های آموزشی، 
فضاسازی محیطی و سایر همکاری ها در ارائه آموزش شهروندی 
نقش فعالی ایفا کند. در پایان جلسه، طرفین توافق کردند تا برای 
تقویت همکاری های بین دستگاهی و گسترش برنامه های 
آموزشی و پیشگیرانه، تفاهم نامه ای میان شهرداری و نهادهای 

مرتبط امضا شود.  

بوشهر
در نشست مشترک شهرداری بوشهر با شورای پیشگیری از وقوع جرم استان مطرح شد؛

تاکید شهردار بوشهر بر افزایش همکاری ها جهت کاهش آسیب های اجتماعی

بسیج  هفته  مناسبت  به  هداوند   خرم آباد-فرزانه 
همایش تجلیل از برگزیدگان میز خدمت جهادی، به همت 
حوزه مقاومت بسیج کارمندان حضرت امیر )ع( ادارات کل 
استان لرستان برگزار و مخابرات منطقه لرستان به عنوان 
دستگاه برتر در برگزاری میزهای خدمت جهادی در استان 

انتخاب شد.
در متن تقدیر آمده است؛

»جناب آقای نبی اله شمسی فر مدیرعامل شرکت مخابرات 
منطقه استان لرستان 

سام و علیکم
سازمان بسیج ادارات و کارمندان به عنوان یکی از اقشار 
پیشتاز و موثر بسیج با هدف نقش آفرینی در کارآمدسازی 
و ارتقا سامت نظام اداری کشور و نقش آفرینی در تحقق 
دولت اسامی اقدام به اجرای برنامه میزهای خدمت جهادی 

عمومی و تخصصی در چند سال اخیر نموده است.
دیدار چهره به چهره مسئولان با مردم و مشاهده مشکات و 
کاستی ها از نزدیک و تاش برای رفع آنها و نیز خنثی سازی 
مشکات  بزرگنمایی  در  دشمن  روانی  سنگین  عملیات 
و القای یاس و ناامیدی در مردم از نتایج مهم این نهضت 

سراسری بوده است.
اجرای برنامه میزهای خدمت جهادی به عنوان راهی میانبر 
و مسیری مکمل در ارائه خدمت بی منت به مردم به نحوی 
بوده است که فرماندهی معظم کل قوا حضرت امام خامنه ای 
»دام ظله العالی« از آن به عنوان یکی از اقدامات شاخص 

بسیج در امر خدمت رسانی یاد کردند. 
اکنـون کـه در سـایه عنایـت پـروردگار و توجهـات حضرت 
ولیعصـر )عج(بـه عنـوان یکـی از موثرتریـن و فعالیـن برتـر 
برگـزاری میزهـای خدمـت جهـادی در اسـتان انتخـاب 

شـده اید، بدیـن وسـیله مراتـب قدردانـی و تشـکر خـود 
را از خدمـات خالصانـه و تـاش مجدانـه جنابعالـی در امـر 
برگـزاری میزهـای خدمت جهـادی اعام داشـته و موفقیت 
روز افـزون شـما را در مسـیر خدمـت بـه نظـام مقـدس 

جمهوری اسـامی تـا رسـیدن بـه آرمـان هـای والای آن از 
درگاه احدیـت مسـئلت مـی نمایـم.«

سرتیپ دوم پاسدار نعمت اله باقری
فرمانده سپاه حضرت ابوالفضل )ع(

لرستان

مخابرات منطقه لرستان به عنوان دستگاه برتر در برگزاری میز خدمت جهادی  انتخاب شد
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وزیر نفت:
 نگران صادرات نفت نیستیم

وزیر نفت گفت که با روی کار آمــدن رئیس جمهوری جدید در ایالات 
متحده آمریکا، تدابیری اندیشــیده شــد که بدون چالش یا کمترین 

چالش صادرات نفت ایران ادامه یابد.
»محسن پاک نژاد« با بیان اینکه برخی دوستان از بنده سوال می کنند 
آیا بــا روی کار آمدن رئیس جمهوری جدید در ایــالات متحده آمریکا 
کمیت و کیفیت فروش نفت ایران تغییــر می کند، گفت: در این زمینه 
خیلی نگران نیستیم.وی ادامه داد: در نشست های منظم و مفصلی که با 
همکاران صنعت نفت در بخش بین الملل داشتیم، تدابیری اندیشیده 

شد تا بدون چالش یا با کمترین چالش صادرات نفت ایران ادامه یابد.
وزیر نفت درباره نشســت آتی سازمان کشــورهای صادرکننده نفت 
)اوپک( و اوپک پلاس خاطرنشان کرد: تلاش می کنیم به دلیل مجموعه 
شرایطی که داریم، محدودیتی را در سهمیه تولید نفت خود نپذیریم و 

همچنان سهمیه مان را حفظ کنیم.
 ۲۳ آبان ماه نیز وزیر نفت درباره احتمال اعمال فشــارهای بیشــتر بر 
خرید نفت ایران همزمان با تغییرات در سیاست خارجی ایالات متحده 
و بازگشت احتمالی فشــارهای دوران ترامپ در صنعت صادرات نفت، 

گفت: به هرحال تدابیر لازم اتخاذ شده است.
پاک نژاد ادامه داد: اجازه بفرمایید وارد جزئیات نشوم، اما مطمئن باشید 
که همکاران ما در صنعت نفت متناسب با شرایط و محدودیت هایی که 
ممکن اســت پیش آید، اقدام های لازم را پیش بینی کرده اند و مشکلی 

در این زمینه به وجود نخواهد آمد که مردم نگران شوند.
وی خاطرنشــان کرد: برنامه ریزی های وزارت نفت در راســتای حفظ 
پایداری تولید و صادرات نفت کشور انجام شده و نگرانی خاصی در این 

زمینه وجود ندارد.

جمع آوری ۳۰۰ هزار ماینر غیرمجاز در کشور
معاون انتقال و تجارت خارجی شــرکت مدیریت تولید، انتقال و توزیع 
نیروی برق )توانیر( و مجری طرح مقابله با اســتخراج غیرمجاز رمزارز 
گفت: تاکنون ۳۰۰ هزار ماینر غیرمجاز با حدود یک هزار مگاوات توان 

مصرفی در کشور کشف و جمع آوری شده است.
»محمد اله داد« با اشــاره به امحای تدریجی بیش از ۲۰۰ هزار دستگاه 
ماینر غیرمجاز در انبار سازمان اموال تملیکی، متوسط مصرف برق هر 
دستگاه ماینر را ســه کیلووات دانست و افزود: هر دســتگاه ماینر ۳.۵ 
کیلوواتی در هر ســاعت حدود یک لیتر گازوئیل یا یک مترمکعب گاز 
مصرف می کند و مصرف گازوئیل یک مزرعه رمزارز با ۱۰ دستگاه ماینر 
۳.۵ کیلوواتی در هر شــبانه روز معادل ۲۵۰ لیتر سوخت قاچاق است و 
ما همچنان جرم انگاری این موضوع را تحت عنوان قاچاق برق پیگیری 
می کنیم.وی از جمله مشکلات گســترش این پدیده را علاوه بر آسیب 
به تجهیزات شبکه و بروز خاموشی، افت ولتاژ و کاهش عمر لوازم برقی 
مشترکان عنوان کرد و از هموطنان خواست در صورت اطلاع از اماکن 
مشکوک، مراتب را به شــماره ۳۰۰۰۵۱۲۱ با ذکر آدرس پیامک کنند 
و همکاران صنعت برق با حفظ محرمانگی و با هماهنگی پلیس امنیت 
اقتصادی نسبت به جمع آوری این مراکز اقدام کرده و در صورت کشف 
مراکز تولید غیرمجاز تا ۵۰ میلیون تومــان پاداش به معرفی کنندگان 

پرداخت می شود.
اله داد با اشاره به فعالیت مجاز ۲۵۰ مزرعه رمزارز در کشور، اصلاح نرخ 
و تعرفه بــرق را از عوامل بازدارنده اســتفاده از ماینرهای از رده خارج و 
پرمصرف عنوان کرد و بر ایجاد زیرســاخت های قانونی برای استخراج 

مجاز رمزارز و بهره گیری از هوش مصنوعی در کشور تاکید کرد.

تنها راه موجود برای جبران ناترازی برق 
تجدیدپذیرها هستند

یک کارشــناس انرژی گفت: با توجه به اینکه در شــرایط فعلی دچار 
ناترازی گاز نیز هســتیم دیگر احداث نیروگاه حرارتی راهکار نیست و 
راه ما را به تجدید پذیر ها می رسد.هاشــم اورعی با اشاره به اینکه یکی 
از لازمه های جبران ناترازی برق اســتفاده از فناوری های جدید است، 
گفت: هر سال با تقاضای ۶ درصدی مصرف برق مواجه می شویم که به 

موازات آن تولید هم باید افزایش پیدا کند.

وی ادامه داد: البته این افزایش هم نباید به گونه ای باشد که وزارت نیرو 
تمامی تمرکز خود را بر افزایش تولید گذارد زیرا در صورتی که مصرف 
کنندگان به درســتی مصرف نداشته باشــند این تولید مازاد نیز هدر 
می رود. زیرا زمانیکه برق به درســتی مصرف می شود نتیجه آن خود را 

در تولید ناخالص نمایان می کند.
این کارشناس انرژی خاطر نشان کرد: در بحث تولید باید نیروگاه های 
جدید احداث شــود اما بررسی ها نشــان می دهد که سال گذشته ۱.۷ 
دهم درصد ظرفیت نیروگاهی کشــور افزایش پیدا کــرد یعنی ما در 
بخش تولید در بخش تقاضا عقب افتادیم اما با فرض ایجاد نیروگاه های 
حرارتی جدید هم باز هم مشــکلی به نام خوراک وجود دارد به همین 

علت ما در بخش تولید نیاز به یک بازنگری داریم.
اورعی ادامه داد: با نگاهی به ســبد انرژی کشــور متوجه می شویم ۹۰ 
درصد تولید برق کشور به گاز وابسته است و با توجه به اینکه در شرایط 
فعلی دچار ناترازی گاز نیز هستیم دیگر احداث نیروگاه حرارتی راهکار 
نیست و راه ما را به تجدیدپذیرها می رسد به طوری که تقریباً راهکاری 
که باقی مانده کاهش وابستگی به گاز و تنوع ســبد انرژی است و دیگر 

آنکه با افزایش تولید به سمت انرژی های تجدید پذیر سوق پیدا کنیم.
به گفته وی، در ســال ۱۴۰۱ نزدیک به ۸۶ درصد تولید برق وابسته به 
گاز بود که اکنون به ۹۰ درصد هم رســیده اســت که نشان مید هد در 
برنامه ریزی ها هم مسیر برنامه را اشتباه رفتیم که اکنون به این نتیجه 
رســیدیم که گاز هم نداریم. اما اکنون باید چه کــرد؟ اول آنکه احداث 
نیروگاه های حرارتی مشکلی از ما حل نمی کند زیرا ما نه گاز داریم و نه 
آب به اندازه کافی برای نیروگاه های برقابی داریم؛ نیروگاه هایی که ۱۴ 

درصد از ظرفیت نیروگاهی مربوط به آنهاست.
این کارشــناس انرژی خاطرنشــان کرد: ابتدا باید مردم را در جریان 
بگذاریم که بهینه ســازی صورت گیرد و در کنار آن ســرمایه گذاری 
در انرژی های تجدیدپذیر انجام شــود زیــرا ظرفیت های قابل توجهی 
در این حوزه وجــود دارد که می توان از آنها بهره برد اما متأســفانه کل 
ظرفیت منصوبه ما از انرژی های تجدید پذیر ۱۳۰۰ مگاوات است که از 

۹۳ هزار مگاوات کل ظرفیت برق کشور بسیار ناچیز می شود.
وی گفت: اگــر بــه اوج مصرف در تابســتان برســیم باز هم ســهم 
تجدیدپذیرها بسیار ناچیز خواهد بود زیرا تغییر مسیر و تحولی را شاهد 
نیستیم. دولت، برق که کالای تجاری اســت را به ابزار سیاسی تبدیل 
کرده و اجازه افزایش قیمت را نمی دهد در صورتی که هزینه بر اســت و 
مشکل دیگر آن اســت که قیمت برق را بازار تعیین نمی کند به همین 

دلیل ناترازی را در پی دارد.

در جلسه مدیرعامل صندوق ذخیره با مدیران پتروفرهنگ و شرکت های 
تابعه تاکید شد

وفرهنگ به صنایع پایین دست  ورت ورود پتر ضر
وشیمی و حوزه های سودآور پتر

مدیرعامل موسســه صندوق ذخیــره فرهنگیان با تاکیــد بر ضرورت 
ورود به صنایع پایین دستی پتروشیمی و ســایر حوزه های سودآور در 
پتروفرهنگ، از مدیران عامل شرکت های پتروشیمی موسسه خواست 
هرچه ســریعتر نســبت به پیشــبرد برنامه های عملیاتی و تسریع در 

تکمیل پروژه های در حال اجرا اهتمام ورزند.
به گزارش روابط عمومی و امــور بین الملل موسســه صندوق ذخیره 
فرهنگیان، علی صادقی در نشســت و گفتگو با مدیران عامل هلدینگ 
پتروفرهنگ و شــرکت های زیر مجموعهاین هلدینگ، ضمن قدردانی 
از تیم اجرایی و مدیریتی بویژه کارگران و کارمندان بخش های مختلف 
پتروشیمی صندوق ذخیره، یکی از اولویت های مجموعه پتروفرهنگ 
را تعیین تکلیف وضعیــت تامین منابع و تضامیــن لازم جهت اجرای 
پروژه ها و طرح ها برشــمرد و با ضروری دانســتن رویکــرد هم افزایی 
میان تمامــی بخش های صندوق ذخیره فرهنگیان خاطرنشــان کرد: 
در فرایندها و برنامه های در دســت اقدام هلدینگ ها و شــرکت های 
تابعه پتروفرهنگ لازم است سایر هلدینگ ها مشــارکت داده شوند و 
در حوزه های تخصصی مانند مالی، ســرمایه گذاری و خدمات حتما از 

ظرفیت و توانمندی سایر هلدینگ ها استفاده شود.

وضعیت سهام شرکت های بلاتکلیف را روشن نمایید
مدیرعامل موسســه صندوق ذخیره فرهنگیان در ادامه با ابراز رضایت 
نسبی از عملکرد پتروفرهنگ تصریح کرد: در این حوزه هنوز چالش ها 
و مسائلی وجود دارد که باید با سرعت نســبت به حل و فصل آنها اقدام 
گردد و یکی از موضوعات مهم تعیین تکلیف ســهام برخی از شرکت ها 

می باشد.

عملکرد مدیران، اساس بقاء یا بکارگیری آنهاست
صادقی، معیار و شــاخص مهم برای ادامه کار یا بکارگیری مدیران در 
زیرمجموعه های موسسه را عملکرد آنها بیان کرد و گفت: تمامی ارکان 
شرکت ها باید بهبود شاخص ها و افزایش سودآوری را سرلوحه کار خود 

قرار دهند.
وی یکــی از چالش های هلدینــگ پتروفرهنگ را موضــوع انتصابات 
و نحوه جذب نیروی انســانی دانست و اظهار کرد: اســاس و اولویت ما 
در انتصابات بکارگیری افرادی اســت که بتوانند در پیشــبرد برنامه ها 
و رفع چالش های پتروفرهنگ کمک کننده باشــند و بر این اساس در 
مقابل فشــاری هایبیرونی بابت انتصاب افراد در این هلدینگ رویکرد 

جدیداریم.
مدیرعامل موسســه صندوق ذخیره فرهنگیان تصریح کــرد: در ابقا و 

بکارگیری نیروی انسانی اساس ما عملکرد افراد است.

تاکید بر کارامدی در تامین مالی و تضامین
صادقی همچنین با اشاره به لزوم تامین منابع مالی و شرایط و تضامین 
لازم برای تکمیل طرح ها و پروژه های در دست اجرا اظهار داشت: برای 
تحقق این موضوع بایدپیشبرد برنامه عملیاتی مورد توجه جدی باشد 
و پروژه هایدر حال کار نباید به بهانه مشکلاتی نظیر تامین مالیمتوقف 
شود. مضافا به اینکه تامین مالی و تضامین لازم برای اجرای کار  وظیفه 
هلدینگ و صندوق اســت و شــرکت ها باید به گونه ای پیش روند که 

زیانی بابت عدم اجرای طرح برای مجموعه ایجاد نشود.

شفافیت و نظارت بر پرداختی های مدیران
مدیرعامل موسســه صنــدوق ذخیــره فرهنگیان گفــت: در مورد 
پرداختی های مدیران دقت لازم انجام شــود تا حقوق بیتالمال تضییع 
نشــود واگر عدول از این روند را داشته باشــیمبرخورد جدی خواهیم 

داشت.
دکتر صادقی به موضوع ورود به صنایع پایین دست و بالادست اشاره و 
اظهار کرد: هر چند باید این اتفاق زودتر محقق می شد اما باز هم باید با 

اهتمام هر چه بیشتر در این زمینه ورود کنیم.

بخش بازرگانی پتروفرهنگ باید هدفمند و چندمنظوره باشد
صادقی با اشــاره به اینکه عملکرد بخش بازرگانی پتروشیمی صندوق 
با شــرایط مطلوب فاصله دارد، گفت: علیرغــم تلاش هایی که صورت 
پذیرفته، شرکت بازرگانی ســیتکو با توجه به ماموریت خود نباید صرفا  
بر فروش متانول تمرکز داشــته باشــد و باید از همه پتانسیل ها جهت 

توسعه صادرات و ورود به حوزه واردات استفاده نماید.
مدیرعامل صندوق یکی از مشــکلات این هلدینگ را  نبود کشــتی و 
مخازن برشــمرد و گفت:  رفــع چالش های این حــوزه نیازمند توجه 

ریشه ای و عمیق تر است.
دکتر صادقی همچنیــن ورود به حوزه های بالادســتی گاز را به عنوان 

یکی دیگر از ماموریت های هلدینگ پتروفرهنگ مورد تاکید قرار داد.
در این جلسه همچنین دکتر زارع پور مدیرعامل هلدینگپتروفرهنگ، 
علی یاری مدیرعامل هدینگ انرژی سپهر و مدیران عامل شرکت های 
تابعه پتروفرهنگ گزارشی از عملکرد،دستاوردها و همچنین چالش ها 

و مسائل پتروفرهنگ و شرکت های تابعه ارائه نمودند.

رشد سود ۲۲0 درصدی پتروفرهنگ در سال مالی اخیر
مدیرعامــل هلدینــگ پتروفرهنــگ در ایــن جلســه گفت: ســود 
خالصپتروفرهنگ در ســال مالی منتهی به شــهریور ۱۴۰۳  نسبت به 
مدت مشابه سال قبل ۲۲۱ درصد رشد داشته که این دستاورد ماحصل 
برنامه ریزی، حرکت در راســتای خلق ثروت پایدار برای فرهنگیان و 
همچنین نگاه توسعه گرای هلدینگ بوده اســت. پس از سال ها زیان 
دهی این هلدینگ، خوشبختانه در ســال مالی ۱۴۰۳ این روند متوقف 

شد و اکنون سودآوری پتروفرهنگ تثبیت شده است.
وی در ادامــه افزود: ادغــام پروژه دنا در پتروشــیمی ســبلان نه تنها 
بزرگترین ریسک هلدینگ را مرتفع نمود بلکه تامین مالی قابل توجهی 
را برای تکمیل این پروژه ایجــاد کرد به گونه ای که در ۳ ماه گذشــته 
شاهد میانگین پیشرفت بیش از یکسال گذشته دنا بوده ایم. همچنین 
تولید متانول در این ســال مالی، ۴۱ درصد و فروش متانول ۳۰ درصد 
نســبت به ســال مالی ۱۴۰۲ افزایش داشــته که در حقیقت بالاترین 
رکورد تولید متانــول در پترفرهنگ تا به امروز بوده اســت. همچنین 
سودآوری بیش از دوبرابری شرکت پتروشیمی مروارید نسبت به دوره 

مشابه سال قبل نیز در این دوره ثبت شد.

تامین مالی در مسیر تحول و اثربخشی
زارع پور با اشاره به تامین مالی به عنوان یکی از مسائل اساسی هلدینگ 
در سنوات گذشته، گفت: خوشــبختانه در این سال مالی تأمین ۲۰۰۰ 
میلیارد تومان نقدینگی از طریق بازار سرمایه برای تکمیل پروژه دنا ، و 
پیگیری تأمین ۱۷ میلیون یورو از بانک EIH آلمان جهت تکمیل دنا، 
تأمین ۵۰۰ میلیارد تومــان اوراق منفعت داخلی و ۱۷۰ میلیارد تومان 
منابع مالی از محل اوراق مرابحه جهت تکمیل هتل سپهر، تأمین بیش 
از ۲۰۰۰ میلیارد تومــان LC از بانک های مختلف عملیاتی شــده تا 

امکان پیشرفت پروژه ها میسر گردد.
وی افزود: پروژه تکمیل هتل ۴۴۰ تخت خواب ســپهر در شهرســتان 
عســلویه نیز پس از ۸ سال توقف در روزهای گذشــته آغاز شد تا طبق 
برنامه ریزی های صورت گرفته تا در ســال ۱۴۰۵ شاهد بهره برداری 

این هتل ۹ طبقه و ۴ ستاره در عسلویه باشیم.
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رییس کل بانک مرکزی:

ودی عملیاتی می شود  ریال دیجیتال به ز

رییس کل بانک مرکــزی از آغاز به کار  خریدار 
ریال دیجیتال در آینــده نزدیک خبر داد و گفت: 
در دو سال اخیر حملات سایبری به شبکه بانکی 
افزایش یافته اســت و مجبوریم پایداری شبکه را 

افزایش دهیم.
 محمدرضــا فرزیــن، رئیس کل بانــک مرکزی 
در یازدهمین همایش ســالانه بانکــداری نوین 
و نظام هــای پرداخت، زیســت بــوم بانکداری 
هوشــمند، حکمرانی دیجیتال و نظارت فناورانه 
اظهار کرد: امروز شــبکه شــتاب ما با دسترسی 
۹۹ درصــد و عملکرد کمتــر از ۲ ثانیــه یکی از 
حوزه های پیشرو در منطقه است.وی افزود: بازار 
ارز توافقی و بســترهای فناورانه ریال دیجیتال با 
توانمندی جوانان ایرانی فراهم شــده که باید به 

این توانمندی ها افتخار کرد.
فرزین تصریح کــرد: توســعه و مقررات گذاری 
نظام هــای پرداخــت از وظایــف اصلــی تمام 
بانک هــای مرکزی دنیاســت.وی تاکیــد کرد: 
به دلیل تحریم هــا چالش هایــی را در تعاملات 
بین المللی بانکی داریم اما تلاش شده تا تعاملات 

برقرار باشد.
رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: یکی از اقدامات 
در این خصوص، طراحی سامانه ای سی یومر ذیل 
اتحادیه پایاپای آســیایی است و تلاش کردیم در 

بحث تحریم از چنین ابزارهایی استفاده کنیم.

سوییفت را کنار گذاشتیم
وی گفــت: به جــای ســوئیفت بــرای اعضای 
اتحادیه، ای ســی یومر را طراحــی کردیم که از 
استانداردهای ســوئیفت هم در آن استفاده شده 

و از ۱۰ مهرماه نیز عملیاتی شده است.
فرزیــن در ادامه با اشــاره بــه رمزارزهــا با بیان 
اینکه ریــال دیجیتال در مرحله آزمایشــی قرار 
دارد، تصریح کرد: بانک مرکــزی به موقع در این 
حوزه ورود کرده اســت؛ خیلی از کشورها از ریال 
دیجیتال اســتفاده می کنند که می تواند کارایی 
نظام مالی کشــور را افزایش دهد. برخی کشورها 
در مرحلــه تحقیقــات هســتند و وارد مرحلــه 
آزمایشی شــده اند و ما هم در این مرحله هستیم 
و وارد آزمایشی شــدیم و الان در کیش این کار را 

انجام می دهیم.
به گفته فرزین، ریال دیجیتال در بانک های ملت؛ 
تجارت و ملی در حال استفاده است و در آینده ۵ 

بانک دیگر به آن استفاده خواهد شد.
وی افزود: البته همیشــه ابتدا تجارت و معاملات 
شــکل می گیرد و بعد مقررات ها و تنظیمگری ها 
شکل می گیرد. اما با توجه به تحریم ها می توانیم 
از این حــوزه به خوبی بهــره ببریــم. الان با بازار 
بزرگی روبه رو هستیم ولی مقررات منسجمی در 

این حوزه نداریم.
رئیس کل بانک مرکزی در همین ارتباط تصریح 
کرد: چون تحریم هستیم باعث می شود خیلی از 
این ابزار در تجارت بین المللی اســتفاده بیشتری 
کنیمِ در مــواد ۴؛۲۴؛۵۹ و ۶۴ قانون جدید بانک 

مرکزی به تدوین مقررات رمز پول ها توسط بانک 
مرکزی اشاره شده و ما هم در این راستا در تلاش 
هستیم.وی نهادهای امین را بحث مهمی در این 
حوزه دانست و ادامه داد: مقررات نهاد امین حتماً 
باید تدوین شــود؛ نظارت بر کارگزاران رمز پول 
چطور باید باشــد؟ الان ۲۱۸ کارگزار داریم. ۱۰ 
میلیون تراکنش ماهانه شکل می گیرد که رقمی 

حدود ۳۵ همت حجم معاملاتشان است.

قوانین رمز پول به زودی در هیئت عالی 
تصویب می شود

فرزین با بیان اینکه مقــررات رمز پول باید تدوین 
شــود و اگر ورود نکنیم در مدیریت پول در بانک 
مرکزی به مشــکل می خوریم؛ افزود: جلســات 
خوبی در این زمینه طی ۶ ماه گذشــته داشتیم. 
دســتگاه های مختلف باید در حوزه های مختلف 
ورود کننــد. قوانین ماینینــگ در وزارت صمت 
تدوین می شــود. مقررات رمز پول تهیه شــده و 
بزودی در هیوأت عالی مطرح و تصویب می شود و 
خیال ما به عنوان سیاستگذار و مقام ناظر در این 
حوزه راحت می شــود.وی در ادامه با بیان اینکه 
مشکل تاریخی در بانک مرکزی در حوزه نظارت 
داریــم؛ گفــت: در قانون جدید اشــخاص تحت 
نظارت بانک مرکزی توســعه یافته اســت. بانک 
مرکزی باید مدل مشــخص برای نظارت بر اینها 
داشته باشد. نظارت بانک مرکزی یا آفساید بوده 
یا آنساید.فرزین یکی از مشکلات را استاندارهای 
ناهمگون بین بانک ها دانســت و گفت: خواهش 
می کنــم روی ایــن موضــوع متمرکز شــوید و 
شرکت هایی که می توانند به نظارت هوشمند ما 
کمک کنند؛ وارد شوند. باید این مشکل حل شود.

افزایش حملات سایبری به نظام بانکی
 در ۲ سال اخیر

رئیس کل بانک مرکزی ارتقای ســطح امنیت را 
مهم دانست و ادامه داد: در دو سال اخیر حملات 
ســایبری به شــبکه بانکی افزایش یافته اســت 
و مجبوریــم پایداری شــبکه را افزایــش دهیم. 

اقداماتی انجام شده ولی کافی نیست.
وی از دریافت مجوز امضــای الکترونیک در ۳۰ 
آبان ماه خبر داد و گفت: ایــن موضوع به کاهش 

مراجعات حضوری هم کمک خواهد کرد.
رئیس کل بانک مرکزی دربــاره هوش مصنوعی 
هم گفت: مرکزی در این حــوزه در بانک مرکزی 
راه اندازی شده است؛ برای تمام پیشرفت هایی که 
دنبالش هســتیم باید از هوش مصنوعی استفاده 
کنیم. نظارت ما بر موضوعات پولشــویی با هوش 

مصنوعی تقویت می شود.
فرزین با بیان اینکه تنظیم گــری و قانون گذاری 
در این حوزه در اولویت های ما قرار گرفته اســت، 
گفت: با توجه به پرخطر بودن رمز ارزها پرسش ها 
و موانع بســیاری مطرح اســت. اینکه این امکان 
وجــود دارد در مدت کوتــاه ارزش رمزارزی یک 
صدم شــود مخاطرات زیادی دارد و نظام بانکی 

را در پذیرش ایــن مقوله محــدود می کند؛ مثلًا 
این پرسش مطرح اســت با توجه به ریسک اینها، 

بانک ها می توانند آنها را به عنوان وثایق بپذیرند؟
رئیس کل بانک مرکــزی ادامــه داد: از آنجا که 
رمزارزها بســیار روی پول تأثیرگذار اســت باید 

مجدانه بر قانونگذاری در این حوزه اقدام کنیم.
فرزین در ادامه اظهار کرد: امــروزه رمزپول ها در 
جهان توســعه پرشــتابی دارند و اســتفاده های 
گوناگونی از آن ها می شود. قاعده گذاری در حوزه 
رمزپول ها بسیار سخت اســت و تمام کشورها در 

ابتدا در این حوزه دچار چالش شده اند.
وی افــزود: باید بتوانیــم از کریپتوکارنســی ها 
در شــرایط تحریمی اســتفاده کنیم. در قانون 
جدیــد بانک مرکزی، مقررات گــذاری و نظارت 
بر کریپتوکارنســی ها برعهده بانک مرکزی قرار 

گرفته است.

استفاده از پول های ملی در تسویه مبادلات 
با اعضای بریکس

فرزین در ادامه با اشــاره به بریکس گفت: بریکس 
فرصت بسیار خوبی اســت تا تعاملات بین المللی 
خود را حفظ کنیم زیرا به هر حال واقعیت اقتصاد 
ایران کاهش ارتباطات تجــاری و بانکی با اروپا و 

آمریکا است.
وی افــزود: بریکس ســهم بزرگــی در تجارت و 
مبادلات پولــی و بانکــی دارد و تــلاش کردیم 

نیازهایمان را از طریق آن تأمین کنیم.
فرزین ادامه داد: مبــادلات ذیل بریکس ۴ محور 
اصلی دارد که اولین آن ســهم ارزهای محلی در 
مبادلات اســت که چین، روســیه و ایران در این 
مســیر حرکت کرده اند. همچنین موضوع دوم؛ 
تقویــت همکاری هــای بریکــس در نظام های 
پرداخت اســت که یک پلتفرم تســویه برای آن 

طراحی شده و در مرحله مقدماتی است.
به گفته رئیس کل بانک مرکزی، چارچوب پلتفرم 
بر اســاس تســویه با ارزهای محلــی و پول ملی 
دیجیتال اســت.فرزین تصریح کرد: محور سوم 
تعامل ذیل بریکس، اتصال شــبکه میر روسیه و 
شــتاب ایران بود که فاز اول آن اجرایی شده و ۵ 
بانک به آن متصل شده اند و ۴ بانک دیگر در حال 
اتصال هســتند. همکاری در این زمینه با روسیه 
می تواند با سایر کشورهای عضو بریکس نیز انجام 
شــود.وی افزود: همچنین با روسیه پیمان پولی 
امضا کرده ایم و با ریال و روبــل معاملات را انجام 

می دهیم.
رئیــس کل بانک مرکزی اضافه کــرد: چهارمین 
محور، توسعه استفاده از ریال دیجیتال است که 

از تحولات مهم نظام بانکی به شمار می رود.
وی گفت: بســیاری از کشــورها از پول دیجیتال 
اســتفاده می کنند و در حال حاضر ۲۳ کشــور از 
جمله کره، چین، امارات، ترکیه و ایران در مرحله 
آزمایشــی هســتند. این کار منافع بسیاری دارد 
پرداخت را تســهیل می کند، قابلیت برنامه ریزی 

دارد و هوشمندی را ارتقا می بخشد.

مرکزی

معاون بانک مرکــزی از اجرایی 
شدن پرداخت با موبایل به جای 
کارت بانکی تا پایان ســال خبر 
داد و گفت: تا ۶ مــاه آینده تمام 
بانک ها چــک الکترونیک صادر 
مــی کنند.نوش آفریــن مؤمن 
واقفی، معاون فناوری های نوین 
بانک مرکــزی امــروز در آئین 
افتتاحیــه یازدهمیــن همایش 
سالانه بانکداری نوین و نظام های 
پرداخــت گفت: بحــث کنونی 
ما زیســت بــوم فنــاوری مالی 
اســت که اگر به آن توجه نکنیم 
با مشــکلات عدیــده ای مواجه 
خواهیم شد. مسائل فنی راه حل 
های مشخصی دارند و تک بعدی 
بوده و قابلیت تحلیل آن ساده تر 

اســت، اما شکل گیری 
زیست بوم ناشی از نیاز 
به حل مسائل در سایه 
مشــترک  همــکاری 
همه بازیگران اســت. 
در واقع باید چشم انداز 
مشترک داشته باشیم 

و ایــن نوآوری جز در ســایه یک 
همــکاری و رقابــت همکارانــه 
شــکل نمی گیرد.در حال حاضر 
زیست بوم مالی حال خوبی ندارد 
و چالش ها و بن بســت هایی دارد 
که اگر افرادی که در این همایش 
هســتند، به عنوان فعــالان این 
زیســت بوم، راه حلی برایش پیدا 
نکننــد، در آینده با مشــکلات 

جدی تری هم مواجه می شویم.

مؤمــن واقفــی افزود: 
مواردی مانند قواعد و 
سیاســت ها، فرهنگ، 
و  بــازار  سیســتم ها، 
ترجیحات مشتریان و 
مقررات و سیاســت ها 
نیــز باید مــورد توجه 
قرار گیرنــد، وگرنه صرفاً راجع به 
مســائل فنی صحبت کرده ایم. 
تاکنــون نیز بیشــتر بــر حوزه 
فنــی تمرکــز داشــته ایم و به 
پارامترهــای دیگــر کمتر توجه 
کرده ایم. زیســت بــوم فناوران 
مالی بــا اکوسیســتم های دیگر 
مثل زیســت بوم های سلامت و 
تولید هم تعامل دارد و بر آنها اثر 

می گذارد و از آنها اثر می گیرد.

معاون فناوری هــای نوین بانک 
مرکــزی اظهــار کــرد: فقط در 
حوزه پرداخت و تســویه که یکی 
از بخش های زیســت بوم فناوری 
مالی اســت، در ســال ۱۴۰۲، 
تعداد تراکنش هایی به تعداد ۷۰ 
میلیارد در شبکه شتاب، شاپرک 
۴۹ میلیارد، ســاتنا ۸۹ میلیون 
)که نسبت به سال قبل خود ۲۵ 
درصد رشد داشته است(، پایا ۳/۳ 
میلیارد و چــکاوک ۹۸ میلیون 

چک تبادلی پردازش شده است.
وی خاطر نشــان کــرد: در دهه 
۱۳۷۰ تمرکــز به ســامانه های 
core banking بــود و اکنــون 
توسعه سکوها و ظهور نئوبانک ها 

مورد توجه قرار گرفته است. 

معاون بانک مرکزی : پرداخت موبایلی تا پایان سال اجرایی می شود
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